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NEMČIJA 
IN EVROPA

N O T R A N J A  P O L I T I K A  V ITALIJI

Po zmagi socialnega demokrata 
Schroderja, k i bo novi kancler Nemške zvezne republike, 
se odpirajo v Evropi in po svetu nešteta vprašanja. Kakšna 
bo nova, zlasti zunanja politika vlade, ki jo bo vodila SPD 
(nemška socialdemokratska stranka)? Kaj ji je zapustila 
CDU (krščansko demokratska unija) prejšnjega dolgolet
nega kanclerja Kohla? To in še marsikaj drugega buri se
daj duhove v mednarodni politiki ob novostih v največji 
m verjetno najmočnejši državi zahodne Evrope. Zato tudi 
toliko komentarjev in ugibanj političnih opazovalcev. Za 
vse to pa je umestno pogledati nekoliko nazaj v moderno 
nemško zgodovino.

Nemčija je že od vedno predstavljala problem za Ev
ropo. Posebno v času med 19. in 20. stoletjem se nemško 
vprašanje vedno bolj javlja. Pomlad narodov je u idi nem
škim malim državam vzbudila željo po zedinjenju, ki so 
ga oznanjali razni takratni nemški filozofi in politiki. Naj 
pri tem omenimo le idejo o parlamentu v Frankfurtu, ki 
naj bi povezal ne le nemške, ampak tudi avstrijske dežele. 
Pri tem so b ili zainteresirani tudi slovenski politiki, ki pa 
so v glavnem to idejo ovrgli. Ko sč je v nemški, bolje pru
ski politiki pojavil znani knez Otto von Bismarck, so za 
nemški problem napočili novi časi. Jasno je, da je prav 
pod dinastijo kraljev (potem cesarjev) Hohenzollern Pru
sija začela dvigati glavo. In sam Bismarck, kasnejši "želez
ni kancler" pod cesarji od Viljema 1. do Viljema II. (umrl 
šele leta 1941 kot zadnji evropski cesar), je to večkrat naka
zal. Nekoč je dejal: "Kaj vraga me zanimajo male državice. 
Moj edini interes je ohraniti in povečati moč Prusije." Da 
je potem združena Nemčija po letu 1871 to izvajala, je 
znano. Isti Bismarck je npr. tudi zapisal: "Nemčija obrača 
svoj pogled ne toliko v pruski liberalizem, ampak v svojo 
moč." Ob koncu 19. in v začetku našega stoletja je nemški 
militarizem, združen z imperializmom, vedno bolj naraščal 
in s tem zaskrbljal evropske države, zlasti Veliko Britanijo 
in Rusijo. Znani zgodovinar Fueter je to novo delovanje 
cesarske Nemčije označil kot "rožljanje z orožjem", ki je 
potem dejansko dalo povod za prvo svetovno vojno.

Preveč znano je temno in zločesto obdobje nacizma, 
da bi se ob njem posebej na tem mestu zaustavljali. Nem
čija je tedaj v svoji dolgi zgodovini gotovo presegla vse 
možne meje v zločinski dejavnosti množičnega značaja. 
Mnogo se je razpravljalo še dolgo po padcu Hitlerja o 
nekaki splošni krivdi nemškega naroda, ki naj bi vse te 
norosti dopustil. S tem v zvezi je prav nemški sodobni 
filozof Karl Jaspers (sam je zaradi opozicije diktaturi 
odšel v Švico) zgovorno zapisal, da ni bilo sploh misliti 
hujših zločinov, ki so jih tedaj v imenu nemškega naro
da počenjali nad drugimi...

Povojni čas in zmaga demokracije nad totalitarizmom 
sta tudi Nemčiji prinesla novo, boljšo prihodnost, Evropi 
pa novo pot svobode in mirnega razvoja. Prav prvi po
vojni nemški kancler Konrad Adenauer se je s svojo mo
dro in daljnoročno politično vizijo postavil v vrsto s po
litik i drugih evropskih držav, kot so bili Robert Schu
mann, Jean Monnet, Paul-Henri Spaak in Alcide De Ga- 
speri - da imenujemo le nekatere - v gradnji nove po li
tične Evrope. / s t r a n  2

ANDREJ BRATUŽ

POLITIČNA NESTABILNOST 
KRONIČNA BOLEZEN?

DRAGO LEGISA

e vračajo časi tako ime
novane prve republike? Tako 
se baje mnogi sprašujejo v za
hodnih zavezniških prestolni
cah, ko iz Rima prihajajo no
vice o izredno hudih težavah, 
v katerih se je znašla vlada mi
nistrskega predsednika Pro
dija. Za "prvo" italijansko re
publiko je bila značilna velika 
politična nestabilnost, ki seje 
odražala v zelo pogostih kri
zah osrednjih vlad. Če primer
jamo trajanje takratnih rim 
skih vlad s trajanjem Prodije
ve vlade, moramo priznati, da 
je slednja krepko prekoračila 
italijansko povprečje, saj je na 
oblasti kar dve leti in pol.

M edtem ko pišemo, še ne 
vemo, kako se bo sedanja vla
dna kriza končala, vendar lah
ko že rečemo, da je ena naj
bolj zagonetnih v vsej zgodo
vini italijanske republike. Sam 
predsednik Prodi je ob novi
ci, daje Stranka komunistične 
prenove sklenila odpovedati 
zunanjo podporo njegovi vla
di, javno izrazil veliko začude
nje. Dejal je namreč, da pre
novljeni komunisti svoje rav
nanje opravičujejo, češ da je 
osnutek finančnega zakona, 
ki ga predlaga vlada, nespre
jemljiv. "Prvič se je zgodilo, - 
je dejal Prodi - da finančni za
kon, kakršnega predlaga vla
da, državljanom ničesar ne 
jemlje, temveč jim  celo daje". 
Hotel je povedati, da niso pred
videne nove davčne dajatve in 
da so v novem zakonu po
stavke, iz katerih se bodo čr
pala sredstva za učinkovit boj 
zoper brezposelnost. Predsed
nik Prodi je o novem položaju 
brž poročal predsedniku re
publike, ki se je strinjal, da je 
za rešitev vladne krize pristo
jen parlament.

Kot je bilo predvidevati, je 
sklep o odtegnitvi zunanje 
podpore Prodijevi vladi pov

zročil pravi pravcati potres v 
j Stranki komunistične preno
ve. Njen predsednik, posla
nec Armando Cussutta, je že 
odstopil, vprašanje pa je, ka
ko se bodo parlamentarci te 
stranke ravnali ob m orebit
nem glasovanju o zaupnici 
Prodijevi vladi, saj je  treba ve
deti, da se večina parlamen
tarcev strinja s stališči stranki
nega predsednika. Uradno je 
bilo seveda javljeno, da bodo 

i ti parlamentarci spoštovali 
j  strankin sklep in torej glaso
vali proti osnutku finančnega 
zakona.

V italijanskem tisku pa če
dalje pogosteje beremo, da se
danja kriza pravzaprav nima 
opravka z osnutkom finan- 

J čnega zakona, ampak je tre
ba zanjo iskati vzroke dru- 

| god. Tako je milanski Corrie- 
! re della sera v ponedeljek, 5.
| t.m., objavil intervju s poslan
cem Occhettom, ustanovite
ljem Stranke demokratične le
vice, torej današnje Demo- 

1 kratične levice, ki je med dru- 
ig im  dejal: "Končno sem se 
prepričal, da finančni zakon 

i nima nič skupnega z Bertinot- 
tijev im  pre lom om  z vlado. 
Bertinotti se je lotil nehvale
žnega dela: postal je bager, 
ki naj izruje O ljko, zruši Pro

dija in pripravi ugodna tla za 
i prihod Massima DAleme v 
palačo Chigi. Ne gre torej za 
prelom, ki sta ga izvedla des
nica ali zmerno krilo Oljke. 
Doživljamo krizo, ki so si jo 
vso zamislili, jo  izoblikovali in 
pripravili znotraj O ljke. Za 
Berti nottija je važno zamenjati 
humus, iz katerega je zrasla 
Oljka." Poslanec Occhetto je 
pristaš dvopolnega sistema, 
ki v Italiji lahko zaživi le z O lj
ko, to je z enotnostjo različnih 
prenoviteljskih gibanj. "Če se 

i ta enotnost razbije, je še pri
stavil glavni tajnik nekdanje 
mogočne KPI, se odpre pot, 
ki ne pelje bolj v levo, ampak 

| bolj v desno."
Glavnemu tajniku Demo

kratične levice DAlemi že kar 
odkrito  vzbuja skomine po 
palači Chigi, sedežu osrednje 
vlade v Rimu, bivši predsed
nik republike in dosmrtni se
nator Cossiga. Slednji hoče 
predvsem veljati za politika, 
ki more laičnemu in katoli
škemu sredinskem u svetu 
pokazati pot v politično pri
hodnost in predvsem prej ali 
slej razbiti monolitno Berlu- 

! sconijevo gibanje Naprej, Ita- 
j lija. Zato zdaj napoveduje, da 
bodo parlamentarci njegove

politične stranke (UDR) glaso
vali za zaupnico vladi in za fi
nančni zakon, če bo Prodi na
javil svoj odstop.

Kakšen bo resnični razvoj 
dogodkov, bo pokazala že bli- 

j  žnja prihodnost. Možnosti za 
rešitev vladne krize so razli- 

i čne. Predsednik republike, ki 
ima odločilno besedo, je že 

i  večkrat izjavil, da bo naredil, 
kar je v njegovi moči, da bo 
parlament redno izpolnil svoj 
mandat. To pomeni, da ne na- 

j  merava v nobenem primeru 
predčasno razpustiti zakono
dajnih zbornic, čeprav se te 
pravice lahko posluži le še 
slab mesec, saj se bliža tako 
imenovano belo šestmesečje 

J (in konec njegovega sedem
letnega mandata), ko mu usta- 

! va brani razpustiti parlament.

Zato lahko razumemo, za
kaj opozicija te dni čedalje glas
neje terja, naj se čimprej raz
pišejo nove politične volitve,

| češ da imajo volivci pravico 
povedati, kakšno vlado hoče- 

; jo  imeti.

Naj bo karkoli, eno je ja
sno: italijanski vodilni plasti se 
ni posrečilo popolnoma za- 

i treti stare bolezni, ki se ime
nuje politična nestabilnost.
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S L O V E N S K A  S K U P N O S T  IN  Z A Š Č I T N I  Z A K O N

BOMO SLOVENCI ZADOVOLJNI?

IZ R A E L  IN  P A L E S T I N A

MOŽEN SPORAZUM, VENDAR  
BREZ PRAVEGA MIRU

VIDA VALENČIČ

19! linton je moral takoj do
biti nekaj, kar bi odvrnilo jav
no mnenje od večne nadalje
vanke v sobanah Bele hiše. In 
alternativni program, ki si ga 
je zastavil, bi lahko nedvom
no predstavljal možnost, da 
se osovraženi predsednik spet 
s ponosom postavi pred ka
mero ameriškega (in svetov
nega) prebivalstva. V teh dneh 
si C lin ton prizadeva kro jiti 
vsaj zasilni m ir med dvema 
narodoma, ki sta v zadnjih de
setletjih postala prispodoba za 
malodane nerešljivo situacijo 
in vekomaj trajajoči konflikt, 
ki ga ne pogasi nobena med
narodna delegacija. Izraelci in 
Palestinci: vsakemu pripada 
del resnice, vsak zahteva svo
je. Blairu je pred meseci (sko
raj) uspelo nekaj, kar seje že 
dolga desetletja zdelo kot po
polna utopija: spraviti za isto 
mizo nasprotujoči si sili na Se
vernem Irskem, zaradi kate
rih je v tem stoletju izgubilo 
življenje na tisoče nedolžnih. 
Clintonu so se ti posnetki po
litičnega uspeha prav gotovo 
globoko vtisnili v spomin, za
to dobro ve, kakšen pomen 
bi za lasten ugled imel podpis 
miru med lajajočima psoma 
na Srednjem vzhodu. Vse ka
že, da bo prizadevanje ame-

S 1. STRANI

N E M Č IJ A . . .

S tem seje povojna Nem
čija tudi osvobodila - vsaj v 
glavnem - svoje neslavne b li
žnje preteklosti.

Po vsem tem danes lahko 
trdim o, da seje nemška poli
tika vse tja do konclerja Hel- 
mutha Kohla odločila za edi
no pravo pot, ki se danes na
kazuje, namreč združena Ev
ropa. V to pa naj bi kmalu sto
p ile  tu d i vse tis te  države 
(vključno Slovenija), ki so se 
otresle komunistične diktatu
re. M i pa še pristavljamo, da 
bi ta nova, zaenkrat Evropa 
držav postala kmalu Evropa 
narodov.

riškega predsednika in njego
ve diplomacije obrodilo svoje 
sadove sredi oktobra. Arafat 
in Netanyahu bosta primora
na s skupnim peresom napi
sati nov smerokaz miru za Iz
rael in Palestino. Pogajanja so 
potekala že od začetka maja, 
od takrat pa se pogoji spora
zuma niso bistveno spreme
nili, to  pa predvsem zaradi iz
razite alergije do kom prom i
sa, ki je značilna za izraelske
ga premiera. Če bi lahko bra
li Netanyahujeve misli, bi prav 
gotovo spoznali, daje premier 
politično odvisen od najbolj 
vročih zagovornikov odkloni
tve kateregakoli dialoga s Pa
lestinci. Izraelska skrajna de
snica in ekstremistične verske 
stranke bi morebitni kompro
mis med zahtevami Izraela in 
Palestine ožigosale kot neza
slišani znak šibkosti Netan- 
yahuja. Premier bi izgubil svo
jo politično podporo in kriza 
bi bila neizbežna. Fanatiki pa 
ne predstavljajo države. Prav 
gotovo izraelsko prebivalstvo 
ni še razvilo tistega splošnega 
gnusa do nasilja, kot so ga 
prebivalci Severne Irske. Iz
raelci ne protestirajo, ne de
monstrirajo po cestah, ne od
ločajo se za gladovne stavke. 
V tej pasivnosti pa vseeno leži 
želja po drugačni situaciji. Ne- 
tanyahu želi postati glasnik te 
situacije in to razglaša na vse 
strani, kot da bi prodajal svoj 
mirovni načrt. Če pogledamo 
izključno kroniko poteka po
gajanj med Izraelom in Pale
stino, je opaziti večjo priprav
ljenost za kompromis (ki je 
prav gotovo neizbežen za vsaj 
za silo trajajoči m ir med drža
vama) pri Arafatu kot pri Ne- 
tanyahuju. Oba politika pa sta 
vkleščena v nezavidljivi polo
žaj predstavnikov narodov, ki 
v določenih stvareh v svoji no
tranjosti sploh nista enotna.

Mirovni procesi niso nikoli 
lahko dosegljivi. Ko pa se po 
dolgi in mučni poti nasilja in 
konflikta na obzorju že vidi 

I rešitev, se pot nenadoma spet 
j  strmo zasuče daleč od nje. V 
prejšnjih dveh tednih sta iz
bruhnila dva ognja nasilja, ki 

! sta jasno ponazorila, s kakšni
mi očmi gledajo mirovni pro- 

I ces ekstremisti na obeh stra

neh. Nasilje, ki je eksplodira
lo v Hebronu, svetem mestu 
Cisjordanije, je svetu pokaza
lo, v kakšnem paradoksalnem 
stanju se nahaja mesto: O r
ganizacija za osvoboditev Pa
lestine samostojno upravlja 
80% mestnega območja, na 
katerem naj bi živelo kakih
400.000 (!) Palestincev, na 
preostalih 20% ozemlja pa naj 
bi bilo naseljenih le 400 za
grizenih izraelskih kolonov, ki 
si niti ne predstavljajo možno
sti, da bi se izselili. S to vročo 
kašo pa se lahko marsikdo 
speče. Da bi to preprečili, je 
v Hebronu nastanjenih tudi
1.000 (!) izraelskih vojakov, 
poleg seveda peščice vojakov 
iz vrst svetovnih mirovnih sil. 
To je torej stanje. Oba vodite
lja pa bi zagrešila verjetno naj
večjo napako svojega življenja, 
če bi zaradi teh izbruhov na
silja odpovedala podpis miru.

Kaj naj bi ta podpis pred
videl? Glavna postavka je del
na odpoved Izraela do obm o
čja Cisjordanije. Izrael bi mo
ral predati Palestini 13% zase
denega ozemlja, do česar pa 
bi prišlo le pod enim pogojem: 
Izrael zahteva posebno m iro
vno blazino med državama. 
3% teritorija, ki se nahaja med 
obema državama, naj bi se 
spremenilo v nekakšen "na
ravni park miru", kot so ga 
svetovni opazovalci takoj pre
imenovali. Ta naturalistična 
oaza bi bila dejansko nenase- 
Ijivo področje pod direktno 

; kontrolo izraelske vojske. Ne- 
tanyahu zahteva to nevtralno 
področje zaradi same varno
sti Izraela. Vse kaže, da bo 
tloris Srednjega vzhoda vklju
čeval tudi to m irovno varian
to v oblik i naturalističnega 
parka. Do podpisa miru bo 
po vsej ve rje tnosti priš lo, 
vprašljivo pa je, do kake mere 
bo ta m ir res realen. Netan- 
yahu "gradi" svojo priljublje
nost v državi predvsem na os
novi stavkov, kot je naslednji: 
"Z mano imate garancijo, da 
damo Palestincem minimum, 

! če pa sprožite krizo, bi nove 
volitve privedle na oblast labu
riste, kar bi pomenilo, da bi 

j Izrael moral dati Arafatu veli
ko več". Realen mir?
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S predstavitvijo poenote
nega besedila poročevalca 
Domenica Masellija v kom i
siji za ustavne zadeve poslan
ske zbornice je  minulega 30. 
septembra form alno stekel 
parlamentarni postopek za o- 
dobritev zakona za globalno 
zaščito Slovencev v Italiji. Ne
kateri znaki kažejo, da bi to 
krat lahko šlo zares, razen če 
ne bo vsega izjalovila vladna 
kriza. Zato je  nujno, da slo
venska manjšina oz. njeni 
predstavniki ustrezno sprej
mejo izziv, ki ga omenjeni 
dogodek predstavlja, brez 
površnega optim izma, pa tu 
di brez hromečega pesim iz
ma, temveč z ustvarjalno od
govornostjo.

Tako je ocenilo deželno taj
ništvo Slovenske skupnosti, 
ko se je v petek, 2. t. m ., zbra
lo na svoji redni mesečni seji 
v Nabrežini. Tajništvo je obra
vnavalo tudi druge aspekte 
sedanjega trenutka Slovencev 
v Italiji ter sprejelo pom em b
ne od loč itve  o skorajšnjih 
strankin ih kongresih, toda 
večji del zasedanja je posveti
lo problematiki zakonske za
ščite. O  tem sta uvodoma po
drobneje poročala tajnik Mar
tin Brecelj in podtajnik IvoJev- 
nikar. Med drugim sta govo
rila o dosedanjih neformalnih 
stikih s poročevalcem Masel- 
lijem, v glavnih obrisih pa sta 
tudi analizirala besedilo, ki ga 
je poslanec Maselli pred krat
kim vložil v pristojni komisiji 
poslanske zbornice. Sledila je 
daljša razprava, v kateri so so
delovali Drago Štoka, Damjan 
Terpin, Štefan Bukovec, Da
vid Grinovero, Drago Legiša 
in Peter Močnik.

Slovenska skupnost ugo
tavlja, da se Masellijevo bese
dilo v mnogih zadevah drži 
predloga, ki so ga leta 1993 
skupno izdelale najpomemb
nejše komponente slovenske 
manjšine v Italiji in ki ga je v 
tej zakonodajni dobi na po
budo SSk vložil poslanec U- 
nion valdotaine Luciano Cave- 
ri. Res pa je  tudi, da se M a
sellijevo besedilo v nekaterih 
ključnih zadevah odm ika od 
predloga slovenske manjšine.

To velja v prvi vrsti in pre
dvsem za obseg ozemlja, na 
katerem naj bi se zaščitni za
kon izvajal. Slovenska manjši
na je namreč predlagala točen 
seznam občin (navedla jih je 
natanko 36), medtem ko je 
Maselli prepustil zadevo pari
tetnemu odboru, ki naj bi pri 
določanju obsega upošteval 
mnenja posameznih občin oz. 
predsedniku republike, ki naj 
bi predlog paritetnega odbo
ra uzakonil z odlokom . Vse 
kaže, da je poročevalec pri 
tem upošteval stališče Levih 
demokratov in Stranke komu
nistične prenove, ki so očitno 
opustili enotno zahtevo celot
ne manjšine, naj bo ozemlje 
natančno določeno v samem 
zakonskem besedilu. SSk je 
v neformalnih stikih Maselli
ja že natančno opozorila na 
negativne posledice, ki jih pri
naša opuščanje seznama ob- 

j čin. Njeni nastopi niso bili za
man, saj je poročevalec prvot
no predlagal, naj bi obseg o- 
zemlja določal deželni zakon, 
kar bi bilo prav gotovo še manj 
ugodno za slovensko manjši
no, kot je sedanja verzija. In 
to ni bila edina izboljšava, ki 
jo je SSk dosegla.

Sicer pa SSk meni, da bi 
morali Masellijevo besedilo 
popraviti oz. izboljšati tudi v 
nekaterih drugih bistvenih za
devah, kot je še zlasti problem 
zastopanosti slovenske manj
šine v izvoljenih telesih. Seve
da pa bi bilo nujno, da bi se 
za te  in druge morebitne po
pravke čim  enotneje zavzela 
celotna manjšina. SSk bo na
pravila, kar je v njeni moči, 
da bi do tega res prišlo. V tem 
smislu predlaga, naj se čim- 
prej aktivira 4-članska stro
kovna komisija, ki so jo naj
pomembnejše komponente 
imanjšine že imenovale, in si
cer na osnovi izhodišča, ki ga 
predstavlja skupni zakonski 
osnutek iz leta 1993...

Deželno tajništvo SSk je 
na zadnji seji nadalje pouda
rilo, da bi morali Slovenci v 
Italiji obnoviti svoje napore tu
di zato, da bi našli ustreznejše 
oblike skupnega nastopanja. 
Kot ježe  bilo večkrat ugotov
ljeno, so dosedanje oblike 
preživele. SSk namerava dati 
novo pobudo, da bi prišlo čim- 
prej do oblikovanja takšnega 
skupnega zastopstva, ki bi 
verno odražalo raznolikost 
slovenske manjšine in jo hkra
ti tudi povezovalo na osnovi 
načel in metod demokracije.

Deželno tajništvo SSk je 
razpravljalo tudi o strankinih 
kongresih. Na osnovi statuta 
je sklicalo deželni kongres za 
12. in 13. december 1998. Le
ta bo na Tržaškem. Seveda pa 
se bodo morali pred tem zvr
stiti strankini sekcijski in po
krajinski kongresi, ki jih bodo 
sklicali pristojni sekcijski in po
krajinski organi.

P O V E I M O N A G L A S
JANEZ POVŠE I

STRNITEV SLOVENSKIH 
RAZLIČNOSTI DANDANES  
ŠE NI MOŽNA?

Zdi se, kot da je  slovenski narodnostni p ro 
stor dospel do posebne točke. Slednja lahko 
pomeni, da je  naš narodnostni prostor po pad
cu berlinskega zidu že uresničil vse, kar je  m o
gel uresničiti, ali pa bo čez nekaj časa segel še 
više? V kolikor drži prva možnost, potem  mu  
je  bilo v novem obdobju dano le, da je izenačil 
obe svoji temeljni izkušnji in jih  napravil enako
vredni. Tako imenovana socialistična izkušnja, 
ki je bila v vsem povojnem času absolutno vla
dajoča in zato edino vredna, je  morala po no
vem dati prostor še tisti slovenski izkušnji, ki 
se prepoznava v narodnosti in veri kot svojem 
temeljnem prepričanju. Padec ideologij je  dal 
vsaki od obeh izkušenj enakovreden položaj, 
to pa je v vseh smislih pravično in še kako člo
veško utemeljeno. Seveda bi si bilo želeti še 
več, da b i se namreč obe navedeni izkušnji po  
dosegu enakovrednosti dvignili na stopnjo res
ničnega obojestranskega priznanja in upošteva
nja oziroma učinkovite vzajemne strnitve. To 
pa se do sedaj še ni zgodilo.

V Sloveniji se namreč obe temeljni izkušnji 
vsaka na svoji strani vse bolj utrjujeta in nema
ra celo ena od druge oddaljujeta. Nasledniki 
socialističnega izročila ne popustijo niti za ko
rak, pripadniki narodnostne oz. verske opre
delitve pa si seveda še kako upravičeno priza
devajo za povrnitev tistega pomena in časti, ki 
sta jim  bila po l stoletja odvzeta. Občutljivejši 
opazovalci zadnje čase opažajo, da je tovrstna

dvotirnost za mlado slovensko državo moteča, 
saj j i  odvzema prepotrebno trdnost navzven. 
Pri tem pozivajo vse, naj b i poskušali to dvo
tirnost preseči predvsem zaradi nujne vzpo
stavitve zaščitnih vsenarodnih interesov. Na 
srečo je  Slovenija država, država pa že sama 

: po  sebi s svojim i institucijam i povezuje razli
čnosti in jih  sili k iskanju skupnih rešitev. To 
pa ne velja za Slovence znotraj manjšin, ki n i
mam o temeljnega in zavezujočega medse- 

I bojnega dogovora. Manjšina se zato lahko u- 
smeri v večinski narod, lahko se nagiba k m a
tičnemu narodu, v obeh prim erih pa prazni 
ali celo ukinja lastno družbo, ki povezuje vse 
njene pripadnike. Jasno je, da se tudi znotraj 
manjšine dogaja prej opisano izenačevanje 
dveh temeljnih slovenskih izkušenj oz. da se 

j poglablja dvotirnost, enako problematična kot 
tista v Sloveniji.

Se bo slovenski narodnostni prostor zares 
zaustavil p ri izenačevanju svojih osnovnih de
lov, ker je to vse, kar lahko v novem času do 
seže? Upati je, da ne, ker b i to lahko vodilo  v 

i željo po  podobni razcepljenosti, kot je bila v 
veljavi po  drugi svetovni vojni. Upati je  torej, 
da bom o segli više, obe temeljni različnosti 
priznali kot nepogrešljivi in ju  strnili v eno sa
m o celoto. Naloga je seveda težka, toda brez 
njene izpolnitve bo naša prihodnost dosti manj 
mirna in trdna.
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AKTUALNO

I N T E R V J U  /  R E N Z O  B O S C A R O L

ODPRTOST V SPOŠTOVANJU 
LASTNE IDENTITETE

N a obisku v našem uredništvu je Renzo Boscarol, 
duhovnik, časnikar in do konca letošnjega avgusta glavni 
in odgovorni urednik tednika goriške nadškofije Voce  
Isontina, po naše Glas Posočja. Pri časniku je bil celih 
trideset let. Kdor g. Boscarola ne pozna, bi ob novici, da 
je goriški ord inarij zaupal tako odgovorno nalogo, kot je 
uredništvo škofijskega tednika, drugemu človeku, mislil, 
da ima opraviti z betežnim  starčkom. V  resnici pa je naš 
gost krepak 54-le tn ik , rekli bi celo v svojih najboljših  
letih. G . nadškof se je o njegovem delu in poslanstvu zelo  
laskavo izraz il. Takole je napisal: "V roke si prejel 
poljudno-verski listič in danes predajaš časnik, ki je dobro  
ukoreninjen v naš svojevrstni te rito rij. Vsi priznavajo , da 
je predvsem tvoja zasluga, če ima danes naša nadškofija 
kakovosten in ugleden tednik..."

DRAGO LEGIŠA

S kakšnim i občutki 
si sprejel nadškofovo  

odločitev?
Zapustiti časopis po tridesetih le

tih ni samo težko, ampak je zelo, 
zelo težko. To od ločitev pa sem 
sprejel, ker sem prepričan, da imam 
se veliko drugih možnosti na dru
gih področjih v krajevni Cerkvi. Pre- 
pričan sem, da bom lahko še veliko 
dal na drugih področjih. Jasno je, 
da se časnikarsko delo ne da nikdar 
Pozabiti. Trideset let dela pri škofij
skem tedniku je veliko, časnik je  ra- 
stel ob meni in jaz z njim. Vemo, da 
Je naš največji problem danes prav 
komuniciranje-sporočanje. M islim , 
da ne gre za golo medijsko poroča
nje, ampak tudi in predvsem za to, 
da imaš kot časnikar kaj povedati 
ze s svojo držo in s svojim življenjem. 
Tega se bom držal tudi v prihodnje.

K ako  si kot m lad  
duhovnik sploh p r iš e l k 
časniku? Če se ne motim, 
je  to bilo v d ru g i p o lovic i 
šestdesetih let, to re j v zelo  
burnih, protestn ih  časih. 
Pravzaprav se je to zgodilo že 

Prej. V semenišču smo prejemali te
danji tednik, ki gaje vodil g. Maffeo 
Zambonardi; prav on nas je povabil 
k sodelovanju. Z njim sem dobro so
deloval; takoj po mojem mašniškem 
posvečenju je g. Zambonardi prosil 
tedanjega nadškofa, da bi mu lahko 
stalno pomagal. Veliko sem se družil 
z Mauriziom Calligarisom (M.C. je 
zdaj glavni urednik deželne RTV - 
RAI, op. ur.), ki je takrat stalno sode
loval z našim tednikom. V Gorico 
sem bil poklican v uredništvo jeseni 
leta 1968, a sem razen tega oprav
ljal še druga dela, saj sem bil nekaj 
casa kaplan, nato nadškofov tajnik 
'n tudi asistent pri Katoliški akciji.

Kdo t i je  b il teda j n a j
bliže? Po kom  si se p r i  

časnikarskem  delu zgledo
val? Kdo je  b il tvo j vzornik?

Že prej sem rekel, da sem veliko 
sodeloval z Mauriziom Calligarisom 
pri dnevniku Messaggero Veneto. 
Prav M aurizio me je naučil osnov 
časnikarskega dela, kako se oblikuje 
posamezna stran v časniku ipd. Po
la g a l mi je, da sem sploh spoznal 
časnikarsko delo, da sem se naučil 
poklicnih skrivnosti in tudi pravega 
časnikarskega dela. Ni šlo samo za 
Poročanje o življenju Cerkve, am- 
Pak za poročanje nasploh; vsega te
ga sem se naučil pri dnevniku. Isto
časno sem se naučil tudi sodelovati 
Pri radiu, zato nisem bil nikdar zaprt 
v ozek krog, kakršen lahko nasta
ne pri delu za cerkveni tednik. Na
učil sem se opazovati družbo okrog 
sebe v celoti, če lahko tako rečem: 
krog delovanja v celoti, opazoval sem 
družbo in dogajanja v vseh 360 sto
pinjah. Naučil sem se, kako sprem
ljaš delo občinskega sveta, kako 
spoznavaš politiko, učil sem se, ka
ko se "dela" politika. Še posebej sem 
spremljal kulturo, socialna vpraša
nja, skratka: naučil sem se sprem
ljati družbo v vseh njenih značilno
stih celostno gledati na stvari.

V svojem zadnjem  uvod
n iku z  naslovom  S lovo si 

med drugim  n a p is a l "Moje... 
je  bilo m ilitantno , bojevito 
časnikarstvo, k i je  imelo  

svojo oporno točko in

ku ltu ro  v raziskovan ju  in 
k ritik i."P ro s im  te, da  ta 

svoja pom enljiva izva jan ja  
o b razložiš  s p re p ro s tim i 

besedami, da  j ih  lahko  ra z u 
mejo in dojam ejo vsi bralci.

Rad bi najprej zgodovinsko uo
kviril te besede. Pričnimo z letom 
1968, ki pomeni točno določen zgo
dovinski in kulturni trenutek. Takrat 
so se sprejela nova spoznanja, ki 
so pomenila novost tudi za naš ted
nik. Recimo: popolnoma smo opu
stili volilno propagado ene stranke. 
Začeli smo se pogovarjati z vsemi. 
Na vse pojave v družbi smo začeli 
gledati celostno, naš kot gledanja je 
postal velik, obsegal je 360 stopinj. 
Drugače smo začeli gledati tudi na 
Komunistično partijo. Spremenila se 
je družba in z njo tudi mi. Kaj po
meni zame bojevitost na časnikar
skem področju? Kot prvo bi rekel, 
da se to tiče komunikacije. Časnikar
ski poklic ni enak drugim. Če hočeš 
poročati, moraš najprej poslušati in 
prav tu tiči koncept bojevitosti. M oj 
sogovornik mi gotovo pove stvari, 
ki so zanj vsaj to liko pomembne, 
kot so moje. Če pa so tudi v resnici 
manj pomembne, kot so moje, ga 
moram vseeno poslušati, ker so 
zanj zelo pomembne. To je pokon
cilski dialog, ki ga je uvedel papež 
Pavel VI. Pojavi se nov duh v Čer- 
kvi, ki pravi: Cerkev res daje, a tudi 
sprejema. Bojevit, militanten časni
kar sem bil v tem smislu. Boril sem 
se za dialog. Kot drugo stvar pa bi 
povedal to, da pri našem delu ne 
more in ne sme biti "popustov" za 
nikogar. To pom eni, da tudi o Cer
kvi in vseh sogovornikih moram pi
sati kritično, pa četudi gre za cer
kvene veljake, hierarhe, kajti Cerkev 
je in mora biti sestavni del družbe, 
v kateri živim. Pri tem pisanju pa ne 
gre za neko namišljeno pisanje, vajo 
v pisanju, ampak mora to pisanje 
odražati moje stališče in mojo držo 
v družbi. Cerkev je militantna, boje
vita, in to  ne zato, ker se z nekom 
vojskuje, ampak zato, ker ima druž
bi kaj povedati in tudi koga poslušati.

Še p išeš ob svojem slo
vesu: "Biti č asn ika r na tem  

dragem  ozem lju je  pom enilo  
b iti odgovoren p r i  p reso 

ja n ju  in do konca si m ora l 
ž ive ti odločitev, da si u stvar

j a l  ja v n o  mnenje tako v 
d ru žb i kot v Cerkvi sam i. N i 
bilo lahko." P rav  ra d  v erja 
mem, da je  bilo tako. Prosim  
te, da te svoje m isli poglobiš.

Vprašanje javnega mnenja je zelo 
lepo označil papež Pij XII., osebnost,
o kateri ni potrebno posebej govo

riti. On je trdil, da je potrebno ustvar
jati javno mnenje znotraj Cerkve. 
Cerkev je osebek in vedno znova in 
vedno bolj mora to postajati ter mo
ra v sebi najti moč, da najde čas in 
prostor tako za dialog znotraj same 
sebe kot tudi za dialog z zunanjim 
svetom, s skupnostjo posamezni
kov, kot se temu reče. Jasno je, da 
mora Cerkevvključevati različne lju
di, ki imajo različne misli. To je seve
da težko, ker se lahko zgodi, da ima 
večina neko prevladujoče mnenje, 
da se vsi z vsem strinjajo, in to seve
da ne pove nikomur ničesar. Komu
nikacije v tem primeru ni. Včasih se 
zgodi, da večina tudi "skoči na voz 
zmagovalca", kar je spet zgrešeno. 
Cerkev pa mora znati vzpostaviti 
dialog z ljudm i, z drugim i, ker ima 
kaj povedati. To pa je težko tudi zato, 
ker se včasih jem lje jo sredstva ob
veščanja kot nekaj statičnega: samo 
kot gola sredstva obveščanja in se 
zato preveč časa in energij posveča 
le sredstvom obveščanja in ne spo
ročilu, ki je najbolj važno. Najboljše 
sporočilo Cerkve je v tem, kako se 
Cerkev sama s svojo držo v družbi 
predstavlja. Če seta predstavi v dru
žbi kot komunikativna, če je torej 
komunikativna in ima kaj povedati, 
je dobro. Če pa ima na razpolago 
samo sredstva obveščanja in družbi 
nima kaj povedati, potem so njena 
sredstva obveščanja samo sredstva 
moči. Tako je bilo vedno in bo tudi 
v prihodnje. Cerkev je komunika
tivna samo takrat, ko ima kaj pove
dati, ko ima o določeni stvari lastno 
mnenje in njena naloga tudi ni v 
tem, da ljudem sporoča posplošena 
mnenja in splošne resnice ali pa da 
se zapira v visokodonečo kulturo za 
izbrance! V današnjem svetu in dru
žbi je naloga Cerkve, da svoje res
nice in poglede na družbeno dogaja
nje in na pojave v njej daje v službo 
družbi, sredi katere deluje. Tudi tu 
se namreč večkrat javno mnenje us
tvarja s statističnimi podatki in raz
nimi analizami, za katere je njihova 
verodostojnost vprašljiva. O  časni
karjih je namreč znano, da so zad
nja leta vedno zgrešili vse napovedi 
voliln ih izidov... Res je, da se to do
gaja tudi zaradi raznih interesov, kar 
je očitno. Seveda pa se to dogaja 
tudi zato, ker se javno mnenje zelo 
težko uveljavlja, pride do izraza v 
avtoritativni, zanikrni in neotesani 
družbi.

N ap isa l si dalje  nekaj 
stavkov, k i b i j ih  mogli 

vključ iti v vsak časn ikarski 
p riro č n ik . P rav iš  namreč: 
"Gorje tistem u , k i se zato, 

k e r lju b i kom prom ise a li p a  
za lo , k e r se ra d  p r iliz u je ,

a li p a  išče oblast a li karie ro , 
ra je  laska mogočnim in biča 
šibke. M ilitantnem u, bojevi

temu časnikarstvu se bo 
odpustilo  kako  neprim erno  

p re tira v a n je  a li p a  kaka  
utopistična vizija, gotovo p a  
mu ne bodo odpuščeni molk, 

p re tira n a  uslužnost in 
klečeplaznost. A li se t i ne 
zdi, da so te tvoje besede 

danes še bolj aktualne  
kot na začetku  tvoje 

časnikarske poti?
To je gotovo res. Obstaja nevar

nost, da padeš v to past, saj se ti to 
lahko zgodi tudi, če nočeš: včasih 
kakemu članku daš napačen naslov 
ali pa članek opremiš z neprimerno 

i  fotografijo in že si tam... Sam sem 
skušal pričevati, kar je danes še bolj 
potrebno, pisati in razkrinkavati 
predvsem odgovornosti mogočnih 
in vplivnih ljudi, od katerih sem zah
teval veliko več kot pa od drugih. 
Isto sem počel z ljudm i, ki so v jav
nosti prisegali na določene vredno
te, od katerih pa so bili zelo daleč. 
Te stvari sem podčrtaval vedno zno
va. Skrbno sem pazil na ljudi, ki so 
govorili, da pri svojem delu upošte
vajo neke odločitve in neke vredno
te, in gledal, če jih dejansko tudi u- 
dejanjajo. Kriza časnikarstva in tudi 
kriza branja časopisov se začne prav 
tu. Ne smemo pozabiti, da se da
nes tiska v Italiji približno m ilijon 
časnikov na dan manj, kot so jih 
tiskali pred leti, in to tudi zato, ker 
so si dnevniki zelo podobni, so pra
ve fotokopije drug drugega, saj v 
njih težko najdeš članek, ki ti prinaša 
globljo vsebino. To pomeni, da smo 
časnikarji pozabili na nekatere vred
note. Če k temu dodamo še dejstvo, 
da v istem časniku dobiš na isti stra
ni dva članka, ki govorita o isti stva
ri v popolnem nasprotju, saj eden 
zanika drugega, potem vidimo, da 
se bo bralec težko znašel, saj niti ne 
ve, kaj časnikar o neki zadevi misli 
in katera stališča zagovarja založnik 
dnevnika, ki ima v rokah sredstva 
obveščanja.

S svojim  časnikom  si 
gotovo p ris p ev a l svoj delež 
k oblikovanju t.i. "goriškega 

duha", k i g a  označujejo  
predvsem  odprtost, strpnost, 

m irno sožitje, spoštovanje 
različnosti. Meniš, da  so 

m lajši rodovi še in enako  
dovzetni z a  te vrednote? 
M islim , da sem se "goriškega 

duha" navzel v Gorici, v katero sem 
na srečo prišel. Vesel sem, ker sem

lahko doživel to življenjsko izkušnjo, 
ki drugim ni dana, kajti podobnega 
stanja, kot je v Gorici, daleč okrog 
ni. Ta ' goriški duh" še danes obstaja, 
kajti še danes se zelo hitro vsi čutijo 
Goričane, posebno še takrat, ko v i
dijo, da Gorica ni več v t.i. prvem 
razredu... Jasno je, da "goriški duh" 
zahteva določen napor in se mu zato 
tudi mladi stežka privajajo. Tudi sam 
sem veliko zgodovinskega dogaja
nja in drugih značilnosti Goriške 
spoznal kasneje, nekatere celo v 
zrelih letih. Tudi meni so namreč do
ločene dele zgodovine učitelji za
molčali. Drugače tudi niso mogli, 
ker tistega obdobja niso niti hoteli 
pozriati in ga tudi nikdar niso spre
jeli. Jasno je, da je "goriški duh" stvar 
tistih, ki so se odprli. Vsem tistim , 
ki smo to storili, je bilo jasno, da je 
v čisto evangeljsko značilni strpno
sti in odprtosti do drugega veliko 
lepega in značilnega za Gorico. O d
prtost do drugega, spoštovanje nje
gove identitete, ne da bi pri tem za
nikal svojo! Naša identiteta ni samo 
v eni stvari; sestavljena je iz več enot, 
če smem tako reči, gre v več smeri. 
To ne pomeni, da nam gre vse v do
bro, da smo neke vrsta marmela
da, ne! 'Goriški duh" zahteva od vsa
kogar izmed nas veliko naporov, saj 
se moramo drug drugemu prilaga
jati, se truditi, da se razumemo, da 
sprejemamo in obenem tudi daje
mo, da se medsebojno bogatimo. 
"Goriški duh", ki je čudovita beseda 
in še lepša stvarnost, je zahteven, 
saj ne dopušča, da kdorkoli gleda 
drugega zviška, ampak zahteva od 
vsakogar, da je odprt, kar pa še ne 
pomeni, da mora pozabiti na lastno 
identiteto.

K a j b i p o  tvoje v tem
pogledu m o ra li nared iti 

šola in sam a Cerkev?
Prav te dni smo se spomnili pet

najste obletnice Inštituta za cerkve
no in družbeno zgodovino v Gorici, 
za ustanovitev katerega je bilo po
trebno ogromno naporov. Glavno 
vodilo tega inštituta, ljudi okrog nje
ga in tudi moje je, da se mora uni
verzalnost najti v posameznih, drob
nih dogodkih. Prav to bi morala tudi 
šola početi. Iz zgodovine se mora
mo tudi naučiti in ponovno ovred
notiti vse tisto, kar so počeli navad
ni, preprosti ljudje in ne mogočneži. 
M islim , da smo tudi mi pri časniku 
to  delali. Pisati zgodovino naroda v 
naših krajih in ne mogočnežev, pa 
naj gre za prvo svetovno vojno, za 
medvojno obdobje, za drugo vojno 
in za vse tisto, kar je prišlo potem!
V tem ni nič provincialnega, nasprot
no! Vsakdo, ki bo to počel, bo bolje 
razumel današnjo družbo in tudi is
tih napak ne bo delal. Veliko se lahko 
naučimo iz lastne zgodovine. M is
lim, daje sestava naše družbe iz raz
ličnih komponent na Goriškem naj
večje bogastvo. Če ne razumemo, 
da je imeti ob sebi narodno manjši
no samo neko bogastvo, potem ni
smo ničesar razumeli! Nekateri pa 
tega ne razumejo ali pa razumejo 
šele s težavo.

Nekoč mi je neki prelat dejal, da 
vsi mi na Goriškem ne bi imeli nobe
nih težav, če bi le imeli to liko pogu
ma, da bi rekli, da smo Italijani. Za
mislil sem se in se vprašal, kaj prav
zaprav sem, in danes odgovarjam, 
da sem več kot le-to, ker bi to ome
jevalo mojo osebnost. Biti več, to, 
da sem sprejel vase več kultur, ne 
more biti nobena škoda, noben m i
nus. Nasprotno! Danes se govori, 
kako bi se morali mladi vključiti v 
družbo. Če pa bo mlad človek izgu
bil lastno identiteto in bo le sprejel 
drugo, se bo tudi sam izgubil. 
........................ STRAN 5
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KRISTJANI IN DRUŽBA
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Ko je potoval v Jeruzalem, je bodil med Samarijo in 
Galilejo. Ko je prispel v neko vas, mn je prišlo naproti 
deset gobavih mož. Od daleč so se ustavili in na ves glas 
govorili: "Jezus, Učenik, usm ili se nas!" Ko jih  je zagle
dal, jim  je rekel: ''Pojdite in pokažite se duhovnikom!" 
In med potjo so b ili očiščeni. Ko je eden izmed njih  
videl, da je b il ozdravljen, se je vrn il in z močnim gla
som slavil Boga. Padel je na obraz pred njegove noge in 
se mu zahvaljeval; in ta je b il Samarijan. Jezus pa je 
odgovoril: "Mar n i b ilo deset očiščenihi Kje pa je onih 
devet ? A li n i bilo nobenega drugega, da bi se v rn il in 
počastil Boga, razen tega tu jca?" In rekel mu je: "Vstani 
in po jd i! Tvoja vera te je rešila." (Luka 17, 11-19)

KJE PA JE O N IH  DEVET? LEKCIJA PRO TI 
R A SIZM U

Evangelist Luka spremlja Jezusa na poti v Jeruzalem. 
Vsi dogodki, vsa srečanja, vse prilike in vsi Jezusovi go
vori od devetega poglavja dalje so osmišljeni s ciljem, ki 
je Jezusu vedno pred očmi: Jeruzalem, sveto mesto, ro
marski kraj, čuvar Postave, ki pa je obenem kraj hinav
ščine, zagovornik privilegijev, zaščitnik formalistov in po
vzpetnikov, mesto, kjer se na najbolj okruten način izživ
ljajo človekova nagnjenja po premoči in oblasti. Jezus je 
na poti v Jeruzalem, kjer bo obsojen in križan. Na njem 
se bodo razbesnele strasti nacionalizma in verskega ra
sizma. Vse to lahko beremo v prvem stavku zgoraj c iti
ranega evangeljskega odlomka. Hodil je na meji med pra
voverno Galilejo in Judejo in med krivoversko, odpad
niško Samarijo. S tem je Luka nakazal pereč narodni in 
verski problem, ki v Jezusovem delovanju prihaja večkrat 
na dan. Primerjamo ga lahko aktualnemu problemu na
rodne sprave pri Slovencih. M od ri Sirah je v drugem 
stoletju pred Kristusom zapisal tole izjavo, ki izraža tudi 
javno mnenje Judov v Jezusovem času: "Nad dvema na
rodoma se huduje moja duša, tretji pa sploh ni narod: 
nad prebivalci pogorja Seir in nad Filistejci in nad nespa
metnim ljudstvom, ki prebiva v Sihemu." (Sir 50, 25- 
26). Samarijani niso narod, so le neumni ljudje. Na to 
vižo so bili uglašeni Jezusovi sodobniki.

Kako spretno in kako odločno je Jezus razbil ta misel
ni in narodni kalup! Lukova prilika o usmiljenem Sama
rijanu je dovolj zgovorna. Tabu tujca in krivoverca, "neu
mnega človeka", pa Jezus odločno podre tudi v poročilu
o ozdravljenju desetih gobavcev. Deset mož je bilo ozdra
vljenih, le eden pa je premogel tudi notranje ozdravljenje, 
in ta je bil Samarijan! Poglejmo pobliže ta edinstveni 
Jezusov kompliment "drugačnemu", "različnemu od nas".

Čudežna ozdravljenja, o katerih poročajo evangeliji, 
so vedno tudi znamenja božjega posega in božje moči. So 
kot smerokaz k Bogu. Ozdravljenje desetih gobavcev nam 
to pove na jasen način. Jezus jih ne ozdravi v neposred
nem stiku z njim i, ampak jim naroči, naj gredo k duhov
nikom, ki so izdajali, kadar je šlo za gobavost ali za na
lezljive bolezni, potrdilo o zdravstvenem stanju posamez
nika. To je pomenilo tudi sprejem v skupnost in konec 
diskriminacije. Pogoj za ozdravljenje je bila vera v Jezu
sovo besedo, v njegovo naročilo. Devet ozdravljenih se je 
po čudežu razgubilo, kar pomeni, da smerokaza k Bogu 
sploh niso videli. Le ozdravljeni Samarijan je bil to liko 
globok in pristen, da se je vrn il k Jezusu, padel predenj 
in izpovedal vero vanj in v božji poseg, ki ga je bil deležen. 
Odtod tudi Jezusovo grenko vprašanje: "Kje pa je onih 
devet? A li ni bilo nobenega drugega, da bi se vrnil in 
počastil Boga, razen tega tujca?"

M islim , da se lahko na podlagi današnjega evangelija 
m irno lahko vprašamo, ali morda tudi v Cerkvi in med 
verniki ni devet desetin takih, ki Jezusovega sporočila o 
spoštovanju drugačnega, "različnega od nas", še niso razu
meli in sprejeli kot smerokaza k Bogu? A li je Jezusov od
nos do diskriminiranega bolnika, gobavca in zasovraženega 
tujca, Samarijana, tudi moj odnos do "drugačnega", raz
ličnega od mene?" Vsakdo si bo lahko priznal, da devet 
desetin njega samega tak pristop instinktivno zavrača. Je 
pa desetina mene in tebe, ki je za Jezusov korak dojem
ljiva. Kako potrebno je, da Jezusu damo roko in ga za
prosimo, naj nas popelje k tistim odrešenjskim obzorjem, 
kjer drug drugega vidimo in čutimo kot božjega otroka, 
kot sestro in brata, kot sinove in hčere luči, ki so vsi ena
ko obdarjeni z blagoslovom dobrega in usmiljenega Očeta. 
A li bo Cerkev kdaj zares dosledno živela to dragoceno 
Jezusovo dediščino?

O B I S K  J A N E Z A  P A V L A N A  H R V A Š K E M

BLAŽENI ALOJZIJ STEPINAC 
KOMPAS ZA HRVAŠKI NAROD

JURIJ PALJK

M inulo nedeljo, 4. t.m ., se je sv. oče Janez Pavel II. pozno ponoči vrnil z le
talom  v Rim s svojega že 84. pastoralnega in državniškega potovanja izven  
Italije. Njegov drugi obisk na Hrvaškem se je pričel v petek zvečer, ko je s po
sebnim letalom pristal na zagrebškem letališču, kjer so ga pričakali z državniški
mi častmi in ga je v imenu vseh Hrvatov pozdravil predsednik Franjo Tudjman.

k

Janez Pavel II. je pozdravil 
hrvaški narod z besedami: 
"Po divji in kruti vojni doživlja 
hrvaška dežela končno ob
dobje miru in svobode. Sedaj 
pa je potrebno vse sile usme
riti v  zdravljenje ran, ki jih  je 
naredila vojna, v resnično 
spravo med vsemi narodnost
nimi, verskimi in političnim i 
komponentami ljudstva; po
trebno se je zavzemati za 
večjo demokratizacijo druž
be, v kateri živite!" Sv. oče se 
je jasno in brez nepotrebnega 
ovinkarjenja navezal tako na 
poročila Združenih narodov, 
ki govorijo o etničnih diskri
minacijah na Hrvaškem, kot 
tudi na besede zagrebškega 
nadškofa Franja Bozaniča, ki 
je v svojih pridigah pred krat
kim ostro kritiziral družbene 
in druge krivice na Hrvaškem, 
za katere je kriva sedanja vla
dna garnitura s Tudjmanom 
na čelu. Svetega očeta so na 
poti z letališča v zagrebško ka
tedralo pozdravljali tisoči ver
nikov, ki jim  je papež pred ka
tedralo rekel: "M ir z vami, 
naj ne pride nikdar več vojna 
v vašo plemenito deželo!" Ko
rak svetega očeta je bil gotov, 
obraz jasen, spočit, umirjen.
V petek zvečer je v zagrebški 
katedrali v tihi zbranosti do l
go molil na grobu nekdanjega 
zagrebškega kardinala A lo j
zija Stepinca, ki gaje dan kas
neje v hrvaškem romarskem 
središču Marija Bistrica pro
glasil za blaženega pred več 
kot 400 tisoč verniki; med nji
mi je bilo vsaj trideset tisoč 
slovenskih udeležencev. O 
kard. Stepincu, ki je vodil hr
vaško Cerkev v zelo težkih 
časih med drugo vojno in po 
njej, se je te dni veliko pisalo. 
Nekateri laični opazovalci 
menijo, da gre za sporen lik 
cerkvenega dostojanstveni
ka, češ da je ta med drugo voj
no odločno premalo obsojal 
Paveličev z loč inski režim ; 
drugi opazovalci pa opozarja
jo na veliko trpljenje Alojzija 
Stepinca po drugi vojni, ko je

bil v tedanji Jugoslaviji obso
jen na 16 let strogega zapo
ra. Papež je v Mariji Bistrici 
zbranim vernikom orisal svet
li lik kardinala Stepinca in de
jal, da je bil pokojni kardinal 
na poseben način deležen 
skrivnosti Velike noči; p ri
merjal ga je drobnemu pše
ničnemu zrnu, ki je obrodilo 
veliko sadov. Dejal je, da je 
kard. Stepinac junaško zdržal 

| zadnjih petnajst let svojega 
! življenja; to je bilo zaznamo
vano z velikim trpljenjem, ki 
ga je prenašal kot pričevalec 
Kristusovega veselega ozna
nila, evangelija. "V liku nove- 

j ga blaženega je združena, če 
i lahko tako rečemo, vsa trage
dija, ki je prizadela hrvaški na
rod in vso Evropo v tem sto
letju in ki ga označujejo tri ve- 

I lika zla: fašizem, nacizem in 
komunizem... Blaženi Alojzij 
Stepinac je svojemu narodu 
dal kompas, s katerim se lah
ko orientiramo. Temeljne po
stavke tega kompasa so: vera 
v Boga, spoštovanje sočlove
ka, ljubezen do drugega, ki 
gre vse do odpuščanja, enot
nost Cerkve, ki jo vodi nasled
nik sv. Petra. On je vedel, da 
se pri resnici ne more popu
ščati, kajti resnica ni blago, ki 
bi lahko služilo za trgovanje 
in izmenjavo. Zato je blaženi 
vdano sprejel trpljenje, kajti ni 
hotel ravnati proti svoji vesti 
in ni hotel izdati besede, ki jo 
je dal Kristusu in Cerkvi," je 

i še povedal sveti oče. Nadalje- 
\ val je: "Zelo pomembne so tu
di besede novega blaženega, 
ki jih je izrekel leta 1943 med 

; drugo svetovno vojno, ko je 
! bila Evropa v primežu neza- 
| slišanega nasilja: »Kateri sis
tem podpira katoliška Cerkev 
danes, v trenutku, ko se ves 

i svet bojuje za drugačno ure
ditev sveta? Mi, ki ostro obso- 

: jamo vse krivice, vse poboje 
nedolžnih, vse požige mirnih 
vasi, vsako uničevanje napo
rov revnih lju d i,... odgovarja
mo takole: Cerkev podpira ti
sti sistem, ki ima toliko let, kot 
jih ima deset božjih zapove

di. M i smo za sistem, ki ni bil 
napisan na podkupljivih m i
zah, ampak gaje napisal božji 
prst v človeške duše.«" V na
govoru je papež tudi povedal, 
kako dolgo si je želel priti v 
najbolj priljub ljeno hrvaško 
božjepotno cerkev Device 
Marije v Mariji Bistrici.

V nedeljo je papež maše
val pred štiristo tisoč verniki v 
Splitu, kjer seje spomnil trpe
čih na Kosovu in se je zavzel 
za takojšnjo pomoč medna
rodne skupnosti kosovskim 
Albancem: "Kako moremo na 
tem kraju danes m imo trage

dije, kateri smo priča na Ko
sovu? Naj razumevanje, med
sebojno spoštovanje, odpu
ščanje in sprava končno na
domestijo nasilje in razdeja
nje! Da se do tega cilja pride, 
pa se mora solidarno in takoj 
zbrati vsa pomoč mednarod
ne skupnosti!" Papež se je v 
čudovitem  vremenu ob Ja
dranskem morju pred verniki, 
ki so prišli tudi iz bližnje Bo
sne in Hercegovine, spomnil 
vseh narodov, ki živijo na jugu 
Evrope. V Splitu se je  tudi 
spomnil na vojne begunce, "ki 
so jim  ukradli domove in se 
vanje še niso mogli vrniti." V 
Splitu je daroval mašo pred 
množico, ki je praznovala tu
di 1700-letnico krščanstva v 
Splitu; toliko let je namreč že 
preteklo, odkar so prišli prvi 
misijonarji v tedanje rimsko 
mesto.

Kasneje je Janez Pavel II. 
odšel še na srečanje z mladi
mi in n jihovim i učitelji; z nji
mi je prepeval in jim  sprego
voril o sveti vrednoti življenja. 
Pred odhodom  iz Splita je 
pred hrvaškim predsednikom 
še enkrat nagovoril hrvaške 
katoličane in ljudi dobre volje 
ter jih  pozval, naj se vključijo 
v javno življenje in se zavze
majo za večjo demokratiza
cijo Hrvaške. S temi beseda
mi je jasno odgovoril hrvaš
kemu predsedniku Tudjma- 
nu, ki seje v svojem nagovo
ru pritoževal nad mednarod
no skupnostjo, češ da pritiska 
in se vmešava v hrvaške no
tranje odnose.

SV. O C E  M E D  O B O L E L I M I  Z  A I D S O M

"TRPIM Z VAMI!"
"Bolan sem bil in ste me 

obiskali..." Papež Janez Pavel
II. s svojim gorečim človeko
ljubjem ne neha presenečali.

Zadnji dan meseca sep
tembra se je na Trgu sv. Petra 
z ljubeznivo pozornostjo obr
nil tudi do dvaindvajsetih obo
lelih z aidsom in jim  rekel: 
"Kristus vam je vedno blizu!" 
Ti "gobavci" našega časa so 
vajeni, da se jih nihče ne doti
ka, saj se jih vsi izogibajo; sve
ti oče pa je vsakemu stisnil ro
ko in ga nežno pobožal po 
obrazu kot oče, ki trpi ob bol
nem sinu. Marsikdo izmed 
njih se je od presenečenja ga
njen razjokal.

Bili so ženske in moški, 
mladi in tudi še otroci. Hodili 
so naproti Janezu Pavlu II., 
eni klecavih nog, drugi bledih 
lic ali z vročino. Papež je vsa
kega posebej pozdravil in mu 
rekel: "Trpim s tabo." Dal jim  
je upanje. Z držo človeka, ki 
živi dosledno kot malokdo in 
ne zavrača najmanjšega in 
najšibkejšega, ker le-tega še 
najbolj ljubi, jim  je vrnil do
stojanstvo, vsaj za nekaj tre
nutkov jih je rešil izoliranosti, 
samote in obupa. Še enkrat je

dokazal, da ne dela razlik 
med predsednikom velesile 
ali sestradanim otrokom. Ene
ga in drugega gleda z istimi 
očmi. Enega in drugega ima 
srčno rad. In če mora izbirati 
med enimi in drugimi, goto
vo raje izkaže svojo toplino 
revnemu, ranjenemu, ogro
ženemu, trpečemu, ker je ta 
bolj podoben Kristusu.

Sveti oče se je že večkrat 
srečal s temi hudimi bolniki. 
Leta 1987 je v San Franciscu 
dokazal svoje nežno usmilje- 

| nje, ko je vzel iz očetovega na
ročja petletnega obolelega ot
roka in ga, tedaj še zdrav in 
krepak, močno stisnil k sebi.

I Leta 1989 je v Malavviju izre
kel drzen stavek, ki pa je evan
geljsko kristalno čist, čeprav 
se na prvi pogled zdi revolu
cionaren: "Z njimi (obolelimi 
z aidsom, op.p.) moramo rav
nati tako, kot bi ravnali s sa
mim Kristusom." Posredno je 
bila to  velika lekcija človeč
nosti ne samo za kristjane, 
ampak tudi za t.i. laični svet. 
Vsak človek mora biti do dru
gega človeka najprej človek, 
šele nato kristjan.
--------------DD
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RIMSKE
SLOVESNOSTI

KARDINAL 
ALOJZIJ 
AMBROŽIČ  
MED NAMI

Te dni se mudi med nami 
torontski nadškof kard. dr. 
Alojzij Ambrožič. V Gorici je 
imel v sredo, 7. t.m . zvečer, 
srečanje v Kulturnem centru 
Lojze Bratuž, na katerem so 
ga pozdravili goriški rojaki 
med njegovim  kratk im  po
stankom v mestu. Kardina
la so pozdravili predstavniki 
glavnih slovenskih ustanov, 
ki delujejo v centru. Sprego
voril je  nato sam torontski 
nadškof, večer pa so lepo 
popestrile glasbene in pev
ske točke. Več bom o seve
da poročali p rihodnjič.

Dne 4. oktobra pa je bila 
slovesnost v Rimu, kjer je 
slovenski kardinal iz Kana
de prevzel v sim bolično po
sest cerkev svetih M arce li
na in Petra blizu Laterana. 
Na sporedu je bila slovesna 
maša ob somaševanju šte
v iln ih  duhovn ikov in veliki 
udeležbi vern ikov te rimske 
župnije. Tamkajšnji župnik 
je v nagovoru spom nil na 
dejstvo, da ima kardinal v 
svoji nadškofiji ve liko  števi
lo vernikov-izseljencev. Na
to je pridigal to ron tsk i nad
škof, ki je tako prvič uradno 
pozdravil župljane te svoje 
rim ske cerkve. G ovoril je 
predvsem o Cerkvi in n je
nem poslanstvu. Pri slovesni 
maši pa so s pesm ijo sode
lovali ze lo  š tev iln i rim ski 
Slovenci, ki so zapeli dve 
pesmi, med n jim i Ti, o M a
rija. Na vrtu župnišča je nato 
sledilo lepo družabno sre
čanje, ki se je potem  še na
daljevalo v ožji d ružb i nav
zočih duhovnikov.

Pri slovesnosti so bili tudi 
p redstavn ik i ambasad oz. 
ve leposlan ik i S lovenije  in 
Kanade pri Sv. sedežu. Te 
dni je  bil kard. Am brožič tu 
di sprejet na ambasadi M a l
teških v itezov v Vatikanu. 
Proti koncu tedna se bo slo
venski kardinal m udil v Slo
veniji, kjer bo imel v ljubljan
ski stolnici v nedeljo, 11. ok
tobra, slovesno mašo.

V V IPAVI  B L A G O S L O V I L I  TEMELJNI  K A M EN ŠKOFIJSKE G I M N A Z I J E

"TEMELJNI KAMEN JE KRISTUS'1
V soboto popoldan, 3. t.m., 

je bilo na skrbno urejenem 
gradbišču nove škofijske gim
nazije v Vipavi izredno sloves
no. Kljub deževnemu vreme
nu se je zbralo veliko ljudi, ki 
so s svojo prisotnostjo skušali 
pokazati, da sta vipavsko se
menišče in sedanja škofijska 
gimnazija trdno vraščeni v Vi
pavsko dolino, v zavest ver
nikov in celotne skupnosti.

Verniki in ljudje dobre vo
lje so z nestrpnostjo pričako
vali tudi prvi javni nastop ko
prskega škofa Metoda Piriha, 
ki so ga sprejeli z dolgim in 
bučnim aplavzom. Msgr. Pi
rih je namreč imel v soboto 
svoj prvi javni nastop po hudi 
bolezenski preizkušnji.

Blagoslovitev temeljnega 
kamna, kot se slovesnosti ob 
začetku gradbenih del nove 
stavbe reče, je potekala neko
liko drugače, saj splošno grad
beno podjetje Primorje iz Aj
dovščine že dalj časa zida no
vo stavbo in telovadnico ob 
njej. Pravzaprav je šlo za bla
goslovitev tip ične vipavske 
"kalone", kamnitega oboka iz 
kraškega kamna, po katerem 
slovita tako Kras kot Vipav
ska dolina in je včasih bil ses
tavni del skoraj vsake urejene 
kmečke hiše na tem podro
čju. Prav taka "kalona", ki so jo 
oblikovali domači kamnose

ki, bo vhod na dvorišče, bor- 
jač nove gimnazije. Tisoč let 
je  že m inilo  je bil naslov prve 
pesmi, ki sojo zapeli združe
ni vipavski cerkveni zbori 
pod vodstvom  prof. Jožeta 
Trošta, in slovesnost se je za
čela. Povezoval jo  je spiritual 
vipavskega Malega semeni
šča g. Stanko Fajdiga. Sloves
ne blagoslovitve so se udele- 

i žili arhitekt in vodja projekta 
ga. Dunja Kinkela, generalni 
d irek to r pod jetja  P rim orje 
inž. Dušan Černigoj, g. Vinko 

1 Lapajne, ravnatelj škofijske gi
mnazije, prisotni pa so bili tu 
di ugledni gostje iz Ljubljane 
in predstavniki p rim orskih  
šol. Ravnatelj Lapajne je dejal, 
da nabirka za gradnjo šole 
dobro napreduje, in se tudi 
zahvalil vsem za darovana de
narna sredstva in tista, ki jih 
bodo še darovali. Vodja načr
tov arh. Kinkela je povedala, 
da so se pri načrtovanju drža
li načela, naj bo nova zgrad
ba odraz vraščenosti v vipav
sko pokrajino in odraz tradi
cije stare šole, hkrati pa tudi 
sodobna in dobro uporabna. 
Msgr. Metod Pirih je med ob
čuteno slovesnostjo zbrane 
nagovoril in jim  med drugim 
dejal, da temeljni kamen po
meni Kristusa, na katerem in 
v imenu katerega bodo v no
vem gimnazijskem poslopju

vzgajali mlade v vedre, pošte
ne, urejene, odgovorne in 
močne osebnosti. Povedal je 
tudi, da dober vzgojitelj ni nik
dar v skrbeh, ker zaupa v bo
žjo pomoč in Boga, ki je prvi 
in edini pravi vzgojitelj vseh 
nas. Nadalje je dejal, da imajo 
starši neodtujljivo pravico pri 
vzgoji otrok, Cerkev in šola 

j jim  pri tem samo pomagata. 
"Starše prosim, naj se zavze
majo, da bi bila tudi šola pri 

j nas drugačna od tiste, kakr- 
j šno smo imeli zadnjih petde- 
1 set let!" je dejal msgr. Pirih. Ob 
koncu svoje homilije je še pro
sil Svetogorsko Kraljico, naj 

j vsem pomaga pri vzgoji otrok 
in pri gradnji nove stavbe.

Sledila sta nevsakdanji, a 
zelo lep obred podpisovanja 
umetniško napisanega perga
menta (delo akad. slikarja-do- 
mačina Lucijana Bratuša) in 
končna vzidava jeklenega tu l
ca z njim v kamnito kolono; 
to delo je opravil mlad zidar 
SGP Primorja iz Ajdovščine.

! Koprski škofje torej blagoslo- 
vil začeta gradbena dela in vi
pavski verniki so zapeli Ma
rijino pesem. Na koncu se lju
dje s kraja blagoslovitve kar 
niso mogli raziti, skrbni V i
pavci pa so vsem prisotnim  
ponudili dober prigrizek in 
kapljico rujnega.

---------------JUP

SREČANJE VERNIKOV IZ MIRNA,  RUPE IN S PECI

LEPA KVATRNICA NA  
MIRENSKEM G R A D U

Zdi se, da je pot k Mariji 
pod križem v sodobnem ča
su, času mnogih stisk in nemi
rov, še pomenljivejša. O  Ma
rijinih sedmih žalostih in nji
hovem sporočilu za naš živ
ljenjski vsakdan razmišljamo 
na vsakoletni kvatrnici na M i
renskem Gradu. Popoldanski 
govornik p. Polikarp Brolih, 
frančiškan iz Ljubljane, je za
jemal iz svojih žlahtnih in dol
goletnih duhovniških izkustev 
in spomnil, da prav trpljenje

OD PRTOST V 
SPOŠTOVANJU  
LASTNE. . .

K a j bi kot uveljavljen  
č a s n ik a r p r ip o ro č il  

m ladim , k i se n am era 
vajo  p o svetiti časni
karskem u p o k lic u ?
Duhovnik sem in tega dej

stva sem se zavedal tudi ob 
časnikarskem delu; zato rad 
pravim, da je bila moja žup
nija zelo velika, vsi naši bral
ci so bili njeni župljani. Zave
dal sem se, da me bere in po
sluša nekaj tisoč ljudi; zave
dal sem se, kaj to pomeni. 
Morda nosim odgovornosti 
za vse tisto, o čemer nisem 
javno govoril dovolj jasno. 
Vsak dan lahko pogrešiš, ker 
je to del našega življenja. Ni 
pa problem v tem, če pogre
šiš; problem je v tem, če ne 
poveš, če kaj zamolčiš. To je 
tudi edini nasvet, ki ga lahko

človeka požlahtni in počisti. 
Nekateri mu pravijo kar osmi 
zakrament, sv. Terezija pa je 
bila ob izteku svojega kratke
ga življenja posebej hvalež
na, daje mogla in morala veli
ko trpeti. G. Viljem Žerjal je 
dopoldne atribute današnjih 
dni, kot je npr. pohlep po de
narju, ki se ne ozira na bliž
njega, soočil z željo, da ob
novimo našo vero do Boga 
po ljubezni do človeka, zla
sti majhnega.

dam mlademu, ki se name
rava posvetiti časnikarskemu 
de lu : n ikdar  zam o lčeva ti 
stvari! Zavedati pa se je tre
ba, da je pri vsaki informaciji 
zares pomembno to, da te bra
lec razume; enako je tudi va
žno, da bralec zavzame stali
šče do sporočila, informacije.

K a j boš sedaj delal?
Moram se šele pripraviti 

na to, kar bom sedaj počel. 
(Nasmehne se.) Šalo na stran! 
Sedaj se bom v celoti posve
til stvarem, ki sem jih delal tu
di do sedaj, a sem zanje imel 
premalo časa: delal bom v pa
storali, prisoten bom pri Kato
liški akciji, bolj se bom posve
čal delu na kulturnem področ
ju, ki je v našem mestu še ka
ko pomembno. Vse to bom 
delal z veliko odprtostjo in 
kar se da na širok način. Širi
ne sem se naučil pri tedniku 
in vem, da je edina pot, po ka
teri bom hodil tudi v prihod
nje. Ostalo bo prinesel čas.

Med letošnjimi praznični
mi znamenji je posebej ome
niti, da je  bil dopoldanski 
shod prvič po letu 1946 spet 
oblikovan kot skupna župnij
ska maša za Miren, Rupo in 
Peč. Oba župnijska očeta, g. 

i Viljem Žerjal in g. Ciril Cej, sta 
se veselila tega ponovnega 
kvatrničnega snidenja in za
želela, da bi se povezovanje 
župnijskih občestev nekdanje 
enotne župnije nadaljevalo 
tudi v prihodnje. Tako smo 
začutili tudi v naših srcih. Še 

! več je bilo ljudi popoldne, o- 
pazovalci povedo, da celo 
več kot lani (ob tem je doda
ti, da sta se sočasno odvijala 
odmevna praznična shoda 
tudi na Sv. gori in v Logu pri 
Vipavi). Na sobotni predve- 

\ čer, ko praznični maši sledi 
procesija z lučkami, je letoš
nje bogoslužje pripravila žup
nija Vrtojba na čelu z g. Anto
nom Gleščičem.

Lahko rečemo, da ni kva- 
trnice brez Alojzija Mava. Ta 
p riljub ljen i skladatelj, tud i 
sam iz družbe lazaristov, je 
prav v Marijinih melodijah ta- 
korekoč nedosegljiv. Letos 
smo prvič slišali markantno 
skladbo Kdo je ta, po mnogih 
letih pa tudi lepo pesem Lepa, 
naj lepša Marija si ti. Vedno 

: vabljiva je tudi Mavova Maša 
j v čast sv. Vincenciju. S tako iz
branim programom smo tudi 
na kvatrnici počastili spomin 
na stoletnico Mavovega roj- 

i stva. Mirenski zbor so okre- 
I pili pevci župnije Rupa-Peč, 
pod vodstvom Andreja Budi
na je dopoldne pel v petde
setčlanskem sestavu, popol
dne pa nekoliko manjšem. 
Organist je bil dopoldne prof. 
Hubert Bergant, popoldne pa 
Antek Klančič.
--------------PB

S 3. STR ANI

SVETNIK TEDNA

15. O K T O B R A

s i l v e s t e r č u k  I  TEREZIJA AVILSKA,
CERKVENA UČITELJICA

Avtobiografijo sv. Tere
zije Avilske a li Velike, eno 
najbolj branih knjig duho
vne vsebine, smo dob ili v 
slovenskem prevodu pisa
telja Stanka Majcna leta 
1974. Poleg avtobiografije, 
k i v slovenščini nosi naslov 
Življenje svete Terezije Je
zusove, kakor ga je opisala 
sama, je Terezija napisala še 
vrsto drugih del, s katerimi 
je bila številnim kristjanom 
učiteljica notranjega življe
nja. Zato jo je papež Pavel 
VI. leta 1970 razglasil za 
cerkveno učiteljico. Bila je prva žena, ki je dosegla to čast.

V prvem delu svojega življenja pripoveduje Terezija o 
svoji mladosti in o prvih letih svojega redovnega življenja. 
Rodila se je 28. marca I S I S  v A v ili v Španiji in po ro j
stnem mestu se imenuje Avilska. Oče je b il dvakrat 
poročen: v prvem zakonu je imel tr i otroke, v drugem pa 
devet. Terezija je bila tretja iz drugega zakona. Njena 
m ati se je poročila komaj štirinajstletna. Bila je lepa pa 
tud i "polna čednosti". Oče je bil, piše Terezija, "zelo re
snicoljuben in nihče ga n i n iko li slišal k le ti a li opravlja
ti, poštenje mu je bilo nad vse". Oba starša sta rada 
m olila  in tudi otroke sta navajala k m olitv i. Terezija je 
bila očetova ljubljenka.

Ko j i  je bilo nekaj več kot trinajst let, j i  je umrla 
mati. "Komaj sem se zavedela, kaj sem z njo izgubila, že 
sem vsa žalostna stopila pred podobo naše ljube Gospe 
in jo  med solzami prosila, naj m i bo poslej mati". Ko je 
odraščala v dekle, se je "začela lepo oblačiti in se z nego
vano zunanjostjo predajati spogledljivosti", vendar ni 
imela slabih namenov. V hišo je zahajala sorodnica njenih 
let, k i je nanjo slabo vplivala. "Če bi smela staršem kaj 
svetovati", piše Terezija, "bi jim  rekla, naj pazijo, s kom 
se otroci v tej dobi družijo." S šestnajstimi le ti jo  je oče 
poslal v samostan, v katerem so se vzgajala dekleta iz 
plemiških in premožnih meščanskih družin. Sprva se je 
tam počutila utesnjeno, pozneje pa je bila "srečnejša kot 
doma pri očetu". Ob neki vzorni redovnici je začutila v 
sebi redovni poklic. Oče j i  n i pustil it i  v samostan, zato 
je kar pobegnila od doma; kasneje j i  je oče ta korak 
odpustil. Kmalu po prihodu v samostan so jo začele mučiti 
razne bolezni. Več let je bila od bolečin vsa zvita in na
pol hroma.

Molitev, v kateri je nenehno napredovala, j i  je poma
gala, da je ne le vdano prenašala vse trpljenje, temveč je 
obrodila tudi druge sadove. "O nikomer nisem govorila 
n iti najmanj slabo, mnogokrat sem obiranje ljud i celo 
preprečila. Globoko sem si bila vtisnila v dušo načelo, da 
nočem o nikomer zvedeti n it i reči, česar ne bi želela, da 
reko o meni." S svojim redovnim življenjem n i bila zado
voljna; prav tako jo  je motila prevelika posvetnost v stro
gem karmeličanskem redu. Najprej je prenovila sama sebe, 
potem pa se je čutila poklicano, da v skladu s svojimi 
spoznanji začne prenavljati red, ki mu je pripadala. Redo
vnice in redovniki pravega duha so njeno delo z veseljem 
pozdravili, mnogi pa so j i  nagajali. Vendar Terezija n i od
nehala. Potovala je od samostana do samostana. Na eni 
od teh poti je v kraju Alba de Tormes v noči od 4. na S. 
oktober 1582 umrla, stara 67 let. Naslednji dan je bil 
uveden gregorijanski koledar, zato je za 4. oktobrom takoj 
prišel 15. oktober. Od leta 1622, ko je bila razglašena za 
svetnico, obhajamo njen god 15. oktobra. Na ta dan go- 
duje veliko naših Terezij, Rezk in Zink.

■ Lokalni primorski program iz koprskega stu
dia se začne vsak dan ob 16. uri. O b 16.45 so 
obvestila o kulturnih in cerkvenih dogodkih 
na Primorskem in v zamejstvu.
Vsak ponedeljek ob 16.15 nova oddaja Pri
morskih minus sedem: vse o dogodkih na Pri

morskem v zadnjem tednu! Oddajo vodi M arko Ž. Sledi 
izbor "naj" osebnosti Primorske '98. Pokličite in povejte svoj 
predlog: 00386 66 281 113 in 00386 66 281 114.
Radio Ognjišče lahko poslušate v zamejstvu na Ukv frekven
cah 107,5 - Sveta gora (v Goriška in Furlaniji) in 91,2 - Tinjan 
(na Tržaškem).
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KULTURA

ŠOLSKI "NAJ"NADIPERTOT V O R A N Č E V  " D O B E R D O B "  V I T A L I J A N Š Č I N I

NAGRADA
REPUBLIKE
SLOVENIJE

Narodna galerija v Ljubljani je bila 
v ponedeljek, 5. t.m., prizorišče lepe 
slovesnosti ob podelitvi nagrad repu
blike Slovenije na področju šolstva za 
leto 1998. Sugestivno stopnišče in vz
višenost prireditvene dvorane sta dali 
svečanosti posebno podobo. Prilo
žnostni govornik je bil predsednik Na
cionalnega kurikularnega sveta dr. 
Ivan Svetlik, predsednica odbora za 
podeljevanje teh nagrad dr. Cveta 
Razdevšek Pučko pa je pripravila po
ročilo ob letošnjem razpisu in podeli
tvi nagrad, ki naj bi bile namenjene 
enajstim šolskim področjem. Letos so 
izbirali med 66 predlogi.

Za področje šolstva slovenske 
manjšine v zamejstvu je letos bila na
grajena prof. Nada Pertot, ki je našim 
bralcem ni potrebno posebej pred
stavljati, saj je tudi zvesta in pozorna 
sodelavka našega tednika in knjižnih 
izdaj Goriške Mohorjeve družbe. Ze
lo smo veseli, da je komisija za pode
litev teh nagrad sprejela predlog Sla
vističnega društva Trst-Gorica-Videm 
in med nagrajence uvrstila prof. Na
do Pertot. To je namreč nagrada za 
njeno življenjsko delo na področju na
šega šolstva. V utemeljitvi je med dru
gim rečeno, da je "v svoji skoraj petde
setletni pedagoški karieri, ki je zadnja 
leta potekala na znanstvenem in kla
sičnem liceju France Prešeren v Tr
stu, nazadnje je tam ravnateljevala, 
zagnano delovala v zamejski javnosti 
tako v javnih nastopih z živo kot tudi 
s pisano besedo. (...) Posebno drago
cen del njene pedagoške in slove
nistične dejavnosti pa so njene anto- 
logije-berila v več knjigah. Posebno 
pozornost je vzbudila knjiga Od an
tike do danes, napisana za potrebe 
prvih letnikov višjih srednjih šol. (...) 
Nekaj let kasneje pa še slovenska an
tologija za enotno srednjo šolo, zajet
no delo v treh knjigah s povednimi 
naslovi Včeraj, Danes, Jutri. Obse
žnost teh antologij priča o izredni av
toričini razgledanosti po svetu sloven
ske in drugih evropskih književnosti 
od antike do danes, priča pa tudi o 
velikanski količini vloženega dela. Kot 
posebno vrednost je pri teh antolo- 
gijahberilih treba poudariti odprt, plu
ralističen pristop k izbiri avtorjev in 
njihovih literarnih ali/in polliterarnih 
del, ob čemer se zagotovo lahko česa 
naučimo tudi v matični domovini".

Minister za šolstvo Slavko Gaber 
pa je podelil nagrade za življenjsko 
delo še Katji Makarovič na področju 
predšolske vzgoje, Luciji Selan na 
področju likovne vzgoje v osnovni 
šoli, prof. Cvetku Budkoviču na pod
ročju glasbenega šolstva, slavistu 
Mihu Mohorju na področju jezikov
nega in literarnega izobraževanja, rav
natelju Alfonzu Vrezniku na področju 
poklicnega in strokovnega izobraže
vanja, ravnatelju dijaškega doma iz 
Kopra Antonu Skoku, zdravniku de
fektologu dr. Božidaru Opari, ravna
telju centra v Strunjanu in docentu 
na Pedagoški fakulteti v Kopru, prof. 
dr. Jožetu Flaškerju na področju viso
kega šolstva in skupini učiteljev in pro
fesorjev pedagoške fakultete v Ljublja
ni s področja naravoslovja za dosežke 
v znanstveno-pedagoškem delu, za 
življenjsko delo na področju visoke
ga šolstva pa so podelili posmrtno na
grado fiziku prof. dr. Antonu Moljku.

Med nagrajenci je očitno več šol
nikov in vzgojiteljev iz Primorske. Na
grada, ki je bila podeljena prof. Nadi 
Pertot, pa posredno pomeni tudi pri
znanje ostalemu našemu zamejske
mu šolstvu, v katerem šolniki, kot je 
nagrajenka, skušajo presegati puste 
okvire strogega šolskega znanja in 
otrokom ter mladini posredujejo tudi 
druge, obče vrednote: samostojnost 
mišljenja, ustvarjalnost, a tudi narod
no zavest in človeško pokončnost.

Vsi pri uredništvu in upravi Nove
ga glasa ter pri Goriški Mohorjevi dru
žbi se zato veselijo te nagrade in prof. 
Nadi Pertot iz vsega srca čestitajo. 
-------------------MT

KULTURA ZA MIR
Spomin na slovenske fante in mla

de vojake drugih narodnosti, ki so 
se bojevali in padli v vojski avstro- 
ogrskega cesarstva, je ob 80-letnici 
konca velike vojne z močjo oživel in 
prerastel v klic po miru med sosednji
mi narodi na predstavitvi Vorančeve- 
ga romana Doberdob v italijanskem 
jeziku; ta je bila v dvorani državne 
knjižnice v Gorici v četrtek, 1. okto
bra letos.

Predstavitev je bila posebno pra
znična in slovesna, saj je izdaja pre
voda Doberdoba v italijanščino za 
našo založbo Goriško Mohorjevo 
družbo lep podvig. Največja zaslu
ga zanj gre prevajalcu prof. Eziu Mar
tinu, okcitanistu in slavistu provans
alskega rodu, ki živi v Pinerolu blizu 
Turina. Že več desetletij s srcem goji 
slovensko kulturo; sad te navezano
sti je ta njegov že peti prevod sloven
skega leposlovnega dela v italijan
ščino.

Uvodoma je na predstavitvi spre
govoril tajnik GMD Marko Tavčar, za 
njim pa je razpletel nekaj misli o Vo-

rančevem svetu občutljivi pesnik go- 
riške zemlje Celso Macor. Od Trubarja 
vse do sodobnih književnikov je gla- 

j  vni junak v slovenski književnosti ve- 
i  dno ljudstvo, nikdar kak general ali 
predstavnik vrhovne oblasti, je rekel 
Macor. Koliko knjig se vrti okrog bitk, 
uporov, idealov! Vse to  kliče po svo
bodi, upanju, pravičnosti, kliče po 
oblikovanju narodne istovetnosti. 
Doberdob Prežihovega Voranca je

SLAVISTIČNO 
ZBOROVANJE V 
MURSKI SOBOTI

Z ekskurzijami v Porabje, Radgon
ski kot in po Prlekiji se je zaključilo 
letošnje slavistično zborovanje, ki je 
potekalo v Murski Soboti od 1. do 3. 
oktobra. Tega vsakoletnega strokov
nega srečanja se je letos, najbrž za
radi oddaljenosti, udeležilo le malo 
zamejskih slavistov; in prav letos je 
Slavistično društvo Slovenije izkaza
lo posebno pozornost naši slavistiki 
in odlikovalo s častnim članstvom 
dve raziskovalki s tukajšnjega obmo
čja, Lojzko Bratuž z videmske uni
verze, ki s svojimi objavami razkriva 
zgodovinsko in literarno umeščenost 
slovenščine na Goriškem, ter Marijo

Pirjevec, docentko na Visoki šoli za 
prevajalce v Trstu, ki se posebej u- 
kvarja s pretokom literatur v našem 
prostoru. Za pomenljivo priznanje ji
ma naše uredništvo iskreno čestita.

Letošnji strokovno posvetovalni 
del zborovanja je imel naslov Raz
potja slovenske literarne vede in je z 
zanimivimi prispevki odpiral in obra
vnaval vprašanja stroke in pedago
ške prakse. Bogat spremni program 
je obsegal razstavo in predstavitev 
zanimivejših publikacij, med njimi Tr
žaške zapise Marije Pirjevec, udele
ženci so si lahko ogledali Pokrajinski 
muzej in druge znamenitosti Mur
ske Sobote, družabni večer je obo
gatil folklorni program. Četrtkov po
poldne pa je bil namenjen občnemu 
zboru društva, na katerem je bil za 
predsednika ponovno izvoljen Zol
tan Jan.

PODELITEV ŠTIPENDIJ 
SKLADA DORČE SARDOČ

FO TO  KR O M A

V petek, 2. t.m., so v prostorih 
občinske knjižnice v Nabrežini po
delili letošnje štipendije iz sklada 
Dorče Sardoč. Sklad je nastal z na
menom, da se podelijo štipendije 
slovenskim dijakom in študentom 
z ozirom na finančno stanje in na 
učni uspeh (pri tem je posebna po
zornost posvečena študentom me
dicine). Letos je na Sklad prišlo 29 
prošenj ugodili pa so sedmim pro
silcem. Štipendije - podelil jih je pred
sednik Sklada Boris Peric - so tako 
prejeli Antonella Trusgnach, Vanes- 
sa Chiabai, Irena Rustja, Francesca 
Clodig, Danjel Gherbassi, Martina 
Ozbič in Gorazd Bajc.

Ob tej priložnosti so javnosti pred
stavili ponatis knjige Tigrova sled. Gre 
za spomine, ki jih je Dorče Sardoč po
dal v seriji oddaj za Radio Trst A in so 
bili že objavljeni pred petnajstimi leti, 
a je knjiga že zdavnaj pošla. Delo je,

| tako takrat kot sedaj, uredila bivša ra
dijska urednica Lida Turk, ki je knjigo 

| dopolnila v opombah in dodala zani
mivo slikovno gradivo. Knjigo Tigro
va sled je izdal Sklad Dorče Sardoč,

; tiskala pa jo je tiskarna Budin v Gorici.
O njej sta spregovorila urednica Lida 
Turk, ki je tudi podala zgoščen prikaz 
Sardočevega življenja in delovanja, in 
senator Mitja Volčič, ki je poudaril po
men poznanja preteklosti.

mozaik preprostih ljudi, ki v svoji 
majhnosti in nemoči obsojajo nečlo- 
veškost in nesmisel vojnih grozot. V 
450 gostih straneh knjige niso po
membni spopadi, zmage in pora
zi, ampak glasovi tistih, ki tedaj niso 
imeli glasu in so morali pasti za na
rod, ki sploh ni bil njihov. Koroški pi
satelj iz Kotelj, protihabsburški paci
fist, je hotel rešiti pred pozabo te mla
de in miroljubne Slovence-idealiste, 
da bi ostali kot zgled prihodnjim ro
dovom. Celso Macor je podčrtal tudi 
pomen prevoda za italijansko kultu
ro; ta lahko končno začenja globlje 

j spoznavati vrednote naroda, ki živi 
na oni strani nekdanje železne zave
se. Prof. Ezio Martin je kot velik sla
vist prevedel v odlično italijanščino 
knjigo, ki s svojimi odlomki tople člo
večnosti kliče po miru, je še rekel Ma
cor. Pogled na slovensko književnost 
v italijanščini je še nepopoln; upati 
je, da bodo našla pot do prevodov 
tudi številna druga slovenska dela, ki 

; jim  zob časa ne more priti do živega.
Končno je prišel do besede prof. 

Ezio Martin. Duhovito je razložil, da 
kot italijanski slovenist ni izoliran po
jav; zato se ne smemo čuditi, če je 
prepotoval 600 kilometrov, da bi pri- 

i šel v Gorico govorit o Vorancu in Do
berdobu človek provansalskega ro
du iz Piemonta. Gorico je spoznal 
pred več kot 55 leti in seje vanjo tudi 
zaljubil. Voranca je začel resno spoz
navati od leta 1975 dalje in ga je od 
tedaj bral vsak večer po eno uro ženi 
Slovenki kot zdravilo proti domotožju. 
Tako je prebral Samorastnike, Po- 
žganico, Jamnico in končno z Dober
dobom  pogledal dramaturgu in ve- 
ristu Vorancu globoko v srce. Zakaj 
seje lotil prevoda? Ker je o vojni slišal 

j  govoriti že od mladih let; ker se je 
njegov oče, prav tako kot Voranc, bo
jeval na Krasu, stric pa je tam tudi 
umrl. Zdelo se mu je vredno poglobiti 
lik Prežihovega Voranca, "dobrega in 
poštenega človeka", ki je gorel od lju
bezni do svojega ljudstva. Tudi zato 
je imel prof. Ezio Martin pri prevajal
skem delu vedno pred sabo navadne 

j  ljudi in ne književnih kritikov. Naj še 
povemo, da se je prevajalec še pred 
predgovorom pisno zahvalij za vztraj- 

! no sodelovanje prof. Mariji Češčut, eni 
najbolj delavnih in skromnih duš, na 
ramenih katerih sloni Goriška Mo
horjeva družba.

Ob koncu slovesne predstavitve je 
nekdanji slovenski konzul prof. To
maž Pavšič zelo ljubko obudil spo- 

! min na čas, ko je prvič videl prof. 
Martina, ko si je ta kupil slovensko- 
italijanski slovar, kako je kmalu vzlju
bil naš jezik, pesmi in ljudi. To, da je 
zdaj prof. Martin prevedel delo, ki 
ima za Goriško poseben pomen, in 
ga izdal v Gorici, je za prof. Pavšiča 
"veliko življenjsko presenečenje", za 
GMD razlog za ponos, za vse nas pa 
simbolično dejanje, ki lahko v pri
čakovanju na 1000-letnico prve pis- 

: ne omembe mesta Gorica na pragu 
združene Evrope'pripomore h glob- 

! Ijemu vzajemnemu spoznavanju 
med Slovenci in Italijani ob meji in k 
utrditvi vrednote miru med Vzho
dom in Zahodom.
-------------------DD

DNEVNIK  
REKORDOV

Tudi letos so naše zamejske banke 
omogočile izid šolskega - Galebove
ga - dnevnika, ki so ga kmalu po za
četku pouka našli na klopeh sloven
ski učenci osnovnih šol in dijaki sred
njih šol. Izdajatelj je  Zadruga Novi 
Matajur, odgovorni urednik Dušan 
Udovič, ilustracije pa je podpisal sli
kar Klavdij Palčič. Dnevnik "naf'ponu
ja izbor tridesetih rekordov, povze
tih iz Guinnessove knjige.

Kar nekaj mlajših staršev, učiteljev 
in vzgojiteljev iz Goriške in Tržaške, 
ki jim  kakovostna vzgoja lastnih ot
rok i/ slovenski šoli nekaj pomeni, je 
tokrat le izrazilo svoje nezadovoljstvo 
nad dnevnikom, ki so ga šolarčki pri
nesli domov. Objektivnih razlogov je 
več. V prvi vrsti je  treba povedati, da 
letošnji dnevnik ni b il všeč otrokom, 
saj n i narejen po njihovih okusih; v 
njem niso našli ničesar, kar b i jih  pri
tegnilo. Tudi zato so si nekateri otroci, 
žal, že nakupili italijanske šolske dne
vnike. Letošnji slovenski dnevnik je 
bil verjetno narejen prehitro, in to ze
lo površno. Vse prej kot zanesi j  iv je  
koledar 1998. V njem lahko najde
mo v torek (!), 3 1. marca, Cvetno ne
deljo, ki se ponovi 5. aprila. V torek 
(!), 7. aprila, je  Velika noč, v sredo,
8. aprila, pa Velikonočni ponedeljek. 
Ista praznika se ponovita 12. in 73. 
aprila. Vnebohod je  v mesecu maju 
kar dvakrat, v prvem tednu junija pa 
tudi dvakrat praznik 5v. Trojice itd. 
Pravi dnevnik rekordov torej! Zelo 
zahtevna naloga čaka šolarje, ki se 
hočejo, kot je  pisano, prijaviti “k tek
movanju za bralno značko v šolskem 
letu 1996/97" (!). Tudi to bi b il pod
vig, vreden Guinnessa... Poleg tega 
se najdejo napake v naslovih, da o 
vejici pred “da-jem" n iti ne govori
mo. Seznam slovenskih šol in usta
nov na zadnjih straneh pa je  urejen 
brez kriterija in še z zgrešenimi na
slovi. Nekatere Palčičeve vinjete so 
lepe, barvne ilustracije letnih časov 
pa ne dovolj izvirne ali komunikativ
ne, da bi kaj povedale otrokom. Izbor 
rekordov tudi n i najbolj posrečen, saj 
informacije o človeku z najdaljšimi 
nohti ali največjem balonu z žvečil
nim gumijem ali še o 355 dimnih ko
lobarčkih, ki jih  je  nekdo napuhal z 
enim samim vdihom cigarete, niso 
to, kar b i si starši najbolj želeli za rast 
in oblikovanje otrok. Boli tud i dej
stvo, da dnevnik nima v vsebini nič 
slovenskega ali vsaj vezanega na naš 
mali zamejski svet. Računalniška pa- 
ginacija je  hladna in ponekod nepre
gledna, tako da v celoti iz dnevnika 
zeva ena sama - praznina. Tak dnev
nik n i v ugled našim šolam in niti ban
kam, ki so izdajo omogočile. Škoda 
za izgubljeno priložnost.

RAZPIS NAGRADE 
"DR. f  RANE 
TONCIC" 1998
Slovenski visokošolski sklad 

Sergij Tončič v Trstu razpisuje let
no nagrado "Dr. Frane Tončič". Na
menjena je visokošolcem sloven
ske narodnosti, bivajočim v deželi 
Furlaniji-Julijski krajini. Nagrada v 
znesku dveh milijonov lir je name
njena diplomski študiji s področja 
humanističnih ali eksaktnih ved, ki 
predstavlja obogatitev slovenske 
kulture, zgodovine ali znanosti in 
ki je bila sklenjena v sklopu uni
verzitetnega študija v enem od ro
kov akademskega leta 1996/97. 
Zainteresirani naj dostavijo izvod 
svoje študije od 20. do 31. oktobra 
1998 na sedež Narodne in študijske 
knjižnice v Trstu, ulica Sv. Frančiška 
20/1. Prejeta dela bo ocenila komi
sija, ki ji bo predsedoval prof. Mar
ko Kravos. Podelitev nagrade bo 
predvidoma februarja 1999.
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RAZŽALITEV FURLANI PRIHODNJE LETO 
VELIČANSTVA GOSTJE VILENICE

STANKO ŽERJAL

Se pred ohladitvijo tega iz
redno vročega poletja (1998) 
so v Kanalu ob Soči z raznovr
stnim glasbenim programom  
obnavljali spomine na znane
ga glasbenika Marija Kogoja, 
ki je svojo mladost preživljal 
prav v tem obsoškem naselju. 
Neka moja sorodnica, kije pela 
Pri cerkvenem pevskem zboru, 
mi je  pripovedovala, da je  že 
Pri petnajstem letu starosti igral 
na orgle med bogoslužjem. V 
svojih dijaških letih v Ljubljani 
sem ga poznal le po videzu - in 
Po pripovedovanju o njem v za
upnih krogih. Nad njegovo 
znano opero Črne maske sem 
bil dvakrat navdušen: zaradi 
zmerno moderne glasbe z ga
nljivim vložkom nekakšne para
fraze gregorijanskih melodij in 
zaradi ponosa, da se primorski 
talent izkaže pred ljubljanski
mi Kranjci, ki v dobi med dve
ma vojnama v večini niso prikri
vali nevolje nad nami, priseljeni
m i'južnim i brati". Prav ta, sicer 
mračni tip - Marij Kogoj pa ni
kakor ni b il Kranjcem antipati
čen (kakor mnogi drugi Primor
ci, nemalokrat po naši krivdi), 
ampak je  užival celo neko soču
tje. Bil ga je vreden in potre
ben. Prav o njegovi tragiki b i

LITERARNI 
NATEČAJ 
"MLADIKE"
Revija Mladika razpisuje 

XXVII. nagradni literarni nate
čaj za izvirno še neobjavljeno 
črtico, novelo ali ciklus pesmi.
Rokopise je treba poslati v 
dveh čitljivo pretipkanih izvo
dih (format A4) na naslov 
Mladika, ulica Donizetti 3, 
34133 Trst, do 15. decembra 
1998. Rokopisi morajo biti o- 
premljeni samo z geslom ali 
šifro. Točni podatki o avtorju 
in naslov naj bodo v zaprti 
kuverti, opremljeni z istim ge
slom ali šifro. Teksti v prozi 
naj ne presegajo deset tipka
nih strani, ciklusi poezije pa 
naj predstavljajo samo izbor 
najboljših pesmi (največ deset).
Ocenjevalno komisijo sestav
ljajo: univ. profesor in kritik 
Martin Jevnikar, pisatelj Alojz 
Rebula, prevajalki in kritičarki 
prof. Diomira Fabjan - Bajc in 
prof. Ester Sferco ter odgo
vorni urednik revije Marij Ma
ver. Mnenje komisije je do
končno.
Na razpolago so sledeče na
grade: za črtico ali novelo: 
prva nagrada 400.000 lir, dru
ga nagrada 300.000 lir, tretja 
nagrada 200.000 lir; za pe
sem ali ciklus pesmi: prva na
grada 200.000 lir, druga na
grada 150.000 lir, tretja na
grada 100.000 lir.
Izid natečaja, ki je odprt vsem 
ne glede na bivališče, bo raz
glašen ob slovenskem kultur
nem prazniku - Prešernovem 
dnevu - na javni prireditvi in 
po časopisju. Vsi teksti osta
nejo v lasti Mladike; tudi ro
kopisi se ne vračajo. Nagra
jena dela bodo objavljena v 
letniku 1999. Objavljena bo
do lahko tudi nenagrajena de
la, za katera bo komisija mne
nja, da so primerna za objavo.

rad zapi
sal zgod
bo, ko se 
č u d i m ,  
da nisem 
nikoli ob 
nobenih  
K o g o je 
vih dne
vih a li 
spom in 
skih sve
čanostih

in ne v spisih o njem zasledil 
kakega pojasnila o vzrokih za
postavljenosti. Vzrok pa je  bil: 
posmehljivo ali zaničljivo go
vorjenje o kralju Aleksandru. 
Učeno se temu reče: crimen lae- 
sae Majestatis - zločin rušenja 
časti Veličanstvu - ali nespoštlji
vosti do Veličanstva. To pa je  
bila v Jugoslaviji huda stvar in 
kazen večja kot v stari Avstriji 
za žalitev Njegovega apostol
skega Veličanstva cesarja.

Potem ko je  Aleksander Ka- 
radjordjevič ukinil ustavo in 
vpeljal diktaturo, n i bilo redko 
n iti ne nenavadno slišati hudo 
pikre besede na račun vladarja, 
toda le v zaupnih družbah, da 
ne bi prišlo na ušesa oblastni
kom. Kogoja je  očitno kdo ova
dil, kaj je  izustil v kaki domnev
no zaupni družbi. Dobri ljudje 
iz umetniških krogov so se po
trudili, da b i ga ubranili pred  
roko pravice. Imel je pa to srečo, 
da je  v istem obdobju v prija
teljski družbi s posmehljivko 
zagrešil enak "crimen laesae 
Majestatis" tudi znani psihiater 
in univerzitetni profesor dr. A l
fred Šerko (v izvirni obliki Žer- 
ko). Ta mož pa je  užival tak u- 
gled med kulturno in politično 
elito v Ljubljani, da n i imel ni- 
kakih sitnosti, in prizanesljivost 
do njega je  ustvarila za Kogoja 
ugoden precedens, oziroma t.i. 
“presedan" (kakorpravijo v Lju
bljani in Mariboru, kjer jim  je  ta 
francoska oblika bolj “nobet).

Ne vem, ali je Kogojeva pre
greha sploh prišla do sodišča 
ali so jo  ''pomašilP' že na polici
ji, da grešnik ni šel v zapor, vem 
pa, da mu je bila naložena huda 
pokora: ni smel ne mogel nič 
napredovati v službi p ri oper
nem gledališču. Slišati je  bilo, 
da je b il resen kandidat za ka
pelnika opere zraven Poliča in 
Neffata in še nekega tretjega 
in da mu je prav neprevidno iz
ražen prezir kraljevske visočine 
blokiral p o t napredovanja. O- 
stati je  moral na ravni nizkega 
uslužbenca, k i s pomočjo kla
virja nudi začetne vaje solistom 
in morda tudi članom operne
ga zbora. Plača za takega in
štruktorja pa je bila nizka. In u- 
metnik je  b il zagrenjen. Ne bi 
izključil, da je  prav ta zapostav
ljenost sprožila v njem duševne 
motnje, ki bi bile drugače osta
le latentna bolezen.

Druge podrobnosti o Kogo
ju  sem pozabil. Naj b i kdo po 
skusil izbrskati kaj več o tem 
usodnem političnem inciden
tu. Zadeva je  bila znana le v 
ozkem krogu in je  o tem kaj 
pricurljalo na ušesa takih mla
dih študentov, ki smo imeli so
šolce ali sošolke iz družin viso
kih glav. Jasno pa je  bilo in je, 
da se nam je  Kogoj smilil. Če 
se ne motim, je  umetnik umrl 
naravne sm rti in doma, neči- 
merni monarh pa pod streli hr- 
vatskih ustašev v tujini.

JURIJ PALJK

V nedeljo, 4. t.m., je b i
lo  v  Tolm eču zelo  slove
sn o , saj so  v krajevnem  
Avditoriju priredili p ro
slavo in  kongres ob 75. 
obletn ici Furlanskega fi
lo lo šk eg a  društva, ki je 
najbolj ugledna organ i
zacija Furlanov.

Furlani seže leta in leta bori
jo  za svoje pravice in morda 
imajo prav v Furlanskem filo 
loškem društvu tisto organiza
cijo, ki še najbolj skrbi za to, da 
furlanski jezik in furlanski obi
čaji ne izginejo. Kot je znano,

njanje identitete Furlanov, kije, 
tako kot naša, podvržena zelo 
hudi asimilaciji, česar se vsi zelo 
dobro zavedajo.

Gotovo je novih mod in tu 
di upanj v lepšo prihodnost 
Furlanom vlilo tudi dejstvo, da 
je videmska univerza zadnja le
ta vse bolj aktivna in ji načeljuje 
rektor, ki je sam zaveden Fur
lan, sicer pa tudi plemič, prof. 
Marzio Strassoldo. Prav njega 
so naprosili, da je bil v nedeljo 
slavnostni govornik. Pred nje
govim posegom, v katerem je 
prikazal predvsem družbo in 
zgodovino karnijskih Furlanov, 
so bili pozdravi krajevnih obla-

Z leve Alberto Piccotti , Iztok Osojnik,  Aleksij  Pregare

Furlani nimajo šol v svojem je
ziku in žal se tudi glede enotne 
pisave za furlanski jezik še niso 
dogovorili. Zato Furlansko filo
loško društvo prireja vsako leto 
svoj občni zbor-kongres, na ka
terem pregledajo delovanje, ki 
gre od organizacije tečajev fur
lanskega jezika do izdajanja 
knjig v furlanskem jeziku in vr
ste drugih dejavnosti. Vsi napo
ri društva so usmerjeni v ohra-

EVGEN GUŠTIN 
RAZSTAVLJA 
NA SVETI GORI

Frančiškanski samostan na 
Sv. gori in Založba Branko v 
Novi Gorici sta pripravila raz
stavo del slikarja in kiparja Ev
gena Guština. Na odprtju dne 
3. oktobra je nastopila tudi vo
kalna skupina Prima vista s so
delovanjem dramskega igral
ca Bojana Pogačnika.

Poleg slikarskih del je avtor 
dal na vpogled tudi doprsna ki
pa škofa Antona Mahniča in 
nadškofa Frančiška Borgie Se
deja. Poleg Guštinovih del je 
na ogled tudi priložnostna raz
stava na temo Pisana beseda o 
sv. Frančišku, ki jo je pripravil za
ložnik, kulturni delavec in eden 
najboljših slovenskih poznaval
cev Sv. gore Branko Lušina.

Evgen Guštin - Kovačev Enio 
je svojo mladost preživel v rod
ni vasi Repen na Krasu. Čeprav 
živi s svojo družino na Breznici 
blizu Vrbe na Gorenjskem, se 
z zanosom vrača z barvami in 
platnom med s soncem obsija
ne kraške hiše in ljudi. Notranja 
nuja po izpovedi sončnega 
Krasa ga je nezadržno usmer
jala v svet slikarstva, čutenje le
pot in težaškega dela v kam
nolomih pa na kiparska pota. 
Kipar goji čustveni odnos do 
svojih portretirancev, izhodišče 
in temelj tega odnosa pa je 
brezmejno spoštovanje mate
re in spomin na zamolčane slo
venske, predvsem pa primor
ske rojake. Razstava bo odprta 
do 31. oktobra.
------------ M.

sti in tudi delegacije slovenskih 
pisateljev. V Tolmeču sta nam
reč Društvo slovenskih pisate
ljev predstavljala tržaški pesnik 
Aleksij Pregare in predsednik 
pripravljalnega odbora najbolj 
ugledne slovenske litararne na
grade Vilenica pisatelj Iztok 
Osojnik.

Mislim, da je prav, če brez 
nepotrebnega ovinkarjenja po
vemo, da gre prav književniku 
Aleksiju Pregarcu velika zaslu
ga, če ima sedaj Društvo slo
venskih pisateljev dobre stike s 
furlanskimi pisatelji, kulturniki 
in poeti. Da seje nekaj spreme
nilo tudi v Ljubljani, pa nam go
vori tudi veliko zanimanje pri
rediteljev Vilenice za furlansko 
književnost. Tako je v Tolmeču 
Iztok Osojnik, ki je znan potem, 
da raje molči in dela, kot pa da 
bi obljubljal in potem ničesar 
ne storil, navezal veliko stikov

i zz iv  za nas cas

s furlanskimi književniki in se z 
njimi dogovoril, da bi nasled
nje leto v Vilenici predstavili 
furlansko književnost. Seveda 
je še vse v ovojih, pozdraviti pa 
gre pobudo, za katero seje z 
navdušenjem zavzel tudi rek
to r videmske univerze prof. 
Strassoldo, ki je obljubil svojo 
pomoč.

Na proslavi 75. obletnice Fur
lanskega filološkega društva je 
v slovenskem jeziku prisotne 
pozdravil Iztok Osojnik, med
tem ko je Aleksij Pregare v od
lični italijanščini prebral po
zdravni nagovor, v katerem je 
Furlane povabil v Vilenico v 
imenu Društva slovenskih pisa
teljev. V svojem prijetnem na
stopu seje spomnil prijatelja, 
furlanskega pisatelja Alberta 
Piccottija, ki je slovenskim pi
sateljem poslal solidarnostno 
izjavo v najtežjih časih in prav 
z njim so se začeli prvi pogo
vori o sodelovanju Furlanov na 
prihodnji Vilenici.

Iztok Osojnik nam je pove
dal, da točnega programa za 
prihodnjo Vilenico še niso izde
lali, radi pa bi posvetili Furla
nom in furlanski kulturi vsaj en 
študijski dan Vilenice. Tako bi 
furlansko kulturo in literaturo 
spoznali slovenski ustvarjalci, 
obenem pa tudi vsi mednaro
dni udeleženci Vilenice, saj na
meravajo z avtobusi obiskati 
Furlanijo in morda na videmski 
univerzi ali pa v kaki drugi ugle
dni ustanovi tudi brati litaratu- 
ro. Iztok Osojnik pa je mnenja, 
da je skrajni čas, da se tesneje 
povežejo tudi Furlani s sloven
sko stvarnostjo.

Tako Aleksij Pregare, ki je v 
Tolmeču polni dvorani Furla
nov dejal, da smo Slovenci po
nosni, ker nas imajo Furlani za 
prijatelje, kot Iztok Osojnik sta 
v nedeljo naredila prvi pomem
ben korak pri organizaciji pri
hodnje Vilenice in upajmo tudi 
prvi korak k boljšemu poznava
nju furlanske in slovenske knji
ževnosti na obeh straneh meje.

KJE JE NAPREDEK?
PETER SZABO

Vsakih nekaj mesecev ali 
vsako leto predstavijo novo ina
čico skoraj vsakega računalni
škega programa. Komaj uspeš 
kupiti “najnovejši" Winword 7, 
ti že predstavijo Winword 8, ki 
ima milijardo novih možnosti 
in orodij. Toda gre res za na
predek? Poglejmo, kaj so dejan
sko orodja. Poleg osnovnih u- 
kazov za oblikovanje besedila 
in popravljanje slovnice, ki so 
jih imele vse prejšnje inačice 
programa, so edine novosti v- 
stavljanje trid im enzionalnih 
besedil, brskanje po internetu, 
oblikovanje internet strani, bar
vanje besedila itd. Besedilu 
lahko dodaš še rdeče ali črne 
mravljice, ki se sprehajajo oko
li naslova, pa balončke, ki utri
pajo, in še ogromno podobnih 
bedarij. Poleg dejstva, da gre 
za stvari, k ijih  pri normalnem 
sestavljanju besedil normalen 
človek nikoli ne uporablja in 
gre dobesedno za neumnosti, 
obstajata še dve pomembni 
dejstvi. Za brskanje po interne-

OD 22. DO  24. T .M .

XIII. FILM
VIDEO
MONITOR
Goriški Kinoatelje vsako leto 

pripravlja festivalski pregled slo
venske filmske produkcije Film 
Video Monitor, ki je namenjen 
občinstvu v italijanskem pro
storu. Kraji ob meji s kulturnim 
udejstvovanjem potrjujejo pri
zadevanja tu živečih prebival
cev v preseganju meja in gra
dijo širši prostor izmenjave. Od 
leta 1986 postaja prireditev ne 
le pregled vizualne produkcije, 
temveč tudi globljega sodelo
vanja in pretakanja idej med vz
hodno in zahodno Evropo.

Film Video M onitor je na
stal na pobudo senatorja Darka 
Bratine. S sodelovci je nazadnje 
želel uresničiti festival, ki bi po
leg Gorice vključil še nekatere 
druge obmejne kraje. Letošnja 
že 13. prireditev FVM bo tako 
zajela tudi predvajanja v Čeda
du, Trbižu in Celovcu, s čimer 
se ideja o prostoru brez meja 
uresničuje tudi v praksi.

XIII. Film Video Monitor bo 
v Gorici potekal od 22. do 24. 
oktobra. Predstavil bo dolgo- 
metražni animirani filmSoc/a- 
lizacija bika? (Čoh in Erič), ki je 
nastal kot plod desetletnega so
delovanja. Ob tem bo tudi mala 
retrospektiva slovenskih animi
ranih filmov. Med projicirani
mi filmi si bo mogoče ogledati 
tudi film Brezno režiserja Igorja 
Schmidta: psihološki triler sre
di slovenskega podeželja. Pose
bno mesto ima v okviru XIII. 
FVM avstralski film  The sound 
ofone  hand clapping avstral
skega književnika in režiserja Ri
charda Flanagana: zgodba pri
poveduje usodo družine slo
venskih izseljencev vTasmaniji.

Okrogla miza bo letos po
svečena odnosu med filmom, 
kulturo in družbo. Festivalska 
ponudba v Gorici se bo zao
krožila s predvajanjem drugih 
igranih in dokumentarnih del, 
televizijskih oddaj in film ov 
študentov Akademije iz Ljub
ljane. Ves čas XIII. FVM bo od
prt tudi cybercaffe za neugna
ne računalničarje.

tu bomo uporabljali temu pri
meren program in prav goto
vo ne VVorda, ki je program za 
sestavljanje besedil. Za obliko
vanje internet strani bomo tudi 
uporabljali poseben program,

1 ki je temu namenjen in je ve- 
! liko boljši za to. Tridimenzio- 
j  nalna besedila, ki jih sploh ne 
rabiš, veliko lepše narediš z gra- 

; fičnimi programi, ki ti ta bese
dila veliko lepše naredijo. Čemu 
torej vsi ti dodatki?

Zato, da bi ti preprosti Word, 
neumen program za obliko
vanje besedil odžrl čimveč ra- 

i čunalnikovega spomina in za
hteval najhitrejši možni proce
sor. Edini napredek pri tem pro
gramu je ta, da moraš vedno 
kupiti hitrejši, močnejši, novejši 
računalnik. Kar zadeva obliko
vanje besedil, čemur naj bi pro
gram služil, se M icrosoftov 

| Word od svoje prve do dana
šnje osme ali devete različice 
bistveno ni spremenil. Lahko 
bi mu dodali nova orodja za 
popravljanje pravopisa, lahko 
bi mu dodali še veliko orodij, ki 
so lahko koristna pri sestavlja-
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i nju besedil: "klikneš" na bese
do 'mladost' in dobiš celo vr- 

| sto citatov in znanih pregovo
rov o mladosti, označiš stavek 

! in ti računalnik predlaga ideal
no skladnjo, hočeš vstaviti gr
ško ali hebrejsko ali celojapon- 

I  sko besedo in ti računalnik da 
na razpolago vse posebne zna
ke, črke in naglase. Vendar tega 
niso dodali. In temu pravijo na
predek? Očitno ja, saj je lastnik 
podjetja Microsoft Bill Gates 
naj bogatejši človek na svetu. 
Zakaj? Zato, ker ti bedarije da 
brezplačno, koristne stvari pa 
moraš drago plačati. Hočete 
torej naglo obogateti? Povejte

1 mi, kaj izdelujete, pa vam bom 
povedal, kaj morate svojim iz
delkom dodati, in boste ne
sramno bogati.

Izdelujete kolesa? Oblikujte 
najnovejši model z dodanim 
daljnogledom. Med vožnjo v 
hribih boste lahko gledali pre
krasno pokrajino v daljavah! 
Ko pa boste medtem padli v 
prepad, pa je le drugotnega po
mena. Morda pa ste sami krivi, 
ker niste plačali dodatne cene 
za zavore.
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P O G L O B L J E N  R A Z G O V O R  V DSI N E P R I J E T N O  P RE SENE ČEN JE  N A  T R Ž A Š K I  Š O L I

O SONČNIH IN 
SENČNIH STRANEH 

LETOŠNJE DRAGE
IVAN ŽERJAL

Prvi večer nove se
zone Društva sloven
skih izobražencev je  
potekal v znam en ju  
le to š n jih  š tu d ijsk ih  
dnevov Draga 98 . V  
ponedeljek, 5. t.m ., so 
nam reč spregovorili 
m o d erato rji letošnje  
Drage: Sergij Pahor, 
Ivo Kerže, Lučka Su- 
sič in Saša M artelanc.

Šlo je za poglobljen razgo
vor o letošnji Dragi, ki ni m o
gel iti m im o polemik in ostrih 
komentarjev, do katerih je pri
šlo zlasti zaradi dogajanja 
med razpravo, ki je  sledila 
zadnjemu predavanju dr. Jo
žeta Pučnika v nedeljo, 6. sep
tembra, popoldne. Sergij Pa
hor je med drugim  dejal, da 
ni šlo le za kritične ocene, 
temveč že za napade, ki prav
zaprav predstavljajo že pra
vo denuncianstvo.

Seveda se je precej govo
rilo ravno o dogajanju ob pre
davanju dr. Pučnika. Ravno 
zaradi zadržanja dela občin
stva (spom nimo se, da so ta
krat izžvižgali prof. Jožeta Pir
jevca, kar je - naj si o njego
vem posegu m islimo karkoli
- nesprejemljivo) je, po bese
dah Sergija Pahorja, Draga iz
zvenela kot m iting, čeprav to 
noče biti. M arij Maver pa je 
bil precej oster do zamejskih 
sredstev javnega obveščanja, 
ki da so izkazala pozornost le 
tistemu dogodku, o vsem os
talem pa niso poročala: ni bilo 
komentarja npr. na račun pre
davanja Dam jana Hledeta 
ipd. Po drugi strani, je ugoto-

G L E D A L IŠ K I  V R TILJA K

M

Feri Lainšček

B R A T  J E ,  
Š K R A T -J E ,  
T A T - J E

Nastopa Lutkovno gle
dališče Buba iz Šmihela 
na Koroškem.

V nedeljo, 11. oktobra, ob
16. uri v dvorani Marijinega 
doma pri Sv. Ivanu, ul. Bran- 
desia 27.
ZA INFORMACIJE KLIČITE 

TEL. 040-370-846.

vil Tomaž Simčič, je tudi res, 
da so prav nedeljska preda
vanja tista, ki dajejo Dragi ton 
(primerjal jih  je uvodnikom v 
časopisih): morda, če bi kako 
temo premaknili na kak drug 
dan oz. če bi jo  pravilno zako
ličili, bi do nevšečnosti ne pri
šlo. Po Simčičevem mnenju 
bi morala Draga spodbujati 
dialog znotraj posameznih 
miselnih krogov, tudi katoliš
kega, v katerem je še vedno 
premalo dialoga. Saša Marte
lanc, ki je bil moderator pri 
predavanju pisatelja Zorka 

| Simčiča, je s svoje strani dejal,
! da je  bila to  ena boljših Drag. 
To pa velja predvsem za pre
davanja, medtem ko za de
batni del tega ni mogoče tr
diti. Rafko Dolhar je  bil zelo 
kritičen do tega, da osebno
sti iz Slovenije prihajajo na 
Drago "si prat dušo11 in pole
mizirat med seboj. Tudi tu je 
verjetno razlog, da se Drage 
udeležuje premalo zamejcev. 
Vendar, je k temu pripomnila 
Breda Susič, je Draga poskr
bela z dvema predavanjema
- Hledetovim in Simčičevim - 
ki sta bili zanim ivi tudi za za
mejce, kljub temu pa je bilo 

f le-teh malo. Vzroki so torej 
drugje. Ivo Kerže, moderator 
pri predavanju Damjana Hle
deta, je predlagal, naj se začne 
počasi opuščati model preda- 
vanja-monologa in naj se za
čne počasi prehajati na m o
del dialoga, kjer dva predava- 

| telja oz. diskutanta razvijata 
nasprotni tezi. Po mnenju Vla
d im ir ja  V rem ca bi morala 
Draga vzbuditi občutek, daje 
p riso tna  iskrena vo lja  do 
sprave in ne vtisa, da se skuša 
soliti pamet drugim.

Razprava, v katero so po
segli še Marko Udovič, Anton 
Koršič, A leksander Furlan, 
Zlatka Lokatos, Matejka Peter
lin in Emidij Susič, prisoten pa 
je bil še slovenski konzul v 
Trstu Zorko Pelikan, je poka
zala, da je debata o Dragi in 
njeni vlogi še kako živa in ak
tualna. Zal pa je treba tudi 

; omeniti, daje na ponedeljko
vem večeru manjkala "druga 
stran", ki je, vsaj tako izhaja iz 
člankov nekaterih njenih pre
dstavnikov, zelo negativno o- 
cenila letošnjo Drago. Resni- 

, ci na ljubo je večina teh pis
cev bila odsotna tudi na le
tošnjih študijskih dnevih, kar 
pa očitno ni bilo ovira za pisa
nje tako ostrih komentarjev, 
ki smo jih lahko brali v zad
njih tednih.

S K U P IN A  '8 5 ,  O B  P E Č IN I-L A  RUPE, K N | I Z N I C A  P IN K O  
T O M A Ž I Č  IN  T O V A R IŠ I ,  KROŽEK ISTRIA  

V S O D E L O V A N J U  Z G O R IŠ K O  M O H O R J E V O  D R U Ž B O

vabijo na predstavitev publikacije 
Anton Kacin

GRAM MATICA DELLA LINGUA SLOVENA
Delo bo predstavila prof. M arija Kacin.

Opčine, Prosvetni dom, ponedeljek, 12. oktobra 1998, ob 20. uri.

UKINITEV STOLICE NA 
ODDELKU ZA GEOMETRE 

ZAVODA ŽIGA ZOIS
N iti mesec dni ni potekel od začetka pouka, 

pa je naša šola že doživela  prvo "presenečenje". 
Letos je nam reč italijansko ministrstvo za šolstvo 
ukinilo  eno od dveh stolic natečajnega razreda  
16 /A  na oddelku za geom etre Trgovskega tehni
čnega zavoda Žiga Zois.

tizakonita, saj je  v nasprotju 
z zgoraj navedenimi zakoni, 
ki predvidevajo dve ločeni

s to lic i. To potr ju je skoraj 
dvajsetletno poučevanje na 
šoli. Na oddelku se namreč 
ni zmanjšalo število razre
dov in se torej niso spreme
nile učne ure."

Zavod Žiga Zois je zara
di tega vložil p riz iv  na trža
ško šolsko skrbništvo.

Na trgovskem  zavodu so 
že od ustanovitve oddelka 
za geom etre im e li, ko t je 
predvideval od lok predsed
nika republike št. 1263 z dne 
20. oktobra 1980, eno sto li
co tehničnega risanja in gra
dbene tehno log ije  ter eno 
stolico gradbeništva. Na pod
lagi ministrske uredbe z dne 

februarja 1984 za vse od- 
del ke za geom etre z eno sa
m o paralelko je b ilo  predvi
denih za stolico tehničnega 
risanja in gradbene tehnolo
gije sedemnajst ur, za sto li
co gradbeništva pa petnajst 
ur. Letos pa je šolsko m inistr
stvo odredilo, da bo na šoli e- 
na sama stolica z osemnajsti
mi urami, poleg tega pa še do
datnih štirinajst ur suplence.

V tisj<ovnem spo roč ilu  
zavoda Žiga Zois, ki smo ga 
prejeli, piše, d a j e  taka raz
delitev "d idaktično nespre
jem ljiva, saj stolica ne pokri
va nobenega p redm eta  v 
celoti in prepušča suplentu 
delno poučevanje treh pred
metov, ki so za geom etre 
b is tven i. D ijakom  našega 
zavoda so na tak način po
nujeni slabši učni pogoji kot 
na drugih šolah za geom e
tre v Ita liji. To škoduje ugle
du šole in zmanjšuje konku
renčnost naših dijakov na tr
žišču. O pozarjam o, da je 
naš oddelek edina šola za 
geometre slovenske manjši
ne v Italiji." O dločitev, piše 
še v tiskovnem sporočilu, "je 
po našem m nenju tud i pro-

NOVA ELEKTRONSKA 
OPREMA ZA SSG

V petek, 2. t.m., so v Kul
turnem domu v Trstu na krajši 
slovesnosti predali namenu

O B  5 5 - L E T N ICI  P O Ž I G A M A C K O L J

NA P O G O R IŠ Č U  JE ZRASLA K U L T U R N O  
ZELO A K T IV N A  IN Ž I V A H N A  VAS

55 let je že poteklo od tistega usodnega oktobrskega dne, ko je enota nemške 
nacistične vojske prišla v M ačkolje in požgala to breško vas v okviru široke 
akcije, ki je predvidevala vrsto represalij od tržaškega predmestja do notranjosti 
Istre. V nedeljo, 4. t.m ., so se v Mačkoljah občuteno spomnili tistega žalostnega 
dogodka, na katerega odslej spominja tudi plošča na pročelju Srenjske hiše.

Proslavljanje sta priredili 
obe domači društvi, in sicer 
Slovensko kulturno društvo 
Primorsko in Prosvetno druš
tvo Mačkolje, katerih delova
nje dokazuje, da je na pogo
rišču zrasla nova, kulturno 
zelo aktivna in živahna vas. 
Kljub temu da je bilo tisto ne
deljsko popoldne v znamenju 
slabega in deževnega vreme
na, se je proslave udeležilo le
po število domačinov pa tudi 
veliko gostov.

Slovesnosti so se pričele s 
sv. mašo v spomin na vojne 
grozote, ki jo je daroval žup
nijski upravitelj p. Rafael Slej
ko. Mašo je spremljalo petje 
domačega cerkvenega zbora 
oz. zbora PD Mačkolje. Ude
leženci so se nato podali do 
spomenika padlim domači
nom v Narodnoosvobodilni 
borbi (prav pred nekaj leti so 
praznovali njegovo 20-letni- 
co), kjer sta najprej predsed
nika obeh društev, Branko Sla
vec in David Stepančič, zatem 
pa še ostale delegacije položi
le spominske vence. Prisotni 
so se tudi poklonili spominu 
na padle  z e n o m i n u tn i m  
molkom.

Osrednja svečanost pa je 
bila pred Srenjsko hišo, na 
pročelje katere so, kot že po
vedano, postavili marmorna
to ploščo v spomin na požig 
vasi. Ploščo sta odkrila pred-

novo e lektronsko oprem o 
i Slovenskega stalnega gleda
lišča. Naši osrednji gledališki 
hiši jo  je  podarila fundacija 
CRT, katere predsednik Ren- 
zo Piccini je bil prisoten pri 
predaji skupaj s predsedni
kom upravnega sveta SSG dr. 
Rafkom Dolharjem, ravnate
ljem Miroslavom Košuto in 
umetniškim  vodjo Markom 
Sosičem.

Nova oprema šteje raču
nalnik, CD-playerje, digitalni 
kasetofon, dva kasetnika-ka- 
setofona, mešalno m izo za 
gostovanja, processor efek- 

| tov, tri ojačevalce, šest brez
žičnih mikrofonov, tri navad
ne mikrofone in šest zvočni
kov. Gre za izdelke najnovej- 

! še digitalne tehnologije, ki bo 
še kako prav prišla našemu 
gledališču.

sednika Slavec in Stepančič, 
priložnostni slavnostni govor 
pa je imel dolinski podžupan 
prof. Aldo Stefančič, ki je kot 
otrok tudi sam doživel prihod 
Nemcev v vas, požig in beg 
prebivalstva. Na začetku je 
podal nekaj ganljivih prispo
dob tistega dogajanja: poleg 
bega vaščanov, ki so s seboj 
vzeli le najnujnejše, še ne
močno tuljenje živine v gore
čih hlevih in izlitje komaj pre
točenega novega vina iz raz
bitih sodov. V nadaljevanju je 
med drugim opozoril, da nas 
vse to uči, da se je treba po
stavljati proti samovolji obla
stnikov, kar je takrat tudi pri
vedlo do narodnoosvobodil
nega boja naših ljudi. Plošča 
na pročelju Srenjske hiše, je 
še dejal prof. Stefančič, naj bo 
tudi opom in m lajšim rodo
vom, naj ne pozabijo na vred

note svobode, demokracije in 
pravičnosti. Naj bo tudi potr
ditev naše identitete, da se ne 
bomo odpovedali upraviče
nim zahtevam po priznanju 
narodnih pravic.

Svečanost je potekala tudi 
v znamenju kulturnega spo
reda, ki so ga - ob povezova
nju Elene Parovel in Danijele 
Tul - oblikovali mladi recita
to rji; ti so podali oživljene 
spomine na žalostni požig 
vasi (besedila je priredila Ne- 
vija Benčina Smotlak). Meša
ni zbor Primorsko pa je ubra
no zapel pod vodstvom An
tona Baloha. Celoten potek 
proslavljanj pa je - razen ma
še - spremljalo tudi igranje Pi
halnega orkestra Breg ki je 
pod vodstvom Fiorenza Mu- 
scovija na koncu zaigral še In
ternacionalo.
 IŽ

P R E D A V A N JE  O 
E V R O P S K IH  

P R O G R A M IH
Č E Z M E JN E G A

S O D E L O V A N JA
Slovensko deželno gos

podarsko združenje prireja 
srečanje-predavanje  z dr. 
Riano Benko z Urada Repu
blike Slovenije za evropske 
zadeve - odgovorno za pro
grame Evropske zveze, ki so 
predvideni za čezmejno so
delovanje s Slovenijo.

Prikazala bo dosedanje 
izkušnje in izpeljane projek
te na relaciji Slovenija-ltalija 
ter programe, ki so najbolj 
zanim ivi za obojestransko 
obm ejno sodelovanje med 
slovenskimi podjetji, ustano
vami in drugim i osebki na 
obeh straneh.

SDGZ tako vabi pod jet
nike, javne uprave, organi
zacije in druge zainteresira
ne, da se udeležijo srečanja 
z dr. Benkovo, ki bo v pone
deljek, 12. t.m ., ob 19. uri v 
Gregorčičevi dvorani, v ul- 
Sv. Frančiška 20, v Trstu.
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R A D IJ S K I  O D E R ,  S L O V E N S K A  P R O S V E T A  IN  P D G

PREDSTAVITEV GLEDALIŠKEGA 
VRTILJAKA ZA OTROKE

V nedeljo, 11. t.m ., bo v dvorani M arijinega dom a pri Sv. Ivanu ob 16. 
uri prva predstava v okviru abonm aja Gledališkega vrtiljaka, ki ga prireja  
Radijski oder v sodelovanju s Slovensko prosveto in Primorskim dramskim  
gledališčem iz Nove G orice. Na sporedu bo lutkarska igra Brat-je, škrat
je , tat-je, ki jo  bo uprizorilo  Lutkovno gledališče Buba iz Šmihela na Koro
škem v režiji Saša Jovanoviča.

Gledališki vrtiljak - o kate
rem smo že pisali v prejšnji 
številki - so predstavili v  pe
tek, 2. t.m., v Peterlinovi dvo
rani v Trstu, o njem pa sta 
spregovorila predsednik Slo
venske prosvete Marij Maver 
in nova predsednica Radij
skega odra Lučka Susič. Gre 
za prvo tovrstno sistemati
čno pobudo (nekaj posamez
nih poskusov je bilo že v pre
teklosti), saj je po mnenju pri
rediteljev v zamejstvu še ve
liko prostora za mladinske 
gledališke prireditve, kot je 
Gledališki vrtiljak. Spored so 
oblikovali tako, da se predsta
ve v M arijinem  domu ne bo
do križale z otroškim i mati
nejami v Kulturnem domu v 
okviru sezone Slovenskega 
stalnega gledališča (ko so ob
likovali spored Gledališkega 
vrtiljaka, je  bil spored SSG že 
izdelan). Če bo pobuda uspe
la, upajo prireditelji, da bo v 
prihodnje prišlo do sodelova
nja s SSG. Do sodelovanja pa 
je - kot že rečeno - že prišlo s 
PDG iz Nove Gorice, ki bo go
stovalo z dvema predstava

■  *
i  \  •

1

ma. Novogoriško gledališče 
sodeluje med drug im  tudi s 
p riljub ljen im  G oriškim  v rti
ljakom, s katerim  hoče biti 
povezana tud i tržaška po
buda (od tod im e G ledališ
ki vrtiljak).

Predstave so namenjene 
otrokom  od 3. do 10. oz. 12. 
leta starosti, na voljo pa so tri 
kategorije abonmajev: redni 
abonma oranžne barve za pr
vega člana družine, ki stane
35.000 lir; abonma vijoličaste 
barve za drugega člana dru

žine, ki stane 25.000 lir; abon
ma modre barve za vsakega 
ostalega člana družine, ki je 
brezplačen. Posamezne vs
topnice bodo stale 7.000 lir. 
Kot vidimo, je abonma prime
ren zlasti za številne družine, 
ki se lahko v celoti udeležijo 
predstav s tem, da plačajo naj
več 60.000 lir.

Poleg že omenjene lutko
vne predstave, ki bo na spo
redu v nedeljo, 11. oktobra, 
bo na voljo še pet predstav 
(dve lutkovni in tri igrane), ki

bodo potekale, vedno ob ne
deljah popoldne z začetkom 
ob 16. uri v dvorani Marijine
ga doma pri Sv. Ivanu: 8. no
vembra bo Lutkovno gledali
šče iz Ljubljane uprizorilo de
lo Zlatka KriličaJajce; 13. de
cembra bo M ladinski oder 
PDG iz Nove Gorice igral delo 
Eve Janikowozky Le po kom  
se je  vrgel ta o trokv  režiji Emi
la Aberška; 17. januarja 1999 
bo na sporedu Grimm-Pola- 

l kovaSnegu/jocavizvedbi Lut- 
! kovnega gledališča iz Maribo
ra; 21. februarja 1999 bodo 
mladi gledalci lahko prisos- 

; tvovali Vlakcu Emila Aberška 
i v izvedbi Mladinskega odra 
, PDG iz Nove Gorice; zadnja 
predstava Gledališkega v rti
ljaka bo igra Žarka Petana 
Obtoženi volk, ki jo  bo upri
zoril Slovenski oder iz Trsta v 
režiji Lučke Susič. Predstave 
so primerne za otroško oz.

: mlado občinstvo, zato bodo 
trajale največ uro.

Udeležba je seveda nez- 
i nanka, čeprav so bili posa
mezni poskusi, ki soj ih izve
dli v preteklosti, dobro obiska
ni. Tokrat pa so - je dejala prof. 
Susičeva - v večji meri rekla- 
mizirali pobudo. Abonmaji se 
lahko kupijo ali rezervirajo na 
sedežu Slovenske prosvete v 
ul. Donizetti 3 v Trstu vsak dan 
razen sobote od 9. do 17. ure 
(tel. 040-370846), rezervira
ni abonmaji pa se lahko dvi
gnejo v svetoivanskem Mari- 
jinem  domu uro pred začet
kom predstave.

S I M P A T I Č N I  P R IS PEV EK  Č L A N O V  M O S P - A

NAPOVEDUJE SE BOGATA IN 
Z A N IM IV A  SEZONA MOSP-A

Pozor, pozor!!! Pri M O SP-u (M ladi v odkrivanju skupnih poti) se pričenja 
nova sezona! Tudi letos vam ponujamo zelo zanimive aktivnosti: tečaje, izlete, 
potovanja in predvsem zabavne večere v naši družbi.

Tudi letos vam nudim o 
možnost, da se z nami učite 
angleščine prek film ov v o ri
ginalu. Vsak drugi četrtek, s 
pričetkom  ob 20. uri, bodo 
predvajali najnovejše filme. 
Prvi film  bo 22. oktobra, se
veda na našem sedežu. Pri
dite tudi vi, imeli boste m o
žnost, da si z m ajhnim  pris
pevkom ogledate film e v iz
v irn iku kot v pravi kinodvo
rani!

Kaj pa ob četrtk ih , ko ne 
bodo na vrsti angleški f i l 
mi?!? O dgovor na to  vpra
šanje je  seveda Kino klub. 
M orda ste tudi vi med tis ti
mi, katerim  so všeč Kubric- 
kovi film i, ali radi gledate 
take film e, ki jih po televiziji 
redkokdaj ali n ikoli ne pred
vajajo? No, p o tem takem  
vam bodo K ino-klub-večeri 
zares všeč. Začetek bo prav 
tako ob 20. uri, prvi film  pa 
bo na sporedu že 15. ok to 
bra letos.

Vam je všeč igrati šah? N i
mate soigralcev, da bi posku
sili? Bi se radi naučili? No, po
tem pa pridite ob petkih zve
čer ob 20. uri na naš sedež. 
Prvič se bomo srečali 16. ok
tobra; čaka vas večer z na

slovom Sah za res in za hec. 
Srečali se boste z drugimi lju
bitelji šaha, s katerim i boste 
lahko vadili, resno igrali in se 
m arsikaj naučili pod vod 
stvom M itje  Petarosa (druge
ga nagrajenca v šahu na le
tošnjih športnih igrah v Na
brežini).

Novembra bo še potekal 
Tečaj lepe govorice, ki ga Ra
dijski oder organizira v sode
lovanju z MOSP-om. Tečaj 
bo razdeljen na prvo in d ru
go stopnjo. O b koncu tečaja 
bodo vsi redni obiskovalci 
dobili priznanje. Tečaj je  od
prt vsem: študentom, profe
sorjem, uslužbencem, upo
kojencem... in vsem, katerim 
je slovenski jezik pri srcu. In
fo rm a tivn i sestanek bo 4. 
novembra ob 19. uri na na
šem sedežu.

Če vam je všeč plesati in 
bi se radi naučili plesov, kot 
so mambo, valzer, fox trot, 
cha cha cha... in še marsika
teri drugi, se nam pridružite, 
ne bo vam žal! Novembra se 
bo začel Plesni tečaj. Razde
ljen bo na prvo stopnjo (za 
začetnike) in drugo stopnjo
- izpopolnjevalno. Inform a
tivni sestanek bo 14. oktobra

ob 20.30 v Finžgarjevem do
mu na Opčinah.

M orda je med vami kdo, 
ki ima raje modernejše ob
like plesa. Funky ples je kot 
nalašč za vas! Ste premladi ? 
Ste prestari? To ni važno, te 
čaj je odprt vsem, ki ču tijo  v 
sebi ritem glasbe. Skupaj se 
bom o razgibali, zabavali in 
se naučili ta prekrasni ples. 
Ne mislite, da niste sposob
ni, poskusite, videli boste, ka
ko je zabavno! Tečaj se bo 
začel meseca marca ob pet
kih zvečer.

Marca se bodo začela tudi 
Plesno gibalna soočanja. Na 
teh srečanjih boste s pomoč
jo čutov spoznali svoje telo 
in razvili nove načine izra
žanja. Prišli boste v stik z dru

gimi in z okoljem na nov, pri
stnejši način. Izkušnja bo se
veda nepozabna.

V okviru MOSP-a deluje 
tudi Mednarodni krožek, ki 
ponuja razne izlete in semi
narje v tu jin i. V kratkem bo
m o dobili inform acije o no
voletnih potovanjih za štu
dente. O  tem bomo poročali 
v tisku .

MOSP je odprt vsem, štu
dentom, profesorjem, usluž
bencem , b re zp o se ln im ... 
Naš namen je, da slovenski 
m ladini nekaj ponudim o, da 
skupaj rastemo in se dopo l
njujemo. Krog prijateljev po
staja dan za dnem širši, zato 
prid ite  tudi vi, povabite tudi 
prija te lja , skupaj se bom o 
zabavali.

Za vse podrobnejše infor
macije glede tečajev in po
bud in za prijave lahko k li
čete na naš sedež, na ul. Do
nizetti 3, od ponedeljka do 
petka od 9. do 1 7. ure, vpra
šajte po Alenki!

Čakamo vas!

Z E L E Z N IN A TERČON
OBVEŠČA CENJENE STRANKE, DA JE 

V TEKU JESENSKA PO N UD BA PLINSKIH 
PEČI UNI CAL.  U G O D N E  CENE, 

M O Ž N O S T  PLAČILA N A  OBROKE.
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OBVESTILA

SLOVENSKO STALNO gleda
lišče razpisuje Abonma 98- 
99. Vpisovanje abonentov 
vsak delavnik od 10. do 14. 
ure v Kulturnem domu, ul. Pe- 
tronio 4, telefon 040-362542.

PRODAM LEPO poročno ob
leko z dolgimi rokavi ter plah
to iz volne merinos in štiri bla
zine. Zainteresirani naj tele
fo n ira jo  na š te v ilko  040- 
830440.

SLOVENSKO STALNO gledališ- 
če-otvoritvena predstava se
zone 1998-99. Henrik Ibsen, 
Hedda Gabler. Režija Bojan 
Jablanovec. Premiera v petek, 
9. t.m., ob 20.30 red A. Pono
vitve: v soboto, 10. t.m., ob
20.30 red B; v nedeljo, 11. 
t.m., ob 16. uri red C; v sre
do, 14. t.m., ob 20.30 red D; 
v četrtek, 15. t.m., ob 20.30 
red E; v petek, 16. t.m., ob
20.30 red F.

SLOVENSKO STALNO gledali
šče. Terrence McNally: Ma- 
ster Class: Režija Vito Taufer.
V torek, 13. t.m., ob 20.30.

SLOVENSKA PROSVETA in 
društvo Finžgarjev dom vabi
ta v soboto, 10. t.m ., ob 20. 
uri v dvorano Finžgarjevega 
doma na Opčinah, Narodna 
89, na ogled komedije F.G. 
LorceLepa čevljarka. Nastopi
la bo gledališka skupina KPD 
Planina iz Sel na Koroškem.

GLEDALIŠKI VRTILJAK vabi v 
nedeljo, 11. oktobra, ob 16. 
uri v dvorano Marijinega do
ma pri Sv. Ivanu, ulica Bran-

desia 27, na lutkovno pred
stavo Ferija Lainščka Brat-je, 
škrat-je, tat-je. Nastopa Lut
kovno g ledališče Buba iz 
Šmihela na Koroškem. Infor
macije in rezerviranje abon
majev na sedežu Slovenske 
prosvete, ul. Donizetti 3, od 
ponedeljka do petka od 9. do 
17. ure. Tel. 040-370846.

DRUŠTV O SLOVENSKIH izo
bražencev v Trstu vabi v po
nedeljek, 12. oktobra, na sre
čanje s predstavniki Krščan
ske kulturne zveze in inštituta 
Urban Jarnik iz Celovca. Pre
dstavili bodo nekaj svojih pu
blikacij in izid raziskave o 
bralni kulturi med Slovenci na 
Koroškem. Začetek srečanja 
v Peterlinovi dvorani v D oni
zettijevi ulici 3 ob 20.30.

NA MISIJONSKO nedeljo, 18. 
oktobra, bosta ob 16.30 v Ma
rijinem domu, v ul. Risorta 3, 
ura molitve za misijone in pri
kaz videokasete o romanju ki
pa Fatimske Matere Božje po 
Tržaškem. Vabljeni!

DAROVI

ZA NOVI glas: Janko Jazbec 
50.000.

ZA MARIJIN dom pri Sv. Iva
nu: v spom in na Karmelo 
Zadn ik Gruden daruje Lia
100.000 lir.

ZA KARITAS v Ajdovščini: S.V. 
50.000; F.V. 20.000.

ZA SEMENIŠČE v Vipavi: v 
spomin nag. Dominika Pega
na skupina svetoivanskih pri
jateljev 100.000.

S L O V E N S K O  D E Ž E L N O  G O S P O D A R S K O  Z D R U Z E N jE  
IN  SERVIS D Z O I -S R L

obveščata cenjene člane in stranke, da bodo od 9. 
oktobra 1998 dalje uradi sedeža v Trstu in podružnic

zaprti ob petkih popoldne.

Prosimo za razumevanje.

ZA INFORMACIJE KLIČITE NA TAJNIŠTVO: TEL. 040-362949

ROZNOVENSKA NEDELJA 
V BARKOVLJAH

Barkovljani smo hvaležni 
Bogu, da nam je naklonil ču
dovito lepo sončno rožnoven- 
sko nedeljo sredi sivih dežev
nih dni. Na sinjem morju so 
se pozibavale jadrnice, ki so 
se vadile za regato (ta bo v ne
deljo, 11. oktobra), ko se je po 
končani slovesni maši ob 
morju med molitvijo, petjem 
in igranjem godbe vila proce
sija s kipom Kraljice rožnega 
venca. Kip je krasil bogat bel 
cvetni venec, še bolj so ga kra
sile mladenke v belih nošah, 
pa tudi otroci in odrasli v pi

sanih narodnih oblekah. Slo
vesnost je vodil g. Jože Špeh.

Rožnovenska nedelja je za 
vse Barkovljane res občuten 
praznik. Ta dan se zberejo v 
barkovljanski cerkvi vsi: do
mačini in Barkovljani, ki so se 
preselili drugam. Ljubezen do 
rožnovenske Kraljice privab
lja na njeno slavje vse. Zahva
liti se hočejo Mariji za pomoč, 
ki jo je nudila prednikom pred 
poldrugim stoletjem v času ko
lere, zlasti pa se ji priporočajo 
za nadaljnjo dobrohotnost.

9
ČETRTEK 
8. OKTOBRA
1998
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NA TRNOVEM 
MOLITEV ZA 
VOJNE ŽRTVE

V soboto, 3. t.m ., je bila v 
župnijski cerkvi na Trnovem 
nad Novo Gorico maša za vse 
žrtve nasilja pred drugo sve
tovno vojno, med njo in po 
njej. Somaševanje slovenskih 
in italijanskih duhovnikov iz 
Nove Gorice, Solkana in Gori
ce je vodil škofov vikar za Slo
vence msgr. Oskar Simčič iz 
Gorice. Obred je potekal v 
obeh jezikih. Sodeloval je tudi 
mešanj pevski zbor F. B. Se
dej iz Števerjana, ki ga je vo
dil Bogdan Kralj, pri orglah pa 
je bil Herman Srebrnič.

Msgr. Simčič je v pridigi 
pozval Slovence in Italijane, 
naj si prizadevajo za to, da bi 
vsi živeli po božji volji in po
dobi kot ena družina. Zavzel 
se je za sožitje ob meji med 
Slovenijo in Italijo te r pova
bil, “naj si vsi drug drugemu 
odpustimo, da bomo vredni 
božjega odpuščanja." Pri ma
ši je nekaj vernikov iz Gorice 
prebralo prošnje za žrtve in 
za sožitje v teh krajih.

Po obredu so udeleženci 
šli h grobišču žrtev pobojev 
po drugi svetovni vojni. Gre 
za brezno, ki je največje od 
skupaj štirih na Trnovski pla
noti. Tam je za žrtve molil g. 
Renzo Boscarol. V im enu 
združenja Sloga in m ir (Con- 
cordia et pax) je spregovoril 
Nicolo Fornasir iz Gorice. Po
vedal je, da je v združenje 
vključenih več slovenskih in 
italijanskih vernikov in drugih 
ljudi iz Nove Gorice in Gori
ce. Zdaj si prizadevajo, da bi 
odkrili vsa grobišča na Goriš
kem, kjer so pokopane še ne
znane žrtve dogodkov po voj
ni. Žrtve iz grobišč bi pozneje 
morda pokopali v skupno ko
stnico, ki bi bila v Sloveniji. 
Letošnjo slovesnost na Trno
vem sta pripravila solkanski 
dekan Vinko Paljk in dekan iz 
Gorice Sergio Ambrosi.

MARJAN DROBEŽ

K O N C E R T N A  S E Z O N A  SC G V  K O M E L  /  C A R M I N A  S L O V E N I C A

VEČ KOT KONCERT

l

FOTOBUMBACA

Na sijajen način se je z us
pešnim večerom začela nova 
koncertna sezona Slovenske
ga centra za glasbeno vzgojo 
Emil Komel. V nedeljo, 4. ok
tobra, je bil gost odra v veliki 
dvorani Kulturnega centra 
Lojze Bratuž dekliški zbor 
Carmina Slovenica iz M ari
bora. Gre brez dvoma za ene
ga najbolj zanimivih pevskih 
sestavov na Slovenskem, saj 
sloni njegov uspeh - tudi v 
mednarodnih glasbenih mi- 
Ijejih - na resnem študijskem 
pristopu in na navdušeni pre
danosti glasbi. Težko je govo
riti o pojavu Carmina Slove
nica. Približno 40 vedrih in 
glasbeno strokovno izurjenih 
deklet, polnih življenja in son
ca, je treba slišati; še več: tre
ba jih je slišati in videti. Zbo
rovodja Karmina Šileč, duša 
skupine od leta 1986, ima po
leg v isokega strokovnega 
znanja gotovo tudi znatne du
hovne in človeške vrline, ki se 
kot v ogledalu odražajo tudi 
v mladih pevkah.

Zbor je uvedel koncert s 
klasično polifonično skladbo 
Jacobusa Gallusa Pueri I le- 
braeorum  in takoj smo razu

meli, koga imamo pred sabo: 
glasovno čisto in tehnično 
popolno zborovsko telo, ki 
spričo mladosti svojih članic 
resnično preseneča. Sledila je 
prepričljiva in barvita izved
ba Štirih letnih časov Lojzeta 
Lebiča, enega glavnih sloven
skih avantgardnih skladate- 

I Ijev. S pozornim ušesom smo 
! lahko prisluhnili čudnim zvo
čnim efektom, odličnemu di- 

i  sonančnemu mrmranju, še- 
petanju, posnemanju zvonov,

| vetra, snega, ki "nenehno na
letava", prasketanju ognja; 
vse to z velikim i dinamičnimi 
kontrasti. Prvi del koncerta so 
sklenile narodne pesmi iz Re
zije, Belekrajine inz Goričke- 

| ga tudi z zelo zahtevnimi ko
reografskimi vložki. Drugi del 
večera je bil posvečen tujim  

j  sodobnim avtorjem, ki sestav- 
i Ijajo mednarodni repertoar 
zbora Carmina Slovenica. V 

{ skladbi Spring fjord  (Daniel 
! Bell) se prepletajo glasba, mo
čni ritm i, gibi in govorjenje. 
Vesi Vasy Lumen A l le Finca 
Harryja VVessmana je sladka 

j lirična skladba, povzeta po 
starodavnem narodnem epu. 
Tudi skladba Revuentelet fin-

DANIJEL DEVETAK

skega skladatelja Pekke Kos- 
tiainena ob spremljavi tolkal 
(Nino Mureškič) je ponudila 
tople harmonije. Nigra sum  
Španca Pabla Casalsa je iz
zvenela kot nežna in melodi
čna molitev. Kanadčan Ste- 
ahen Hatfield je avtor sklad
je Las Amarillas, napisane v 
slogu južno-mehiške ljudske 
glasbe; gre za učinkovit spoj 
krepkih ritmov in energičnih 
tonov. Avstrijec Herman Rech- 
berger pa je  avtor skladbe 
Postojna, ki je žela še poseb
no krepak aplavz goriškega 
občinstva: mlade pevke so s 
presenetljivim obvladanjem 
svojih naravnih instrumentov
- glasov - poustvarile narav
ne glasove vode, vetra in ma
gičnih skrivnosti v Postojnski 
jami. Z  zadnjo pesmijo (Pas
cale Denis & Laurina Vasques, 
Aires de Duisqueya) so pevke 
živahno zablestele v vrtincu 
južnoameriških ritmov in ob 
klavirski spremljavi (Vladimir 
M linarič) z izna jd ljiv im i in 
izvirnimi koreografijami.

Ploskanje je bilo tako buč
no, da so dekleta zapela kar 
štiri dodatke, med temi tudi 
slovensko narodno. Iz zad
njih dveh pesmi je bilo razu
meti, koliko je pri tem zboru 
pomemben čut za komunika
cijo, koliko je vzgoje za celost
no rast pevk, koliko je napo
rov za razvoj ne samo glasbe
nih talentov, ampak tudi celo
tne osebnosti vsakega posa
meznika, koliko je v pojavu 
Carmina Slovenica pomem
ben duh prijateljstva in skup
nosti. Vse to daje dekletom v 
belih haljah in z barvnimi tra
kovi, ki se pod vodstvom za
nesljive mentorice ne ustav
ljajo pred nobenim izzivom 
sodobnosti in iščejo v njej či
sti obraz trajnih vrednot, izre
dno umetniško vrednost.

PRVA R AZ STA VA N O V E  S E Z O NE GALERIJE ARS

SANJE IN MITI SLIKARKE 
ANNAMARIE DUCATON
SAŠA QUINZI

V petek, 2. oktobra, se je  v 
prostorih Katoliške knjigarne 
obnovilo delovanje Galerije 
Ars z razstavo del slikarke 
tržaškega rodu Annam arie 
Ducaton. Otvoritveni večerje 
pred številno publiko povezo
val Jurij Paljk, glasbena točka 
je bila tokrat zaupana piani
stki Eliani Humar, ki je zaigrala 
tri Schumannove Skice, raz
stavo samo pa je predstavil 
prof. Joško Vetrih, ki je po sli
karski govoric i Annam ario 
Ducaton vzporedil s predsta
vniki t.i. "magičnega realizma" 
in "sanjarskega fantastičnega 
simbolizma".

Annamaria Ducaton ima 
za sabo bogato in uveljavlje
no slikarsko kariero in se lah
ko ponaša z več kot štiride
setimi osebnimi razstavami.
V Gorici sami se je pred tre

mi leti predstavila s ciklusom, 
posvečenim Ani Frank, to 
kratni pub lik i pa z dvema 
sklopoma del Sanje in Kale- 
vala, zbranima pod skupnim 
naslovom Nordijske sanje in 
bajke. Sanje so "izraz želja in 
utripov, ki naravno klijejo iz 
korenin domišlijskega sveta 
posameznega človeka in ne
ke skupnosti", medtem ko se 
je za ciklus Kalevala umetni

ca navdihnila ob istoimenski 
epski pesnitvi finskega pes
nika Eliasa Lonnrota. Sploh so 
za slikarko literarna in glasbe
na dela privilegirane tema
tike, saj lahko prek njih pro
dre do "globlje, navadno za
krite resničnosti" in "obuja k 
življenju tiste prašile, ki od za
četkov obvladujejo svet".

Slikarska dela Ducatonove 
nas prevzamejo s svojo bar

vno razkošnostjo, smislom za 
eleganto potezo in s tehnično 
dodelanostjo, saj umetnica 
prosto uporablja različne sli
karske tehnike in se poslužu- 

| je različnih sredstev (tudi pe- 
| ska s Finske), tako da se podo- 
i življanje slik ne omejuje le na 
i  optični trenutek. Niti ni slu- 
j čaj, če se v delih ponavljajo 
elementi, povezani z ognjem,

| ali če je poudarek naočeh-po- 
| gledih: iz zemlje tako poga
njata obraza, ki se zazreta 

; prek belega, še nenapisane- 
\ ga polja; ob tleh pa se sveče 
razdajajo v top lo  svetlobo. 
Slikarka pa lahko zaigra tudi 

j  na strune magične in skriv- 
| nostne atmosfere v noktur
nih, je lahko otroško prikup- 

i na, ko naslika//s/a/ca, ali sveža, 
ko prikazuje svoboden let 

| dveh ptic. Ptice pa so tudi pev
ke, pevke pomladi in pomla
dno lepi so cvetovi, ki se nam 
kažejo v živih, polnih in "diše
čih" barvah. Ducatonova nam 
skratka ponuja sicerdomišljij- 
ski svet, ki pa je “v bistvu poln 
namigov na resničnost, v ka
teri živimo".

N O V A  TRŽAŠKA KRE D IT NA  B AN KA  SE VEČA

N O V A  TKB JE ODPRLA  
P O D R U Ž N I C O  V G O R IC I

Malo več kot po letu dni 
od svojega preporoda kaže 
banka kaže svojo vitalnost s 
širjenjem svojega poslovanja 
tudi z odprtjem več novih po
družnic, prva od katerih je po
stala operativna že od prve
ga oktobra v Gorici, v ul. Ter- 
za Armata 200, nedaleč od 
mejnega prehoda pri Vrtojbi.

Tržaški denarni zavod se 
torej predstavlja na tržišču, 
kjer doslej ni direktno poslo
val s svojim i okenci. Nova 
TKB sicer pa sploh ni nepoz
nana goriškim podjetnikom, 
še zlasti ne onim, ki poslujejo 
z vzhodnimi državami. Raz
predena mreža korespon- 
dentov in poznanstev, ki jih 
ima banka v teh državah, in 
pa njena sposobnost sveto
vanja na področju izvorov in 
načinov financiranja poslov 
namreč omogočata gospo
darstvenikom veliko zmanj
ševanje tveganja v mednarod
nem poslovanju. Nova Tržaš
ka kreditna banka zato že

šteje med svoje stranke šte
vilna goriška podjetja, katerim 
bo lahko odslej bližja, in ver
jame torej, da bo lahko zado
stila pričakovanjem tudi osta
lih gospodarstvenikov, ki bo
do zaupali njenim storitvam.

Nova podružnica je  vseka
kor zlahka dosegljiva tudi s 
strani zasebn ikov z obeh 
strani meje. Osebje podruž
nice je seveda vsem stran
kam na razpolago za vse ban
čne storitve in svetovanje o 
bogati ponudbi investicijskih 
sredstev. Strankam je pred o- 
kencem namenjeno veliko 
parkirišče.

Nova Tržaška kred i tna  
banka, ki je pred letom že od- 

1 prla podružnico na Opčinah 
pri Trstu, namerava nadalje
vati z otvoritvam i novih o- 
kenc. Do kraja leta sta predvi
deni še dve otvoritvi na Tržaš
kem, in sicer pri Sv. Ivanu in 

j  na Proseku, nadaljnja oken
ca pa še načrtujejo.

f

PRENOVLJENA  
G O S T I L N A  
"LUKA" NA  
J A Z B IN A H

V nede
ljo, 4. t.m ., 
smo im e li 
na Jazbi 
nah otvori
tev prenov
ljenih pro
storov sta
re domače 
gostilne "Lu

ka". Slavje je uvedel župnik 
Anton Lazar, ki je prostore 
blagoslovil. Nato sta zapela 
zbor z Jazbin pod vodstvom 
Zdravka Klanjščka in zdru
ženi moški zbor Briški grič- 
Paglavec pod vodstvom M ar
jana Cigliča. Domačinka In
grid Komjancje podala še re
cital. Na koncu je spregovo
ril še števerjanski župan Ha
drijan Corsi, ki je povedal, da 
gospodarski trenutek ni pre
več naklonjen novim investi
cijam, zato je čestital družini 
Maraž-Mrak za pogum, ki ga 
je vložila v obnovitev stare 
gostilne. Povedal je, da je to 
pač značilnost briškega člove
ka, ki veruje, da si bo s trudom 
in požrtvovalnostjo zagotovil 
vsakdanji kruh. Corsi je tudi 
otvoril prenovljene prostore. 
Sledila je družabnost z boga
to zakusko, pri kateri ni mo
gla manjkati domača kapljica, 
tako da je veselje na Jazbi nah 
odmevalo še pozno v noč.

STANDREZ

V E L I K E M U
JUBILEJU
N A P R O T I

Sv. oče Janez Pavel II. vabi 
Cerkev, naj v tretjem letu pri
prave na Veliki jubilej posveti 
svojo pozornost Bogu Očetu, 
ki ljubeznivo odpušča in je 
vedno pripravljen na spravo. 
Zato poudarja papež, da je za
krament leta prav zakrament 
sprave, v katerem se človek 
spet sreča z Bogom in brati.

V luči te spodbude je žup
nijska skupnost v Štandrežu 
že naredila prvi korak. Letos 
poleti je domača cerkev dobi
la novo spovednico, kraj od
puščanja in božjega usmilje
nja. Oblikovana je kot spove
dni kabinet, kakor ga danes 
Cerkev priporoča. Zunanja 
podoba spovednice se lepo 
ujema z arhitekturo cerkve: 
v oglatih vratih so obokana 
okna, kapitele krasijo lepi o- 
kraski, obok nad spovednico 
pa posnema oboke cerkvene 
ladje. V njej se prijetno počuti
jo  starejši, ker se lahko use
dejo, in mlajši, ker se lahko 
nemoteno pogovarjajo. Do
bra izolacija nudi tudi nagluš
nim osebam možnost, da brez
skrbno govorijo in razločno sli
šijo. Spovednico je blagoslo
vil na roženvensko nedeljo 
domači župnik ob prisotno
sti vernega občestva. Naj tudi 
ta novi liturgični objekt po
maga vernikom do temeljite 
sprave z Bogom in z ljudmi.
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O B L E T N I C A  /  G O R I Š K I  I N S T I T U T  Z A  D R U Ž B E N O  
IN V E R S K O  Z G O D O V I N O

INSTITUT ZA GORICO
IGOR DEVETAK

Znano je, da je goriška kul
tura črpala iz štirih korenin: 
furlanske, italijanske ali, bolje, 
beneške, nemške in slovenske. 
Resnično obličje Goriške more
jo zato osvetliti samo raziska
ve, ki priznavajo to zgodovin
sko dejstvo. Zaslugo za današ
nje poznavanje goriške večkul
turne tradicije moramo še 
predvsem pripisovati prizade
vanjem Goriškega inštituta za 
družbeno in versko zgodovino. 
Dne 25. septembra so se zato 
v avli goriškega oddelka tržaš
ke univerze, to je v nekdanji 
kapeli malega semenišča v uli
ci Alviano, številni udeležili 
proslavitvenega srečanja ob 
petnajstletnici zaslužnega Go
riškega inštituta.

Med zbranimi je bilo veliko 
Slovencev. To je znamenje, da 
je Goriški inštitut ne samo po
zoren na nas, ampak prišteva 
med svoje cilje razkrivanje in 
predstavljanje zgodovinske 
vloge Slovencev na Goriškem. 
Čeprav izhaja že iz naslova go
riška pripadnost inštituta, je to 
ustanova, ki se vpisuje v giba
nje tovrstnih zgodovinopisnih 
zavodov v Italiji in v tujini.

Njegov sodobni pristop k 
zgodovini je osvojil francosko 
in nemško zgodovinopisno lek
cijo dvajsetega stoletja in si pri
zadeva za oživljanje spomina 
na družbeno in versko zgodo
vinsko tradicijo Goriške z upo
števanjem spleta vseh družbe

^  ,W(ŠF* mat

nih dejavnikov. Neizmeren vir 
novih spoznanj je upoštevanje 
drobnega vsakdanjega dogaja
nja, ki izhaja iz natančnega 
prebiranja ogromnega arhiv
skega gradiva, ohranjenega na 
Goriškem. Zaradi zemljepisne 
lege in zgodovine tega ozem
lja se napori tukajšnjih zgodo
vinarjev morajo po sili razmer 
navezovati na zgodovinopisne 
izsledke v sosednjih deželah 
Avstrije in Slovenije. Dobro pa 
vemo, da je miselnost na Goriš
kem še prepojena z zgodovin
skimi lažmi. Potvarjanje in pri
stransko ter izključevalno pre
biranje goriške preteklosti je 
inštitut skušal dosledno in znan
stveno utemeljeno premagova
ti že od samega svojega rojstva, 
leta 1982, ko so njegovi člani 
sodelovali tudi s predstavniki 
slovenske kulture na Goriškem 
in Primorskem ter v Sloveniji. 
Njegovi redni člani so danes 
Lojzka Bratuž, Marijan Brecelj,

France Dolinar, Franc Kralj, 
Branko Marušič, Alojz Rebula, 
Milko Rener in Marko VVal- 
trisch. Že samo to dejstvo po
trjuje mednarodno vlogo inšti
tuta. Petnajst let res ni veliko, 
kritičen pregled opravljenega 
dela od začetkov do danes, 
predvsem pa seznam uresniče
nih študijskih posvetov in pri
ložnosti za izpopolnjevanje ter 
v prvi vrsti objavljenih knjig 
opravičujeta ponos in tudi op
timizem. Skoraj tisoč šolnikov 
od osnovnih do višjih šol se je 
doslej udeležilo zgodovinskih 
tečajev. Poleg tega je inštitut 
priredil petnajst posvetov, od 
katerih je bilo deset mednarod
nih. In še bi lahko naštevali nje
gove zasluge. Inštitut si je za
dal tudi nalogo, da spodbuja 
mlade zgodovinarje. Zato je o- 
mogočil s štipendijo skupini 
mlajših raziskovalcev poglob
ljen pogled v 19. stoletje na Go
riškem, ki prikriva še marsikaj.

Kljub kroničnemu pomanjkanju 
sredstev in brezbižnosti javnih 
uprav sloni inštitut na trdni os
novi: njegova identiteta in cilji 
so jasno začrtani, zgodovinska 
snov pa še zdaleč ni izčrpana. 
Vplivnost in uspešnost pa mu 
daje predvsem jedro zgodovi
narjev in usmerjevalcev, kate
rih duša je g. Luigi Tavano. Pri
tegnili so pozornost krajevnih 
in drugih zgodovinarjev na go- 
riško preteklost, ovrednotili o- 
malovaževane krajevne zgo
dovinske arhive (npr. škofijski 
arhiv, arhiv Attemsov, arhiv 
deželnih stanov...), končno os
vetlili ključne trenutke goriške 
zgodovine, od rojstva in razvo
ja mesta do nastanka škofije, 
ki je objemala ozemlje od Dra
ve do Zagreba in Cortine.

Številna prisotnost na jubi
lejnem srečanju v malem se
menišču in daljša posega dveh 
priznanih zgodovinarjev, Ga- 
brieleja De Rosa in Franceta 
Dolinarja, pomenijo priznanje 
sveta kulture zaradi izvirnosti 
dobro opravljenega dela.

Da pa bi ostalo od obletni
ce tudi nekaj trajnega, je inšti
tut izdal zajetno knjigo, zbor
nik Figure e problemi dell'Ot- 
tocento Coriziano. Poleg zgo
dovinskih tem, ki so jih razvili 
odlični poznavalci naše pre
teklosti, med katerimi sta Slo
venca Lojzka Bratuž z zapi
som o Valentinu Staniču in 
Branko Marušič s prispevkom
o odnosih med Italijani in Slo
venci na Primorskem, je v zad
njem delu zbornika še zapis o 
petnajstletnem delu inštituta, 
njegovih izvorih in ciljih. Knji
ga bo predstavila inštitut tudi 
tisti javnosti, ki ga ne pozna ali 
noče podpreti.

P O G O V O R  /  M A R K O  T E R Č I Č

ZBOR BRATUŽ VABI

Gorišk i  m ešani pevski 
zbor Lojze Bratuž je stopil v 
tretje leto prenovljenega de
lovanja pod vodstvom Stoja
na Kureta z bogatimi načrti 
za prihodnost. O tem smo se 
na uredništvu pogovorili z 
Markom Terčičem, ki so ga 
pevci letos spomladi izvolili 
za predsednika zbora.

"To je bil prvi zbor, v kate
rem sem pel," je povedal in 
obudil spomine na zbor pred 
dvema desetletjema. "Imel 
sem kakih sedemnajst let, v 
zbor Bratuž me je privabila 
pokojna prija te ljica Alenka 
Černič.” Na svojo "prvo ljube
zen" je ostal Marko s svojim 
lepim tenorjem vedno nave
zan, čeprav ga je moral kas
neje zaradi družine in dela 
zapustiti. Ko se je pred tremi 
leti zbor prenovil, se je vanj 
vrnil, čeprav poje tudi v šte- 
verjanskem zboru F.B. Sedej.

Zbor Bratuž je začel sezo
no z rednim i vajami sredi 
septembra. "Vaje imamo ob

ponedeljkih s prof. Kuretom 
od 19.30 do 21.30, ob petkih 
pa od 19.30 do 21. ure s štiri
mi korepetitorji." Po teh letih 
imajo pevci jasnejše želje... 

i "Ž e liIi bi si, da bi zbor  
pomnožil svoje vrste, da bi 
spet postal to, kar je bil v zla- 

i  tih časih na Goriškem." Zbor 
Bratuž je bil namreč številen, 
krepak,  naoko li poznan, 
cenjen in inovativen. V njem 
so se preizkušali novi prijemi 
in drugi zbori so ga posnema- 

| li. "To je naša želja: postati 
rep rezentančen postav 

| goriških Slovencev, gonilna 
sila drugih zborov. Z novim 
dirigentom je to danes spet 
možno." In vendar so zbori 
na vasi nadvse potrebni... "Se
veda, povem pa lahko to: že 
prof. Jericijo nam je veliko dal, 
prof. Kuret pa je trenutno 

! eden najboljših dirigentov na 
Slovenskem; poleg tega poje 

I v zboru lepo število dobro 
vzgojenih glasbenikov. To, 
kar se učimo v zboru Bratuž,

prenašamo v vaške zbore. Če 
zato pride vsaj kdo iz vaških 
zborov, bo to koristno najprej 
zanj, potem za vaški zbor in 
ne nazadnje za zbor Bratuž. 
Rezultati pričajo o tem, da se 
posredno  viša kakovost 
vaških zborov."

Najprej bo seveda nasto
pil na Cecilijanki, ki bo letos 

j  posvečena 70-letniku Stanku 
| Jericiju. "Da. Nastopili bomo 
J strem i njegovimi skladbami."
! Sredi decembra bo zbor pro
slavil skupno z dekliškim zbo- 

l rom Iskra iz Bovca, ki ga vodi 
| Ambrož Čopi, skladatelja Pa- 
| vleta Merkuja. Z istim zbo- 
! rom bo Bratuž pripravil spom
ladi spominski večer goriške- 
mu skladatelju Danilu Fajglju 

j  ob 90-letnici smrti; naštudiral 
bo Misso veni sponsa Christi 
op. 173, ki jo  je skladatelj po
svetil slovenskemu kardinalu 
Jakobu Missii. "Peli bomo na 

I reviji Primorska poje, v načr
tu pa imamo tudi ponovitev 
Lebanove maše, ki smo jo  iz
vedli že lani. Na koncu sezo
ne pa im am o v program u 
koncert narodnih priredb."

Za konec se je Marko želel 
še enkrat zahvaliti dolgolet
nemu dirigentu Stanku Jerici
ju. "Zbor je vodil res požrtvo
valno in mu dal tudi svoj pe
čat. Zaoral je ledino. M i bo
mo nadaljevali po tej poti. Za
to pozivam vse, ki radi pojejo, 
naj se nam pridružijo. Če se 
bodo med nami dobro znašli, 
bodo dobrodošli. Vabim tudi 
pevce z one strani meje; ne
kaj fantov in deklet iz bližnjih 
krajev Slovenije že poje z na
mi. Veseli bomo vsakogar, ki 
ima rad lepo petje!"
------------- DD

PRIREDITVE 
KOROŠKIH 
DNEVOV NA 
GORIŠKEM

Zveza slovenske katoliške 
prosvete, Slovenska prosve- 
ta-Trst in Krščanska kulturna 
zveza iz Celovca prirejajo od
9. do 18. t.m. Koroške dneve 
na Primorskem. V nedeljo,
11. t.m., bo Gledališka skupi
na Planina iz Sel nastopila ob
17. uri v župnijski dvorani A. 
Gregorčič v Štandrežu z igro 
Lepa čevljarka. V ponedeljek,
12. t.m., bo ob 9.30 in ob 
10.45 v Kulturnem centru L. 
Bratuž nastop skupine Buba 
iz Šmihela z lutkovno igro 
Brat-je, Škrat-je, Tat-je. V četr
tek, 15., in petek, 16. t.m., bo 
v raznih osnovnih šolah: na
stop pesnice Lenčke Kupper 
in Nika Kupperja. V petek, 16. 
t.m., bosta ob 18.30 v Kultur
nem centru L. Bratuž srečanje 
in nastop gojencev Glasbene 
šole na Koroškem in SCGV 
Emil Komel. V nedeljo, 18. 
t.m., bo ob 16. uri v župnij
skem domu v Števerjanu na
stop otroškega zbora, vokal
ne in folklorne skupine kultur
nega društva iz Globasnice.

ČESTITKE

Ob podelitvi častnega član
stva Slavističnega društva Slo
venije se S PROF. LOJZKO BRATUŽ, 
ki s svojim raziskovalnim de
lom razkriva širši javnosti pred
vsem literarno ustvarjalnost po
membnih osebnosti v zamej
stvu, veselijo prijatelji in ji želijo 
še nadaljnjih uspehov.

O B VESTILA

V GALERIJI Ars v Katoliški knji
garni razstavlja Annamaria Du- 
caton. Razstava je odprta do 31. 
oktobra po urniku knjigarne.

KULTURNI CENTER Lojze Bratuž
- Goriški vrtiljak. V sredo, 21. 
t.m., bo ob 10.30 nastop Primor
skega dramskega gledališča z 
delom Kralj v časopisu.

DRUŠTVO JADRO prireja pod 
pokroviteljstvom občine Ronke 
dva tečaja slovenskega jezika za 
odrasle; potekala bosta enkrat 
tedensko na sedežu društva v 
Romjanu v večernih urah. Infor
mativno srečanje bo v ponede
ljek, 19. oktobra, ob 20. uri na 
sedežu društva. Vpisovanje in 
pojasnila pri odbornikih društva 
ali vobčinski knjižnici v Ronkah, 
tel. 0481-477205.

NA NAŠI upravi je na razpola
go zbornik Figure e problemi 
dellOttocento Goriziano, ki ga 
je izdal Inštitut za družbeno in 
versko zgodovino ob 15-letnici 
delovanja. Cena s popustom 
znaša 25.000 lir.

Mladinski pevski zbor Vrh 
sv. Mihaela in cerkveni pevski 
zbor z Vrha sv. Mihaela izreka
ta občuteno sožalje možu Re
natu, sinu Avguštinu, hčerki 
Nerini, snahi Gabrijeli, zetu 
Klavdiju, vnukom in vnukinjam 
ter ostalim sorodnikom ob težki 
izgubi drage žene, mame in ba
bice HELKE, ki je z razumeva
njem in zavzetostjo spremlja
la delovanje obeh zborov.

Ob bridk| izgubi gospe 
HELKE izraža ŠZ Soča občute
no sožalje vsem svojcem.

Vsi Markotinovi pretreseni 
sočustvujemo ob trpki izgubi 
drage HELKE s Čotovimi.

Ob boleči izgubi uspešne in 
narodno zavedne slovenske 
gostilničarke HELKE DEVETAK se 
SSk - Sekcija za Sovodnje kla
nja njenemu spominu in izreka 
družini občuteno sožalje.

Ob težki izgubi drage ma
me MICHELE DEVETAK izreka 
iskreno sožalje sinu Avguštinu 
in prizadeti družini Predsed
stvo Slovenskega gospodar
skega združenja.

Uslužbenci Goservisa Srl 
izrekajo iskreno sožalje Avgu
štinu in družini ob težki izgubi 
drage mame MIHAELE DEVETAK.

Pevski zbor Rupa-Peč izre
ka globoko sožalje ob prerani 
smrti prijateljice HELKE DEVE
TAK možu Renatu, sinu Uštiliju 
in hčerki Nerini ter njunima 
družinama in ostalim sorod
nikom.

Ob boleči izgubi drage že
ne in mame HELKE DEVETAK iz
reka občuteno sožalje možu 
Renatu, sinovoma Uštiliju in 
Nerini ter svojcem Slovenska 
skupnost - Pokrajinsko tajniš
tvo Gorica.

Društvo krvodajalcev iz 
Sovodenj izreka iskreno soža
lje možu Renatu, sinu Uštiliju, 
hčerki Nerini ter ostalim so
rodnikom ob boleči izgubi dra
ge HELKE.

D A R O V I

ZA POSOČJE: učiteljice ob ju
bileju mature 100.000 lir.

ZACERKEVvGabrjah: Vanda 
Devetak 15.000 lir.

ZA MISIJON p. Kosa: N. N. Vrh 
; 160.000 lir.

ZA ZBOR Rupa-Peč: Nevenka 
j  in Filka Čotar v spomin na oče
ta in moža Jožeta Čotarja 

i 200.000; ob poroki Romane in 
Alberta oče Ivič 100.000 lir.

Z V E Z A  SLO V E N SK E  KA TO LIŠ KE  PROSVETE  
P R O S V E T N O  D R U Š T V O  Š T A N D R E Ž

Koroški ku ltu rn i dnevi na Primorskem

Gledališka skupina Planina iz Sel 
bo uprizorila igro Garcie Lorce

LEPA ČEVLJARKA
re ž ija  Franci Končan

Nedelja, 11. oktobra, ob 17. uri v župnijski dvorani Anton 
Gregorčič v Štandrežu

SLOVENSKI CENTER ZA  GLASBENO V Z G O J O  E. KOMEL  
K U L T U R N I  C E NTE R LOJZE B R A T U Ž

SREČANJE IN NASTOP GOJENCEV  
GLASBENE ŠOLE NA KOROŠKEM  

IN SLOVENSKEGA CENTRA ZA 
GLASBENO VZGOJO EMIL KOMEL

Petek, 16. oktobra, ob 18.30 v Kulturnem centru Lojze Bratuž 
v Gorici.

GORIŠKA POKRAJINA  
O D B O R N I Š T V O  ZA K UL TUR O  

K U LTUR NI  CENTER LOJZE BRATUŽ

Vabimo Vas na odprtje razstave

Contemporanea ‘9 
Sodobna Umetnost 8
Arhitektura in industrijski 
design devetdesetih let

Kulturni center Lojze Bratuž, Gorica, četrtek, 15. oktobra 
1998, ob 18. uri.
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BENEŠKA SLOVENIJA

KANALSKA DOLINA
SLOVENCI PO SVETU

K N J I G A  JE I Z Š L A  PRI C A N K A R J E V I  Z A L O Ž B I

MRAČNA BENEŠKA DESETLETJA 
V SLOVENSKEM PREVODU

m
R U B R I K E

U K V E  /  S R E D IŠ Č E  P L A N I K A

K O N C E R T  A P Z  T O N E  
T O M Š I Č  V Ž A B N I C A H

ERIKA JAZBAR

Knjiga je v deželi Furlaniji- 
ju lijski krajini vzbudila veliko 
zanimanja, kmalu je pošla, 
predstavnikom založniške za
druge pa je prinesla tudi nekaj 
sodnih prijav.

Naslov publikacije verjetno 
najjasneje predstavlja vsebino 
knjige, saj o mračnem obdob
ju naše zgodovine lahko kar 
m irno govorimo; pred našimi 
očmi se namreč vrstijo primer 
za prim erom  ustrahovanja, 
vohunjenja, prisilno poita li
jančevanje v šoli, v vsakda
njem družbenem in ku ltu r
nem življenju, bučni propa
gandni stavki in izkrivljena 
poročila o delovanju naših lju
di; nemalo je  grobih posegov 
na slovenskega človeka, ki je 
bil stalno pod nadzorom in 
je  v bistvu vedel, da je  vsaka 
pobuda registrirana in rein- 
terpretirana v poročilu in do
dana ostalim , ki že ležijo v 
posebni osebni mapi.

Pomemben delež publika
cije je bil predvsem v razkri
tju omrežja podtalne vojske, 
ki je štela tudi 7000 somišlje
nikov, nastala je  takoj p o vo j
ni januarja 1946, vanjo pa so 
stopili v glavnem aktivisti raz
puščenega bataljona Osoppo; 
leta 1956 se je  ob razpustu 
"organizacije O" prelila v glav
nem v nam bližji in bolje po-

Ko je pred letom  dni 
izšla publikacija o z iro 
ma uspešnica zadruge  
Dom  G li arini bu i della  
Slavia, je m arsikdo iz 
razil željo , da bi bilo de
lo prevedeno v sloven
ski jezik  in bi tako raz
krilo  tudi m atičnim  Slo
vencem  m račna deset
le tja  naše p o lp re tek le  
zgodovine.

znani Gladio. Tajna organiza
cija seje posluževala pomem
bne mreže vohunov, ki niso 
imeli najmanjše koristi, da bi 
se težko vzdušje razjasnilo. 
Sovraštvo, sum in dvoličnost 
so jim  stregli vsakdanji kruh 
in tudi kaj več, med prebival
ce teh dolin pa so zarezali te
žko in globoko rano.

Neposrednost ter doku
mentarnost sta glavni značil
nosti avtorjevega raziskoval
nega dela, ki ne gradi na ko
m entarjih  ali ogorčenosti, 
temveč z dokumenti, poro
čili, številčnimi podatki ter sa
m im i imeni in priim ki podaja 
še preveč jasno sliko omenje
nega obdobja.

Cankarjeva založba je po
skrbela za slovensko izdajo 
publikacije, avtorica prevoda 
je Vida Gorjup Posinkovič. V 
krajšem pogovoru nam je Bo

žo Zuanella pojasnil, da je do 
prevoda prišlo predvsem za
to, ker je  bilo "veliko zanima
nja s strani slovenskih družbe- 
no-političnih delavcev že ob 
sami predstavitvi, obenem pa 
je tudi naša zadruga imela od 
vsega začetka v načrtih pre
vod dela. Prišlo je  do nefor
malnih stikov z raznimi slo
venskimi založniškimi hišami, 
dokler nismo prišli v stik z u- 
rednikom Zdravkom Dušo, ki 
je sam doma iz Volč in pozna 
našo realnost oz. naše druž
bene delavce. Ponudil nam je 
izid prevoda pri Cankarjevi 
založbi z naslovom Mračna 
leta Benečije in tako je prišlo 
do septembrske predstavitve 
v Ljubljani."

Gospod Zuanella je  nada
lje povedal, daje bila na ome
njenem srečanju publika zelo 
številna, 'posvečena nam je 

! bila velika medijska pozor- 
j nost, kar pomeni, da je za 
novo publikacijo veliko zani
manja in zato upamo na do
ber odziv s strani bralcev. 
Dejstvo je, da matični Slo
venci premalo poznajo našo 
beneško zgodovino, nekaj se 

| ve o obdobju fašizma, kajti 
j vsi smo prebrali Bevkovega 
, Kaplana Martina Čedermaca;
o avtonom iji, ki jo  je doživ
ljala naša zemlja pod bene- 

! ško republiko, ali o obdobju, 
ki se predstavlja v tem  delu, 
pa je  znanje precej megleno. 
Pomembno bi tudi bilo, da 
bi marsikateri slovenski poli
tik  lahko prebral omenjeno 
delo in bil tako bolje sezna
njen, ko se pri bilateralnih od
nosih z italijanskim i kolegi 
razpravlja  o še nerešenih 
problemih slovenske manjši
ne v Italiji."

Z zadoščenjem nam je go
spod Božo Zuanella še pove
dal, da se pripravlja izid dru
ge publikacije, ki je izšla pri 
založniški zadrugi Dom, in 
sicer Gariupove Opcije za 3. 
rajh. Prevod je sicer že do
končan, medtem ko so poga
janja z založbami še v polnem 
teku.

V soboto, 26. septembra, 
je  bil v farni cerkvi v Zabni- 
cah lep koncert Akademske
ga pevskega zbora Tone Tom
šič iz Ljubljane. Koncert je pri
redilo slovensko kulturno sre
dišče Planika iz Ukev v sode
lovanju z župnijo sv. Egidija 
in pod pokroviteljstvom obči
ne Trbiž.

S sobotnim koncertom se 
je  začela tudi pestra kulturna 
sezona središča Planika, ki bo 
potekala, kot je  povedal nje
gov predsednik Rudi Bartaloth 
v pozdravnem nagovoru, "v 
duhu sodelovanja z občinski
ma upravama Kanalske do li
ne, ostalimi organizacijami ter 
društvi, ki delajo na teritoriju 
in z vsemi ljudmi dobre volje." 
Bilo je tudi prvič, da je sredi
šče Planika priredilo pevski 
koncert izven konvencional
nih kulturnih prostorov, kot 
sta npr. občinski kulturni cen
ter na Trbižu ali pa Beneška 
palača v Naborjetu: to  po eni 
strani, da bi se približalo lju 
dem, po drugi strani pa, da bi 
bila omogočena prisotnost tu
di tistim , ki bi drugače težko 
prišli na Trbiž ali v Naborjet.

APZ Tone Tomšič, ki ga že 
od sezone 1992/93 vodi trža
ški dirigent Stojan Kuret, se 
je predstavil s sporedom iz 
svetovne nabožne zborovske 
klasike, ki ga je izvajal v pr
vem delu, in z venčkom ljud
skih pesmi, ki so prišle na vr
sto v drugem. Najprej je zbor 
zapel locundare filia Syon Ja-

FOTO BUMBACA

Naj že takoj v začetku po 
vem, da najbolj odprta meja, 
kakor smo navadno imenova
li mejo m ed nekdanjo Jugo
slavijo in Italijo in še vedno 
imenujemo mejo med sedanjo 
Slovenijo in Italijo, to  nikdar 
ni bila, pa čeprav so se skoraj 
vsi zelo trudili, da b i ljud i pre
priča li o  tem.

Govoriti danes o najbolj od
p rti m eji p ri nas pa je več kot 
samo natolcevanje, ker je  po 
trebno samo z avtom do Ko- 
kovega in je  vsakomur jasno, 
kaj je v resnici odprta meja. 
Na Kokovem te napisi na ita- 
lijansko-avstrijski meji opozar
jajo, da ne smeš zaustavljati 
vozila, da moraš z zmerno hi
trostjo voziti čez nekdanjo me
jo, na katero te spominjajo sa
m o še zapuščeni mejni prehod 
in stavbe, ki delujejo zapušče
no, nekam melanhonično je

JURIJ PALJK

vse skupaj, nikjer pa ni več ne 
carinikov in ne policistov.

O  blagodatih Schengenske- 
| ga sporazuma, ki je  Evropo 
spet razdelil na dva dela, če je  
bilo to še enkrat potrebno, ko 
pa vsi vemo, da v Evropi naj- 

; bo lj deli ljud i denar, bogastvo 
torej, je  v Novem glasu lepo 
pisal pred časom naš odgovor- 
ni urednik dr. Drago Legiša. To 

i je  b ilo  v času, ko je  prišel v ve- 
! Ijavo sporni Schengenski spo- 
! razum in so se p ri nas, na meji 
m ed Italijo in Slovenijo, poja- 

\ vile dolge vrste čakajočih vo- 
; zil. Kasneje se je  to uredilo ta
ko, da so uvedli posebne voz
ne pasove za slovenske držav
ljane in ostale državljane, ki ni- 

\ so še državljani Evropske zve
ze, ter seveda Italijane in vse 
tiste, ki se že sončijo po d  ru

m enim i zvezdicami Evropske 
unije. Danes je  vsakodnevna 
praksa pokazala, da teh pasov 
na mejnih prehodih nihče več 
ne uporablja, razen takrat, ko 
nekemu cariniku na m eji to 
enostavno ne "pade na pa
m e t. Takrat smo spet razdelje
ni na tiste, ki lahko gredo hi
tro čez mejo, in tiste, ki smejo 
počasi.

Demokratična Evropa, Ev
ropska zveza, ki pogojuje včla
njevanje sosednjih držav v EZ 
z m ogočim i in nemogočim i 
pogoji, je  po  padcu berlinske
ga zidu ponovno zgradila zid, 
katerega vsak dan skušajo pre- 

\ plezati vsi tisti reveži, ki se v 
revnejših državah odločijo iti 

; s trebuhom za kruhom  in jih  
\ potem  polic iji Slovenije in Ita
lije na naši m eji skušajo kar 
največ uloviti in jih  ponovno  
poslati domov. Prelahko bi bilo 

\ reči, da mora EZ vsem ljudem, 
ki b i hoteli p riti vanjo, p riti k 
nam, dovo liti, naj to  storijo,

\ gotovo pa je  tudi res, da prav 
to dejstvo spet dokazuje tudi 
to, kako o najbolj odprti meji 

1 pri nas sploh ne m orem o go
voriti.

Ker pa živimo na obeh stra
neh "najbolj odprte meje" tudi 
Slovenci, me najbolj m oti "naj- 

\ bo lj odprta meja" m ed nami, 
Slovenci: manjšino na eni stra
ni in večino na drugi. Da meja 

\ obstaja, je  vsakomur jasno. Če 
se je  nekoč to poznalo tudi po  

j avtomobilih, danes te razlike 
skorajda ne opaziš več, ker so 

! "Slovenci od  tam gor*, kot tu

radi matične Slovence imenu
jejo, v tem smislu naredili ve- 
i like korake, po  mojem mnenju 
prevelike. Za slovenske ljudi, 
ki so v pomanjkanju, današnje 
reveže torej, in teh je v Slove
niji vedno več, pa je  sploh zna- 

I no, da znajo svoje pomanjka- 
1 nje lepo in dobro skrivati. Tudi 
\ Slovenci iz matice so se hitro  
naučili enega od temeljnih pra- 

j vil sodobne in demokratične 
Evrope: da je  namreč biti revež 
še slabše, kot če si bolan, da 

i je  b iti brezposeln prib ližno  
enako, kot če imaš aids. Zato 
so ti "Slovenci od  tam gor1' ve
dno bolj doma, zato v Gorici 
v id im o  vedno m anj avtov 
znamke Zastava in starih ška
tel, a vedno več bmw-ejev in 
a lf ter seveda obveznih mer- 
cedesov in tud i porschejev iz 
bele Ljubljane. Doma so neka
teri "Slovenci od tam gor" tudi 
zato, ker se dom a najlažje 

I skrivata socialno pomanjkanje 
: in ogroženost. To lahko zgo - 
! tovostjo zapišem, ker sem to 
tud i jaz, eden od  "Slovencev 
od tam gor", ki so se udom a
čili “tu dol", podobno ko t ve-

I čina kmečkih o trok v nekda
n ji Jugoslaviji, že nekoč pre
kleto dobro poskusil, kaj p o 
menita revščina in pom an j
kanje.

"Najbolj odprta meja" se 
nam kaže v vsej svoji lepoti, 
ko na vsakem koraku vidimo, 
da smo kot manjšina postali 
nekakšen Nebodigatreba, ki je 
vsem v napoto: sosedom tu 
p ri nas od  vedno, Ljubljani

zadnje čase vedno bo lj pred
la vsem zato, ker misli, da bo  
\ “brez p rob lem a  slovenske 
manjšine v Italiji" hitreje p ri
tekla vsa upehana v Evropo,

’• kjer je  od  vedno bila in je še 
danes, le da tega ne ve, ali pa 

1 noče vedeti. Zato slovenski 
1 zunanji minister brez težav, in 
po moje najbrž tudi brez pre
misleka in pametnega nasve
ta svetovalcev, lagodno reče,

| "da z Italijo ni težav". Kaj si 
mislimo mi, ki živimo ob "naj
bo lj odprti meji", n i važno.

"Odprta meja" je tako le ne-
i ka fikcija, čista izmišljotina, ki 
jo  potegnejo krajevni veljaki na 
dan, ko jim  služi. Drugače pa 
vsi vemo, da je  ni.

Ker me kulturno delovanje 
p ri nas najbolj zanima, vam 
lahko m irno  povem, da tako 
malo ljud i iz Ljubljane še n i 
prihajalo k nam kot sedaj. Na 
vseh področjih. Pred časom 

, m i je  nekdo enostavno rekel, 
t da ne ču tijo  več potrebe in 
da bo drugače, ko bo Slove
nija v Evropski zvezi, ko meje 
več ne bo. Jaz pa vem, da ne 
bo! O  ne bo, ne! Žal.

"Odprta meja" je  torej kar 
dobra meja, brez nepotrebne
ga pridevnika odprta. Meja je  
pač meja, ki je  postavljena za
to, da meji. Ozem lje in ljudi. 
Večinski narod in manjšino. 
Nas od njih. Kaže, da resnica,

1 ki govori o tem, da smo vsi
i Slovenci, ne zanima več dosti 
ljudi. Vsaj tistih ne, ki b i jih  
morala.

cobusa Gallusa, Richte mich, 
G ott Felixa Mendelssohna 
Bartholdyja, Otče naš in Bo- 
gorodice djevo Sergeja Rahma
ninova, Dieu! Qu'il la fait bon 
regarder! Clauda Debussyja, 
Totus tuus Ambroža Čopija, 
Requiem aeternam  Franca 
Dom inuttija in Alelujo Roka 
Goloba. Drugi del je, kot že 
rečeno, obsegal priredbe slo
venskih ljudskih pesmi: gori- 
ško ljudsko De/c/e, poglej me 
prou  v priredbi Emila Kome
la, to lm insko \}udsko Magda- 
lenca (prir. A ldo Kumar), ko
roško Čejso tiste stezice (prir. 
Matija Tomc), rezijansko/Va
na ščeričica (prir. Sandro Fi- 
lippi), rezijansko Gre alba še 
čezBužico (prir. PavleMerku), 
ljudsko iz Gor. Bistrice San se 
šetao (prir. Ambrož Čopi) in 
koroško Ta d rum fca  (prir. 
Lojze Lebič).

OŽIVLJENI  OBIČAJ

O B  SKLEPU
VIŠARSKE
S E Z O N E

Tudi letos je sv. Janez odprl 
romarsko sezono na Sv. Višar- 
jah, Devica Marija pa jo je za
prla. Po stari navadi so namreč 
odprli redno božjepotno sezo
no ob prazniku rojstva sv. Jane
za Krstnika, čeprav je žičnica 
obratovala že nekaj sobot in 
nedelj pred praznikom. Po u- 
spelem poletju pa so slovesno 
zaključili poletna romanja pre
teklo nedeljo, na roženvensko 
nedeljo, ko so po osemindvaj
setih letih spet obudili staro na
vado - procesijo z milostnim 
kipom Matere Božje. Žabničani 
in romarji, ki so se na ta megle
ni dan zbrali na vrhu višarske- 
ga hriba, so bili nadvse srečni 
zaradi oživljene tradicije. Ob
11.30 je Marija ob pobožnem 
prepevanju ljudskih pesmi in 
molitvi zapustila svoj dom in 
se z množico podala po pobo
čju okrog cerkve. Različni jeziki 
so se prepletali Mariji v čast, a 
najmočnejši je bil tudi tokrat 
slovenski. Ob 12. uri se je pro
cesija vrnila v cerkev, kjer je do
mači župnik, g. Mateučič, vo
dil sv. mašo. Smemo reči, da je 
bil po dolgih letih to odličen 
način za zaključek poletnih ro
manj na sv. Višarje.

Poudariti velja, da je letos 
obiskalo božjepotno središče 
nekoliko manj romarjev, če
prav je žičnica obratovala dnev
no več ur in tudi več dni v pri
merjavi s prejšnjimi leti. Doma
čini in oskrbovalci cerkve so 
letos opazili upad slovenskih 
romarjev, močan porast nem- 
škogovorečih in običajno šte
vilo Italijanov. Duhovniki, žup
nik Mateučič, g. Petričič in g. 
Kragelj, ter sestra Addolorata 
in cerkovnik Pepi se sprašujejo, 
od kod takšno nihanje. Upajo, 
da je bilo vsem višarskim ro
marjem dobro postreženo in 
za vsako narodnostno skup
nost dobro poskrbljeno. Z ve
seljem in hvaležnostjo do oskr
bnikov in duhovnih pomočni
kov cerkve upamo, da bo naša 
Božja pot še vedno cilj naših 
srečanj z Bogom in s človekom- 
---------------  UK
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FESTIVAL
SLOVENSKE
CERKVENE
GLASBE

V petek, 25., in v soboto, 26. 
septembra, so v Cerkljah, vasi 
pod Krvavcem, proslavili 100- 
letnico smrti cerkljanskega uči
telja, organista in župana An
dreja Vavkna in 120-letnico 
rojstva skladatelja dr. Franceta 
Kimovca. Prvi dan popoldne so 
osebnosti in delo obeh sklada
teljev ter njuno vlogo za slo
vensko cerkveno glasbo orisa
li vidni predstavniki slovenske
ga glasbenega in cerkvenega 
življenja. Predstavili so tudi no
vo izdajo cerkvenih pesmi An
dreja Vavkna. Zvečer je bil slav
nostni koncert ob odprtju fe
stivala, na katerem so domači 
zbori zapeli vrsto del obeh skla
dateljev rojakov. Jožef, Dami
jan, Irma in Tomaž Močnik, ki 
vadijo cerkljanske pevske sku
pine, so nadarjeni in strokov
no pripravljeni cerkljanski glas
beniki, ki zgledno nadaljujejo 
delo Kimovca in Vavkna.

V soboto, 26. septembra, se 
je v cerkljanski župni cerkvi 
predstavilo štirinajst izbranih 
cerkvenih zborov iz vse Slove
nije ter dva iz zamejstva: cer
kveni mešani pevski zbor Ra- 
diše s Koroškega ter cerkveni 
mešani pevski zbor iz Rojana 
na Tržaškem. Izbrani so bili 
med pevskimi skupinami, ki 
redno sodelujejo pri bogoslu
žju skozi vse cerkveno leto.

Kot priznanje za dolgolet
no sodelovanje pri oblikovanju 
slovenske maše, ki jo iz cerkve 
v Rojanu že 34 let prenaša slo
venska tržaška radijska postaja, 
so organizatorji na festival slo
venske cerkvene glasbe pova
bili tudi rojanski mešani cer
kveni zbor pod vodstvom Hum- 
berta Mamola. Rojanski pevci 
po bili deležni prisrčnega spre
jema. Napovedovalka je izrec
no poudarila versko in hkrati 
narodnostno vlogo, ki jo zbor 
že dolga leta opravlja na širšem 
slovenskem prostoru.

Vsi zbori so morali izvajati 
skladbe iz slovenske cerkvene 
zakladnice, med katerimi vsaj 
eno Kimovca ali Vavkna. Na
stopajoči so pokazali resno in 
kakovostno pripravo, nekateri 
pa tudi visoko tehnično in u- 
metniško podajanje.

Deseti festival je sklenil kon
cert, na katerem so izbrani 
zbori pod taktirko Tomaža Fa
ganela izvedli Kimovčevo latin
sko mašo Missa Regina Pacis, 
ki jo je skladatelj napisal med 
drugo svetovno vojno s pro
šnjo za mir h Kraljici miru. Pred 
koncertom je predsednik slo
venskega Cecilijnega društva 
Vito Primožič ob prisotnosti 
ljubljanskega nadškofa Fran
ceta Rodeta, zastopnika nun- 
ciature Sv. Sedeža v Sloveniji 
in drugih uglednih gostov, po
delil Cecilijno priznanje za leto 
1998 triindvajsetim najstarej
šim organistom. Priznanje so 
dobili tudi naslednji zamejski 
organisti: Herman Srebrnič iz 
Steverjana (59 let delovanja), 
Marija Mauri iz Boljunca (66 
let delovanja), Jože Čotar iz 
Gorice (70 let delovanja), Mil
ko Cibic s Proseka (67 let delo
vanja) ter Just Lavrenčič (70 let 
delovanja) - post mortem, saj 
je umrl letos maja.

Festival slovenske cerkvene 
glasbe je bil in ostaja vseslo
venski: zbira cerkvene pevske 
zbore iz vseh treh slovenskih 
škofij in rojake iz zamejstva. 
—  I B

P O L I T I Č N E  S T R A N K E  SE S O O Č A J O  
PRED L O K A L N I M I  V O L I T V A M I

RAZPRTIJE OVIRAJO DELO  
VLADE IN PARLAMENTA

MARJAN DROBEZ

Krajevne volitve, ki so raz
pisane za nedeljo, 22. no
vembra, bolj vpliva jo na od
nose in spore med p o lit i
čn im i strankami, kot pa bi 
glede na njihov pomen priča
kovali. Vlada, v kateri zara
di občasnih sporov med koa
lic ijskim a partnerjema, to  je 
med Liberalno dem okracijo  
Slovenije in Slovensko ljud 
sko stranko, prihaja do za
stojev in težav v njenem de
lovanju, je ohrom ljena. Po
glavitn i vzrok za to so in te r
pelacije, ki jih  opozic ijske 
stranke, zlasti SKS in SKD, 
vlagajo p ro ti posam eznim  
ministrom. Zazdaj sta vlože
ni in terpelaciji o delu m in i
stra za šolstvo in šport dr. 
Slavka Gabra in obram bne
mu m in istru  A lojzu Krape
žu. Ta naj bi sam sebi dode
lil stanovanje, ne da bi upo
števal predpise, ki dodeljeva
nje stanovanj urejajo. Z d ru 
žena lista socialnih dem o
kratov pa napoveduje in te r
pelacijo m in istru za km etij
stvo, gozdarstvo in prehra
no C irilu  Sm rkolju, ki s po
ložaja noče odstaviti sporne 
d irek to rice  Sklada km e tij
skih zemljišč in gozdov, M a
rije  Lukačič. Krščanski de
m okrati pa grozijo  še z eno 
interpelacijo , in sicer m in i
stru brez listn ice Božu Gra
fenauerju. Povzročil naj bi 
namreč zaplet z M estno ob
čino Koper, ki je  po odločbi 
Ustavnega sodišča p ro tiu 
stavna. Dodaten in nepriča
kovan pretres v vladi pa je 
p o vz ro č ila  trd ite v  Janeza 
Janše, ki je  bila dom nevno 
potrjena, da naj bi S loven
ska obveščevalno varnostna 
agencija (SOVA) nadzorova
la tudi eno izmed parlamen
tarn ih  strank, kar je seveda 
nezakonito. To naj bi bila 
p rav  So c ia l d e m o k ra t s k a  
stranka Janeza Janše.

Z  in terpe lacijam i se bo 
čez kak mesec moral ukvar
ja ti tud i parlament. Seveda 
le v prim eru, da kak m in i
ster, ki ga dolže m aterialnih 
okoriščanj in nezakonitega 
delovanja, ne bo sam odsto
pil. Predsednik SLS in pod

predsednik vlade Marjan Po
dobnik je o primeru ministra 
za obram bo Alojza Krapeža 
dejal: 'O d  m inistra Krapeža 
sem zahteval, da pripravi ce- 

| lovito poročilo o utemeljeno
sti obtožb v anonim nem  p i
smu nekaterih častnikov slo
venske vojske in navedb ma
jo rja  Trohe. Na zakonodaj
no službo vlade in nekatere 
neodvisne pravne strokov- 

; njake sem se obrn il za p ri
dob itev pravnega mnenja o 
zakonitosti postopkov m in i
stra in drugih funkcionarjev, 
ki se jim  očita nezakonito 
delovanje. Na osnovi teh in
fo rm ac ij bodo organi SLS 
sprejeli nadaljnje odločitve. 
Zaščitili bom o obrambnega 
m inistra pred m oreb itn im i 
zlonam ernim i in pravno ne
ustreznim i tolmačenji posa
m eznih njegovih ukrepov. 
Če pa se bo nedvoumno po
kazalo, daje m inister p rido 
bil stanovanje ali kako d ru 
go dobrino na nezakonit na
čin, bo moral s svojega polo
žaja odstopiti".

M in is te r za obram bo se 
iz nelagodnega položaja sku
ša izm otati z zatrjevanjem, 
da se v stanovanje, ki si ga 
je  sam dodelil, ni vselil, am
pak seje s svojo družino pre
selil v hišo ženinih staršev.

USTAVNO SODIŠČE 
NE BO SPREMENILO 
ODLOČBE O MESTNI  
OBČIN I  KOPER

Politične strasti, polemike 
in grožnje, ki so nastale po 
od ločbi ustavnega sodišča, 
da je Mestna občina Koper 
neustavna tvorba, so se ne
ko liko  um irile . Delegacija 
omenjene občine bo pri pred- 
sedniku državnega zbora  
m orda dosegla sporazum  
glede volitev 22. novembra. 
O bstaja namreč možnost, 
da bi lokalne volitve kljub za
p letom  bile, toda v organe 
občin, ki bi nastale z razde
litv ijo  sedanje Mestne obč i
ne. O dvetn ik  Danijel Star
man, ki je nemara glavni 

j  protagonist obsto ječih za
pletov, poudarja, da hujska
nje zoper od ločbo ustavne
ga sodišča lahko pomeni ka
znivo dejanje po 305. členu 
prvega odstavka Kazenske-

IZJAVA ZVEZE ZA  P R I M O R S K O  
O  O B Č I N I  ŠEMPETER-VRTOJBA

Predsednik pokrajinskega 
odbora  V ipavsko-G oriške  
pokrajine Zveze za Primor
sko Alfred Šuligoj je javnim 
občilom , tudi Novemu gla
su, poslal naslednjo izjavo za 
javnost: "Predsednik Držav
nega zbora je razglasil usta
novitev občine Šempeter-Vr- 
tojba v Uradnem listu Slove
nije št. 56 dne 7. avtusta 
1998. To je dejstvo, ki ga Zve
za za Primorsko sprejema s 
polno odgovornostjo. Vsem 
tistim , ki se s tem ne morejo 
ali nočejo sprijazniti, želim o

ga zakona Slovenije. V p i
smu predsedniku parlamen
ta je predlagal, da bi na ob 
močju sedanje Mestne obči
ne ustanovili naslednje ob 
čine: M estno občino Koper 
(seveda v zmanjšanem ob 
segu), An kar an -H rva t i n i ,  
Dekani, Gračišče, M arezi
ge, Škofije in Šmarje.

Za spoštovanje odločbe 
ustavnega sodišča o ustav
ni neprimernosti Mestne ob
čine se je ponovno zavzel dr. 
Cir i l  R ib ič ič , poslanec in 

' strokovnjak za ustavno pra-
I vo. Ustavni sodnik dr. Tone 
Jerovšek pa je o koprskem 
prim eru dejal: "Občina lju 
dem ni bila pravilno predsta
vljena. Zato n jihov strah, da 
bodo  na slabšem , ko bo 
mestna občina razdeljena, ni 
utemeljen. Ustavno sodišče 
od svojih od ločb seveda ne 
odstopa. Vse, kar se bo do
gajalo proti odločbi o ustav
ni n e p rim e rn o s ti m estne 
občine, bo seveda pravna 
anarhija, nered in ustavna 
kriza. To je  poudaril že pred
sednik ustavnega sodišča. 
M islim  celo, da bi to  bila glo
boka ustavna kriza, ki bi se
veda absolutno upočasnila 
vse procese integracije Slo
venije v evropske povezave".

D E B A T N O  SRE ČAN JE

V N O V I  G O R IC I  O  
ZA KO NSK I  ZAŠČITI  

SLOVENSKE MANJŠINE

Knjižnica France Bevk v 
Novi Gorici je v petek, 2. okto
bra, pripravila pogovor o za
konskem predlogu za zaščito 
slovenske manjšine v Furlaniji- 
Julijski krajini. Vodil ga je rav
natelj knjižnice Rajko Slokar, 
gostje pogovora o dokumen
tu, ki je v razpravi pristojne ko
misije italijanske poslanske 
zbornice, pa so bili predstav
nica slovenskih organizacij v 
videmski pokrajini Jole Namor, 
predsednik Sveta slovenskih 
organizacij Sergij Pahor in pred
sednik Slovenske kulturno go
spodarske zveze Rudi Pavšič.

Predstavniki slovenske na
rodnostne skupnosti v Italiji so 
sicer podprli predlog zakona, 
ker da pomeni največ, kar je 
bilo doslej storjenega na pod
ročju zakonske zaščite naše 
narodnostne skupnosti, a so ga 
različno ocenili. Jole Namor je 
tako menila, da bo zaščitni za
kon zgodovinskega pomena za 
Beneško Slovenijo tudi zato, 
ker uradno priznava obstoj 
tamkajšnjih Slovencev. "Proces 
narodnega osveščanja pri nas 
se bo lahko hitreje nadaljeval, 
pri čemer upoštevamo tudi 
vlogo dvojezičnega šolskega 
centra v Špetru ob Nadiži." Naj
več pridržkov do osnutka za
kona je imel Sergij Pahor. Me
nil je, da bi moral biti bolj kon
kreten in bolj obvezujoč za dr
žavo in njene organe, “saj kra

jevne uprave, ki naj bi zakon 
izvajale do Slovencev pravilo
ma, niso poštene in objektiv
ne. Naš cilj je dvojezičnost, s 
čimer bi se denimo na občinah 
v obmejnih krajih lahko poja
vil tudi slovenski napis župan," 
je nadalje opozoril. Pri tem bi 
se lahko sklicevali tudi na re
cipročnost, kar pomeni, da bi 
zaščita za Slovence v Italiji mo
rala biti vsaj približno taka, kot 
jo imajo Italijani v Istri. Pri tem 
je opozoril na pojav narodne 
utrujenosti, ki se opaža pone
kod, in na številčno upadanje 
manjšine, "kar nas bi moralo 
zaskrbljati. Sicer pa bo zakon, 
tudi če bo sprejet, začel veljati 
šele po letu 2000".

Rudi Pavšič je povedal, da 
SKGZ osnutek zaščitnega zako
na v celoti sprejema, ker da po
meni prelomnico in doslej naj
večji rezultat demokratičnega 
razvoja države v korist manjši
ne. Omenil je tudi, da so se na
sprotja med obema krovnima 
organizacijama slovenske na
rodnostne skupnosti do te stop
nje zmanjšala, da bi lahko začeli 
razmišljati o njuni združitvi.

Udeleženci pogovora v No
vi Gorici pa so izrekli bojazen, 
da bi v Italiji nastala vladna kri
za, s čimer bi tudi prišlo do no
vega zastoja na področju za
konske zaščite Slovencev v Fur- 
laniji-Julijski krajini.
 " M.

sporočiti, da je Državni zbor 
zakonodajno telo, torej najvi
šji zakonodajni organ države 
Slovenije.

Zveza za Primorsko ne so
deluje in nima nič skupnega 
z akcijo zbiranja podpisov 
proti nastajajoči občini Šem- 
peter-Vrtojba. Vsem prebival
cem Primorske sporočamo, 
da je Zveza za Primorsko po
litična stranka za enotno Pri
morsko in tudi v omenjenem 
prim eru  spoštu je re feren
dumski izid.

■ M.

V P O D N A N O S U  B O D O  ODKRILI  
DOPRSNI KIP IVANA RUDOLFA

V Podnanosu (nekdanjem 
Šentvidu) pri Vipavi bodo v 
nedeljo, 18. oktobra, o d k ri
li doprsni kip prof. Ivana Ru
dolfa, ki je  bil med vod ite lji 
protifašistične in narodnoo
bram bne organizacije TIGR.
V tem kraju je v hiši Pri uče
n ikovih - njegov oče je bil 
nadučitelj in zato tak naziv 
dom ačije  - preživel svojo 
mladost. Njegovo življenje je 
bilo razgibano, burno in pol
no nevarnosti in p re izku 
šenj. Deloval je tudi v A frik i, 
k jer je Primorce, nekdanje 
italijanske vojake, spodbujal 
za boj proti fašizmu. Pri tem 
je ustanovil tud i posebno

glasilo, ki ga je urejal in vanj 
tud i ve liko  pisal. Po vojn i je 
bil izpostavljen m nogim  iz
siljevanjem, po litičn im  p riti
skom in nevarnostim, saj se 
ni uklonil novim  oblastem v 
Sloveniji in Jugoslaviji. Ostal 
je neomajen v svojih opre
delitvah in izbirah in je do 
sm rti 4. maja 1962 deloval 
v šolstvu, po litik i in tudi v 
slovenskem časnikarstvu v 
Trstu.

O  prof. Ivanu Rudolfu, 
njegovem živ ljen ju  in de lo 
vanju bo izšla posebna pu
blikacija, ki sta jo  napisala 
prof. M ira  Cenčič iz Šem
petra pri Gorici in prof. Ju

rij Rosa iz Podnanosa. Pred
stavili jo bodo med sloves
nostjo v nedeljo, 18. o k to 
bra, in sicer ob 14. uri.

Hkrati naj bi izšla tudi zbir
ka njegovih lovskih zgodb, 
saj je bil namreč dober lo 
vec, o čemer je še ž iv spo
m in pri ljudeh v Podnano
su. Spominsko obeležje bo
do odkrili ob 16. uri z go
vori pisatelja Borisa Pahorja 
iz Trsta, C irila  Kobala, nek-

I danjega borca prekom orca
i iz Kopra, te r predstavnika 
j  krajevnih oblasti. D oprsni 
kip pa bo odkril njegov vnuk 

| Vanja Rudolf iz Trsta. 
 - M .

KRATKE

V O D N IK  PO G R G A R JU
Krajevna skupnost v G r

garju je izdala prvi vodnik tega 
kraja v rodovitni Grgarski ko
tlini. Znan je predvsem po pa
stirici Urški Ferligoj, ki se ji 
je prikazala Mati Božja. Na
njo spominja Kapelica "Pri'Ur
ški', ki so jo  leta 1939 ob 400. 
obletn ic i Sv. gore postavili 
pred Piskovo domačijo. Gr- 
garsko kotlino je oblikovala 
močna dinarska prelomnica. 
Na zahodu jo zapira povsem 
porasla Sv. gora, na severu 
južni del Banjške planote, na 
jugu se dviga Škabrijel (646 
m), preko Fobškega Kala se 
dolina prevesi v 16 km dolgo 
suho Cepovansko dolino. Vas 
se predstavlja z belim zvoni

kom, zelenimi pobočji hribov, 
na dnu kotline pa so lepa ob
delana polja.

V vodniku beremo, da je 
steza, ki iz Grgarja vodi na 
Sv. goro, stara stoletja. Zdaj, 
na prelomu tisočletja, pa pri
haja s Sv. gore čez Preski vrh
v Grgar nova cesta, ki bo Gr
gar odprla tistim, ki radi obi
skujejo tudi manj znane kraje. 
Vodnik je izšel v nakladi 1000 
izvodov. V sodelovanju s kra
jevno skupnostjo ga je pripra
vila Založba Branko. Besedi
lo je napisala upokojena učite
ljica Justina Doljak, fotogra
fije  je  prispeval foto-ate lje  
Pavšič-Zavadlav iz Solkana, 
oblikovanje pa je prevzel Pa
vel Medvešček. (M.)

V VRTO JBI U S TA N O VIL I 
KU LTUR NO  DRUŠTVO

V Vrtojbi so v okviru oživlja
nja raznih dejavnosti in razvoja 
samouprave v novi občini Šem- 
peter-Vrtojba ustanovili novo 
kulturno društvo. Pobudo zanj 
je dala skupina Vrtojbencev. 
Poimenovali so ga po doslej 
najstarejši znani pisani arhivski 
omembi Vrtojbe, Toifa ali Toj- 
va. Program, načrte in cilje no
vo nastalega društva so pobud
niki obrazložili na tiskovni kon
ferenci 2. oktobra. Potem so v 
prostorih osnovne šole odprli 
priložnostno fotografsko raz
stavo na temo Vrtojba in Vr- 
tojbenci v 1. vojni. Sledilo je 
predavanje o Vrtojbi v prvi sve
tovni vojni, ki ga je v župnijski 
dvorani imela zgodovinarka 
Nataša Nemec. (M.)
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DRUGI BIOSIMPOZIJ 
ALPE - JADRAN

I T A L I J A N S K O  P R A V O ,

D R U Ž IN S K O  PRAVO IN  
S O D O B N I  IZ Z IV I  (4)

Biološko kmetijstvo prido
biva vse večji pomen v Evro
pi in še zlasti v manj razvitih 
in gorskih krajih predstavlja 
pomemben dohodek za kme
čko prebivalstvo, ki z b io lo
škimi pridelki zapolnjuje dolo
čeno tržno nišo in zaradi tega 
lahko tudi dosega kar zani
mive cene. V tem smislu je 
zelo zanimiv drugi biosimpo- 
zij s področja dežel Alpe - Ja
dran, ki ga je priredilo koro
ško združenje bioloških kme
tovalcev ERNTE v  gradu Hra- 
stovica pri Celovcu 7. in 8. 
t.m . Letošnji simpozij je bil 
posvečen vprašanju trženja 
tovrstnih pridelkov na podro
čju Italije, Slovenije in Avstrije. 
Na tem simpoziju je  sodelo
valo tudi Združenje A. Pro Bio 
iz dežele Furlanije-julijske kra
jine. O b tej priložnosti velja 
opozoriti, da so predstavili 
tudi novo stran o bioloških

V okviru letošnjega sejma 
Florest 98, ki je bil na trža
škem sejmišču konec prej
šnjega tedna, so deželno rav
nateljstvo za kmetijstvo, in si
cer njen urad za opazovanje 
bolezni rastlin, urad za javno 
zelenje tržaške občine in še 
fakulteta za kmetijstvo videm
ske univerze priredili posvet
o novem škodljivcu, ki od leta 
1997 hudo napada divji ko
stanj na celotnem področju 
Srednje Evrope. Gre za me
tuljčka camerariaohridella, ki 
napada liste divjega kostanja. 
Vsi smo lani in tudi letos opa
zili, kako kostanji vzdolž dre
voredov v Trstu, Gorici in dru
god izgubljajo liste, in smo se 
spraševali, čemu naj bi to  pri
pisovali. Raziskovalci so ugo
tovili, da je temu kriv omenjeni 
metuljček, ki so ga prvič opa
zili na področju Ohridskega 
jezera in ki kot buba prezimi 
v jamicah, ki si jih izvrta v od
padlem listju. Metuljček, ki se 
izleže iz bube, je dolg približno 
3 mm in je rjavkaste barve z 
belkasto srebrnim i progami. 
Ima zelo dolge tipalke. Največ 
škode povzroča ličinka. M e
tuljček namreč zalaga jajčeca 
na zelenem listu in ličinke na
to ustvarijo omenjene rove. V 
deželi Furlaniji-Julijski krajini 
ima ta škodljivec štiri genera
cije in najraje napada divji ko-

kmetijah na internetu. Na tej 
strani v w ord wide web-u so 
predstavljene vse kontrolira
ne biokmetije, ki se ukvarjajo 
z bioživili, kakor tudi društva 
in ustanove, ki delujejo na 
tem področju. Vključili so po
datke iz Slovenije, Furlanije- 
ju lijske  krajine in Avstrije s 
poudarkom na Koroški. H o
mepage v  sebuje: spisek z na
slovi biokmetij, društev in u- 
stanov, spisek bioživil, zem
ljevid, t.i. bioborzo za večje 
odjemalce - ponudnike, smer
nice proizvajanja in predela
ve, aktualne prireditve, zna
čilne recepte, informacije in 
reklame.

V petek, 9., in soboto, 10. 
oktobra, pa bo na Novem tr
gu v Celovcu letošnji Biofest, 
sejem, na katerem koroški a 
tudi drugi biološki kmetoval
ci predstavijo svoje pridelke.

stanj, ki ima belo cvetje. Red
keje napada hibride, ki imajo 
cvetje roza barve. Škoda, ki 
jo povzročajo, je precej huda 
in stroka išče rešitev, da bi o- 
mejili ali preprečili širjenje tega 
škodljivca. Kot kaže, bo ob 
uporabi mehanskega in kemi
čnega načina boja proti škod
ljivcu stroka posvetila pozor
nost tudi selekciji takih vrst 
divjega kostanja, ki so odpor
ne proti temu škodljivcu. 
------------ MT

Ž IV O  NA  V ID E M S K E M  
SE JM IŠ Č U

Tako bi najlepše zapisali o 
sejmu Casa moderna - M o
derna hiša na videmskem sej
mišču. Veliko število obisko
valcev, ki so si do 5. t.m. o- 
gledovali oprem o za sodob
no urejeno hišo, je dokaz, da 
so prizadevni organizatorji vi
demskega sejma spet zadeli 
v črno. Z napadalno reklamo 
in odlično grafiko so dodo
bra preplavili javna sredstva 
obveščanja in ljudi prepričali, 
da si je sejem pohištva in h i
šnega designa vredno ogle
dati. M orda si je marsikateri 
obiskovalec pričakoval kaj 
več, mnogi pa so dobesed
no uživali ob ogledu zadnje
ga, minimalistično, oblikova
nega pohištva.

PODELITEV Z N A K O V  
SQ V KRANJU

PROMOCIJA  
SLOVENSKE  
KAKO VO STI

Poslovno prireditveni cen
ter Gorenjski sejem v Kranju 
je  v na začetku septembra le
tos organiziral že osmo stro
kovno specializirano razstavo 
Slovenski proizvod  - slovenska 
kakovost. Komisija za ocenje
vanje in dodeljevanje znakov 
SQ, v okviru Združenja SQ - 
slovenska kakovost Kranj, je 
ob odprtju sejma svečano do
delila 41 novih znakov SQ 
podjetjem in zasebnikom ter 
podaljšala pravico uporabe 
34, že dodeljenih znakovSQ.
V tem obdobju je v Sloveniji 
več kot 700 veljavnih znakov 
SQ, ki jih ima blizu 300 proiz
vodnih in storitvenih podjetij 
in zasebnikov. Pohvalno je  
tudi dejstvo, da je uspela ko
misija zbrati, analizirati in po
deliti znake SQ ne samo pro
izvodnim, temveč tudi storit
venim  organizacijam. Med 
letošnjim i pre jem niki znaka 
SQ sta tudi novogoriški pod
jetji Ml P Nova Gorica in Kam- 
nolast Brezavšček iz Krom
berka pri Novi Gorici.

Podelitvi novih znakovSQ 
je sledilo strokovno predava
nje o sodobnih tehnikah pro
moviranja izdelkov in storitev 
slovenskega nacionalnega pri
spevka, ki gaje podal Gabrijel 
Devetak. V času razstave pa 
so se zvrstila še druga zani
miva strokovna predavanja, 
razporejena vsak dan z eno 
zaokroženo temo, kot na pri
mer: m ednarodno tržen je  
med organizacijami; praktični 
ukrepi Urada pri spodbujanju 
izvoza slovenskih proizvajal
cev; posvet o varstvu potro
šnikov: izkušnje tržne inšpek
cije ob izvajanju Zakona o 
varstvu potrošnikov ter pro
blematika varstva potrošni
kov z vidika svetovalne ter in
formativne dejavnosti.

Letošnja razstava je bila 
predvsem namenjena spod
bujanju in uveljavljanju kako
vosti slovenskih izdelkov in 
storitev ter uradnemu prizna
vanju te kakovosti.

V okviru predavanj o sodo
bnih tehnikah promocije so bi
li obrazloženi tudi filozofija in 
praksa marketinga, marketin
ški splet po form uli "4 x P 
oz. 7 x P", tehnika kom unici
ranja, najosnovnejši instru
menti promocije (ekonomska 
propaganda, izboljšanje pro
daje, publiciteta, osebna pro
daja). Predavatelj je opisal ele
mente procesa komunicira
nja, raziskave pri kom unici
ranju in temeljne dejavnike, ki 
vplivajo na uspešnost promo
cije oz. komuniciranja (stro
kovni kader, motivacija, sti
mulacija, organizacijski p ri
stop, konkurenca itd.). Na 
praktičen način pa je bil po
dan organizacijski pristop za 
promocijo na domačih in tujih 
sejmih, ki zajema priprave na 
sejem, aktivnosti na sejmu, 
aktivnosti po sejmu. Ker je 
promocija povezana z veliki
mi stroški, je potrebno to p ri
merno načrtovati, planirati in 
se pravočasno odločati, kdaj 
in kje bomo razstavljali.

GD

TUDI LETOS 
USPEŠNO 
POSLOVANJE 
DRUŽBE HIT

V novogoriški družbi HIT 
(ta kratica pom eni hotele, 
igralništvo in turizem) tudi le
tošnje poslovanje ugodno o- 
cenjujejo. Napreduje zlasti 
igralništvo, za katerega veli
ka večina gostov - okoli 95%
- prihaja iz tujine, predvsem 
iz sosednjih dežel Italije. Le
tos bo družba HIT v igralni
cah in v drugih dejavnostih, 
zlasti gostinskih, imela nad 
350 m ilijard tolarjev prom e
ta. Toda davki in druge obvez
nosti naraščajo hitreje od pro
meta, zaradi česar bo novo
goriška družba v letu 1998 
državi plačala nad dvanajst 
m ilija rd  to larjev davkov. S 
tem je postala eden izmed 
največjih davkoplačevalcev v 
Sloveniji. Dodati pa je treba 
še takse, s katerim i so obre
menjeni na občinskih rav
neh. Le-te bodo v letu 1998 
znašale prib ližno 500 m ilijo 
nov tolarjev.

Letos v HIT-ovih igralni
cah, ki delujejo v Novi G ori
ci, tore j ob meji z Italijo, ter
v Rogaški Slatini in na O toč
cu nedaleč od meje s Hrva
ško, pričakujejo skupno o- 
krog milijon 800 tisoč gostov. 
Potrošnja obiskovalca igral
nice naj bi se zvišala od pov
prečno 150.000 lir lani na
1 70.000 lir v tem letu. Gene
ralni d irektor družbe HIT Sil
van Križman je na nedavni 
časnikarski konferenci dejal, 
da bi glede na potrebe go
stov, ki prihajajo v njihove 
igralnice, lahko nabavili in u- 
porablja li nad tr is to  novih 
igralnih aparatov. Vendar so 
nove naložbe v slovensko 
igralništvo za zdaj omejene.

Tudi trgovine se bodo m o
rale prilagoditi novi valuti. Na 
začetku uvajanja bodo mora
le za dobo treh let objavljati 
cenik v obeh valutah, stare 
blagajne pa bodo morali po
časi zamenjati s tis tim i, ki iz
dajajo račune v lirah in v ev
rih. Za potrošnike bo to im e
lo več pozitivnih posledic, in 
sicer: cene bodo postale bolj 
stabilne, zmanjšali se bodo 
stroški, cene bodo nižje. Za
radi prostega gibanja oseb in 
blaga v sk lopu  Evropske 
skupnosti bo potrošnik lah
ko izbiral, kje bo dobrine ku
poval. Ker bodo vse cene iz
ražene v isti valuti, bo lahko 
primerjal cene v različnih ev
ropskih državah in se posle
d ično odločal za nakup v t i 
sti državi, kjer ista dobrina 
stane manj. Tudi potovanja v 
sklopu držav članic Evropske 
monetarne unije bodo eno
stavnejša. Povečala se bo po-

DAMJAN HLEDE

D rugo vprašanje, ki se 
pravniku postavlja ob sooča
nju z izvenzakonskimi skup
nostmi, zadeva pravno vred
nost obsto ječih norm , ki iz
recno predvidevajo sobivanje 
m ore uxorio  kot pravno rele
vantno situacijo z ozirom  na 
naslovitev do ločenih  oseb
nostn ih  ali prem oženjskih  
pravic.

Med premoženjskimi pra
vicami gre npr. za 6. člen za
kona 392/78 o najemu ne
prem ičnin, ki (po posegu u- 
s tavnega  sodišča iz le ta  
1988) uvršča tud i izvenza- 
konskega partnerja med na
slednike ex lege vnajem niški 
pogodbi v prim eru smrti na
jem n ika  in v p rim eru  p reki
nitve sobivanja, če obstajajo 
naravn i-nezakon iti o tro c i. 
G re za uzakonitev neke v r
ste stanovanjske pravice, ki 
pa naj bi mu pripadala - tako 
utem elju je  ustavno sodišče
- ne to liko  kot pripadniku iz- 
venzakonske skupnosti ali 
kot predstavniku neke dejan
ske družine, ampak prepro
sto kot osebi-posamezniku, 
ki m ora biti obvarovan pred 
"izgubo strehe" zaradi narav
nih oko lišč in  ali takih, ki ne 
m orejo b iti pripisane njego
vi krivd i.

Na področju osebnostnih 
pravic lahko omenimo 5. člen 
zakona št. 194/87 (zakon o 
splavu), ki predvideva m o
žno partic ipac ijo  "osebe, ki 
je prikazana kot oče zanoše- 
nega otroka" pri postopku 
za prekin itev nosečnosti; 2. 
člen zakona št. 485/81 (to je

nudba turističn ih operater
jev. Italijanski turistični dela
vci se že bojijo  vpliva, ki ga 
bo imel na italijanski trg p ri
stop nemških in sploh sever
nih turističnih operaterjev, saj 
je splošno znano, za so n ji
hove ponubde za isti cenov
ni razred na precej višjem ka
kovostnem nivoju. Obenem 
pa se bo povečala tudi p ro
zornost ponudb in cen posa
meznih turističn ih paketov. 
Že v bodoči sezoni predvi
devajo precejšnje znižanje 
cen in povečanje kvalitete sto
ritev. Poleg tega se bo turist 
izognil stroškom, ki bi jih si
cer imel zaradi menjave, po 
drugi strani pa bodo vse cene 
raznih nakupov prozornejše, 
primerjava stroškov pa eno
stavnejša. Uvajanje evra pa 
za potrošnike ne bo imelo sa
mo pozitivnih učinkov.

Za potrošnika bo pred
stavljalo poseben prob lem

zakon, ki je  uvedel d ru ž in 
ske posvetovalnice), po ka
terem so usluge posvetoval
nic namenjene reševanju te
žav "v paru"; člen 199 nove
ga kazenskega postopnika, 
po katerem se lahko vzdrži 
pričevanju tud i, "kdor sobi
va z obtožencem , čeprav ni 
z n jim  v zakonski zvezi".

Predvsem pa gre om eniti 
člen 31 7-bis civilnega zako
nika, ki ga je uvedla re fo r
ma družinskega prava leta 
1975 in je sedaj sestavni del 
le-tega. V njem  namreč šte
v iln i av to rji v id ijo  izrecno 
pravno podlago za priznanje 
izvenzakonskih skupnosti, 
predvsem zato, ker drugi od
stavek podelju je staršem, ki 
ž iv ijo  izven zakonske zveze, 
iste starševske pravice kot 
so priznane znotra j zakoni
te družine.

Po m nenju nekaterih gre 
tore j pri tej zakonski norm i 
za izrecno priznanje  izven
zakonskih skupnosti kot za
konsko predvidenega a lter
nativnega družinskopravne- 
ga modela. V resnici pa, ta 
ko kot pravilno  trd ijo  drugi 
avtorji, ni m ogoče iz neke 
posredne določbe, kakršno 
vsebuje npr. člen 31 7-bis, 
iz luščiti splošno pravno na
čelo. O m enjena določba pa 
je posredna zato, ker se na
naša na partnerje le, ko likor 
so starši in tore j v funkc iji 
odnosa z o trok i. N eposre
den p redm et zaščite, ki jo 
om enjen i člen vsebuje, so 
torej nezakoniti o troci, ki so 
v odnosu s starši na tak na
čin p a ritic ira n i za ko n itim  
o trokom .
----------------DALJE

zaokroževanje posameznih 
cen, ki bo navadno v njego
vo škodo: na prim er ob iča j
na skodelica kave stane da
nes 1400 lir, po predvideva
njih pa naj bi po letu 2002 
stala 1 evro, kar znaša prib li
žno 2000 lir.

Zaradi vseh teh novosti si 
države prizadevajo, da bi bili 
državljani kar najbolje priprav
ljeni na prehod z državne va
lute na evro in da bi bil le-ta 
čim  bolj neboleč. V Italiji npr. 
so celo med razvedrilno od
dajo Igre brez meja, ki je na 
sporedu ob sobotah zvečer, 
pripravili poseben kotiček, 
kjer priljubljeni voditelj v šalji
vem tonu posreduje gledal
cem in form acije  o evru, o 
njegovem videzu in seveda o 
novostih, ki jih bo evro pri
nesel v vsakdanje življenje. 
Veliko pozornost pa name
njajo prav šolski m ladini, ka
teri bodo ponudili posebne 
natečaje. Organizacijo teh so 
prevzele najrazličnejše javne 
in zasebne ustanove. Prek 
natečajev naj bi si dijaki na
brali čimveč inform acij, na
kar naj bi le-te prenesli tudi 
v svoje družine.
----------------DALJE
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SLOVENCI IZ ITALIJE, AVSTRIJE IN MADŽARSKE

O D M E V N A  PREDSTAVITEV  
ZAMEJSKEGA ŠPORTA 

V LJUBLJANI

V četrtek, 1. oktobra, je bila v olim pijski sobi 
dvorane Tivoli v Ljubljani tradicionalna tiskovna 

konferenca, na kateri so predstavili načrte in 
uspehe slovenskega zamejskega športa.

Letos se je prvič zgodilo, 
da so se tiskovne konference 
udeležile vse tri slovenske za
mejske športne organizacije 
v  Italiji, Avstriji in na Madžar
skem. Združenje slovenskih 
špor tn ih  d ru š te v  v Ital i j i  
(ZSŠDI) je  predstavljal njen 
predsednikjure Kufersin, Slo
vensko športno zvezo iz Ko
roške pa predsednik Marijan 
Velik. Slovenci v Porabju n i
m a j o  svo je  s a m o s t o jn e  
športne zveze, je pa bila p ri
sotna njihova osrednja kro
vna organizacija, Zveza Slo
vencev na Madžarskem, ki 
skrbi tud i za športno dejav
nost. Zastopal jo  je predsed
nik Jože H irnok.

Nas seveda najbolj zanima 
p reds tav itev  s lovenskega 
športa v Italiji, o katerem je 
spregovoril Jure Kufersin. 
Predstavniki slovenskih os
rednjih javnih občil so tako 
prejeli kopico podatkov o na
šem športu ter o njegovih do
sežkih in uspehih. Poleg tega, 
da je ZSŠDI najstarejša in naj
številnejša zamejska športna 
krovna organizacija (šteje 49 
društev), se lahko pohvali z 
res zavidljivim i uspehi, ki so 
jih na tiskovni konferenci tudi 
fiz ično predstavljale tr i od 
najboljših slovenskih športnic

v Italiji: evropska mladinska 
prvakinja v rolkanju Mateja 
Bogateč, evropska mladinska 
prvakinja v kotalkanju Tanja 
Romano in državna m ladin
ska prvakinja v jadranju (raz
red europa) Johana Križnič. 
Precejšnje zanimanje pa je žel 
tudi Zbornik slovenskega špor
ta v Italiji, ki gaje uredil Bran
ko Lakovič.

Ravno kakovost in uspeš
nost slovenskega zamejskega 
športa (tu je  treba om eniti 
madžarskega reprezentanta 
slovenskega rodu Tiborja Ge- 
cseka, ki je postal evropski 
prvak v metanju kladiva na 
nedavnem evropskem atlet
skem prvenstvu v Budimpe
šti) sta poleg pomembne na
rodnoobrambne vloge vzrok, 
da v Sloveniji ponosno gleda
jo  na dosežke zamejsk ih 
športnikov, saj, kot je dejal 
predsednik Olimpijskega ko
miteja Slovenije Janez Koci
jančič, je vsak uspeh zamej
skega športa tudi uspeh ce
lotnega slovenskega športa.

Predstavitev zamejskega 
športa je močno odmevala v 
osrednjih slovenskih sred
stvih javnega obveščanja, ki 
so ji posvetili res veliko po
zornost.

JADRANJE

VELIKO PRIČAKOVANJE  
ZA 30.  "BARCOLANO"

V Trstu potekajo še zadnji 
dnevi vpisov v seznam tek
movalcev tradicionalne rega
te za t.i. jesenski pokal, ime
novane Barcolana. Regato, že 
30. po vrsti, ki bo v nedeljo, 
11. t.m., prireja jadralno dru
štvo iz Barkovelj in Grljana, ki 
se je pred nekaj tedni pošte
no prestrašilo, ko so javne up
rave sporočile, da se bo letos 
njihov delež pri financiranju

pobude ter skrbi za varnost 
občuteno zmanjšal. Govori
lo se je celo, da regate ne bo
do izvedli. No, kot kaže, rega
ta bo. Barcolane se bo udele
žil tudi sloviti slovenski jadra
lec Dušan Puh, ki je bil v pre
teklih dveh izvedbah skupaj 
z M itjo  Kosmino zmagovalec 
z jadrnico Gaja Legend (na sli
ki). Bo letos ponovil uspeh?

NAŠE EKIPE SE PRIPRAVLJAJO NA 
ZAČETEK PRVENSTEV C1 IN C2 LIGE

Konec tedna se bo
sta pričeli tudi košar
karski prvenstvi C1 in 
C2 lige. N a njih bodo 
nastopale  tud i naše 
ekipe, točneje Jadran 
NTKB, Bor Radenska 
in Dom  Kmečka ban
ka, ki ravno v teh dneh 
zaključujejo priprave  
na prvenstvo.

Združena ekipa Jadran, ki 
je pred kratkim osvojila dru
go mesto na turnirju Nove tr
žaške kreditne banke, bo na
stopala v prvenstvu C1 lige. 
V soboto, 10. t. m., se bo v go
steh pomerila s pordenonsko 
ekipo Amici del Basket. Tek
ma se bo pričela ob 20.30 v 
športni palači v Pordenonu. 
Jadranovci upajo, da se bodo 
na tem prvenstvu uvrstili v 
play off. V ta del se uvrsti pr
vih osem ekip od skupnih šti
rinajst. Zadnje uvrščena eki
pa bo izpadla neposredno, 
ostalih pet pa se bo moralo 
b o riti p ro ti izpadu v play 
outu, v katerem bosta izpadli 
nadaljnji dve. Naša združena 
ekipa je  torej pred težko na
logo, a upati je, da jo  bo do

bro izpeljala. Jadran NTKB je 
letos zapustil Dean Oberdan, 
ki bo igral v Vidm u v B1 ligi, 
Štefana Samca pa zaradi vo
jaških obveznosti zelo verjet
no ne bo pred januarjem. Na 
njuno mesto prihajata Massi- 
m iliano Černe in Christian 
Arena (na sliki). Jadranovo po

stavo bo tudi letos treniral 
VValter Vatovec.

V C2 ligi bosta nastopali 
l dve slovenski ekipi. Gre za tr- 
| žaški Bor Radenska in za go- 
riški Dom Kmečka banka. O- 
be ekipi si bosta prizadevali 
za obstanek v ligi. Pri Boru se 
veselijo vrnitve Mateja Petti-

rossa in Pavla Rustje, odšli pa 
so Brazzani, Possega in Rebu
la. Trener ostaja Luka Furlan, 
ki ga je klub po pretekli us
pešni sezoni potrdil.

Goriški Dom se predstav
lja s precejšnjimi novostmi. 
Prva je  vsekakor ta, da bo go- 
riško ekipo odslej tren ira l 

i Dražen Grbac, strokovnjak iz 
i Nove Gorice, ki je bil že po- 
; možni trener slovenske re- 
| prezentance do 22 let. D ru 
ga novost je ta, da bo letos 
sponzor goriškega tretjeliga- 
ša Kmečka banka. Ekipa se 
je okrepila s prihodom  Davi- 

! da Brainija in Tassila Kristjan- 
[ čiča, medtem ko je Cristia- 
i no Franco odšel v Palmanovo.

Dom in Bor bosta igrala v 
dveh različnih skupinah, in si- 

| cer Dom v skupini A, Bor pa 
i  v skupini B. Dom Kmečka 
| banka se bo v 1. kolu v sobo
to, 10. t.m., pomeril v gosteh 
proti Manzanu. Tudi Bor Ra
denska bo prvo prvenstveno 
tekm o odigral v gosteh, in si
cer v Gradišču proti tamkaj
šnji Itali. Kot že rečeno, si bo- 

i sta obe ekipi prizadevali za 
obstanek v ligi, pri tem pa mo
rata računati na hudo konku- 

i  renco, saj se bosta morali po
meriti s številnimi kakovostni
mi in močnimi ekipami. Upa
ti pa je, da bodo naše ekipe 
uspešno prestale prvo preiz
kušnjo in ravno tako uspešno 
nadaljevale prvenstvo.

NOVI GLAS ŠT. 38 1 998

A K T U A L N O  V I T A L I J A N S K I  J A V N O S T I

D O P IN G ,  PROBLEM NE LE ŠPORTA
GORAZD BAJC

V Italiji je dopinška afera v zadnjih tednih dobila neslutene razsežnosti, ki 
preraščajo športni okvir, saj je posegla sama vlada. Vse kaže, da je spet prišlo 
do afere, podobne tisti, ki je, poimenovana "čiste roke", pretresla Italijo v za
četku devetdesetih let.

Po izjavah trenerja rim 
skega prvoligaša Zdeneka Ze
mana, ki so bile povod za po
letno afero v svetu nogome
ta, so postale govorice o uži
vanju prepovedanih snovi že 
predmet vsakdanjih pogovo
rov. Ne bi bilo čudno, če bi se 
komu pojavil dvom, ali sploh 
se obstaja pravi, čisti, neoma- 
deževani šport.

Čemu takšen dvom, saj ni 
Prvič, da javnost izve o do
pingu? Z razliko od prejšnjih 
afer pa je tokrat "inkvizicijska" 
roka protidopinške pravice 
zadela v srce nogomet, se 
Pravi najbolj priljubljeno raz
vedrilo v državi, kjer npr. fi
nalna tekma še kako zasenči 
važnejše in aktualnejše social
ne probleme. V Italiji ni važ
nejšega kolektivno zabavne
ga razvedrilnega om rtvila in 
prav ta je sedaj pod udarom. 
Seveda je lahko prišlo do pre
tiravanj ozirom a zrežiranih 
zarot, jasno pa je, da ni bilo 
vse v redu.

Vprašanje je, koliko gnile
ga podkupovanja in odstopa
l a  od načel je bilo za vsem 
tem, če so se znašli na zatožni 
klopi celo sam italijanski o- 
lim pijski kom ite  in njegov 
predsednik M ario Pescante, 
z n jim  pa še druge važne 
športne institucije. Kaže, da

jim  niti najboljši odvetniki ne 
bodo mogli pomagati. Pred
v idevan ja  o razsežnost ih 
pojava so torej res presenet
ljiva.

Ponavljamo, lahko je res 
prišlo do zlonamernih pod
tikanj, zagovornike obtožen
cev pa tokrat tlači še druga, 
pomembnejša okoliščina, ki 
jim  gotovo ne more pomagati: 
v afero je aktivno posegla ita
lijanska vlada. Njen podpred

sednik VValter Veltroni se je 
odločil, da se bo s proble
mom ukvarjala zunanja ko
misija. To ponovno dokazu
je: prvič, da je bilo ozadje res 
gnilo; drugič, da se je celo sa
ma vlada zbala, da bi tako us
pešen "panem et circenses" 
zašel v globoko krizo in tako 
izgubil svojo pravo prikrito  
funkcijo.

Da so se tega zavedali tu 
di najvažnejši državni časo

pisi, nam priča že dejstvo, da 
je vsakdanja obravnava do- 
pinške afere na široko prisot
na ne le na športnih straneh, 
temveč tudi na tistih, ki so po
svečene notranji politiki. Kaj 
bi se zgodilo, če bi ljudje pre
usmerili svojo pozornost od 
igrišč k politični areni, med 
drugim k stalni boleči točki 
katerekoli vlade, se pravi fi
nančnemu zakonu? Šignal je 
bil več kot očiten, po zadnjih 
reakcijah pa prihaja do še 
večje razširjenosti fenomena: 
vsaki obtožbi (med zadnjimi 
se je  na zatožni klopi znašel 
tudi Udinese) sledita obram
ba in zagovarjanje, da je to 
tipičen lov na čarovnice. Po- 
stavlja.se v  dvom marsikdo: 
a li sta nedavn i  o d h o d  s 
smučarskih prizorišč Alberta 
Tom be in že nekaj  časa 
trajajoča poškodba Ronalda 
(na sliki levo; desno: Del Pie- 
ro) le naključji ali pa se za tem 
skriva bojazen, da bi tudi njiju 
doletela protidopinška kon
trola?

Pritisk se stalno veča. To 
dokazuje tudi poziv Giannija 
Agnellija, naj pride čimprej do 
razjastnitve. Govori pa se že
0 bolj ali manj dolgih prote
stnih prekinitvah prvenstva. 
Najradikalnejši predlog je bil, 
naj se prvenstvo prekine za 
celih šest mesecev! Posledi
ce take odločitve bi lahko bile 
izjem no nevšečne za m ar
sikoga. Nedavna smrt o lim 
pijske zmagovalke Florence 
Griffith je k vsemu temu do
dala olja na ogenj, spomnila 
pa je na neposredne nevar
nosti za športnike, ki sovple-

| teni v začarani krog, ki te sili
1 k uspehu za vsako ceno.
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Zakoncema Ani in Andreju Fajtu 
sta se pred dobrim  mesecem rodili 
dvojčici Marta in Ivana, četrti in pe
ti otrok. Na Goriškem, in predvsem 
v slovenskih krogih, je to danes pra
vi dogodek. V času, ko vsi tarnamo 
zaradi demografskega padca v za
mejstvu, ki nam ne obeta "živahne" 
prihodnosti, smo torej priče zna
menju upanja, in to še predvsem na 
Goriškem, saj se je v zadnjem letu 
rod ilo  razm erom a ve liko  število 
otrok. Potem ko sta si Ana in An
drej po nekaj tednih uredila novo 
družinsko življenje, smo se z njima 
pogovorili.

D o p re d  k ra tk im  ste 
b ili dom a v petih , z d a j ste 

k a r  v sedm ih. K ako  sta 
doživela to spremembo? 
Ana: Pred rojstvom pravzaprav 

nisva vedela, čemu greva naproti. 
Od vsega začetka sva skušala vsako 
težavo reševati sproti. Počasi je stvar 
kar stekla. Andrej mi je bil v veliko 
oporo, saj si je vzel dopust in skrbel 
za hišna opravila. Tako sem se lahko 
v celoti posvetila deklicama. Ostali 
trije otroci so lepo sprejeli sestrici; 
dobro je bilo, da sta se rodili poleti, 
saj so tako ostali trije lahko preživljali 
svoje proste ure na dvorišču. Zdaj 
skušamo usklajevati potrebe dveh 
malih s šolskimi in izvenšolskimi ob
veznostmi ostalih treh.

K a j lah ko  povesta o 
p rv ih  treh  otrocih? So že  

k a j sam ostojni a li še 
močno p o treb u je jo  vašo 

po zo rn ost?
Andrej: Elija je star devet let in pol, 

Mateja osem, Jakob pet. M islim , da 
so precej samostojni. Sami radi do
ma marsikaj naredijo in pomagajo. 
Sami sotudi  poprijeli za deloz Mar
to in Ivano, kar je zanje nekakšna 
igra. V tej igri pa so nam v veliko 
pomoč. To je dobro tudi zanje, saj 
lahko tako premostijo morebitne te
žave ljubosumja.

K ak o  sta sploh  
spre je la  novico, da  

č a k a ta  dvojčka?
Ana: Po eni strani sva bila zelo 

vesela. Če si mnenja, da je  otrok bo
žji dar, si lahko še bolj vesel, če pri
čakuješ kar dva darova! Z druge 
strani nisva vedela, kaj to pomeni, 
saj dva otroka zahtevata veliko več 
dela in neprespanih noči. Lahko pa 
rečem, da pri tem nisem imela težav.

Andrej: Ko mi je Ana povedala, 
da sta dva, sem mislil, da se šali. Ti

sti dan je bilo veselo, iz srca sva se 
nasmejala. Marsikdo nama je rekel, 
da sva malo nora. Oba pa sva spre
jela novico zelo dobro. Nisva si ho
tela delati nepotrebnih preglavic že 
pred porodom; sedaj si jih tudi ne 
delava, ker nimava časa za to. Če 
sam povsod vidiš le probleme, ne 
prideš nikamor.

Ana: Za naju je bilo pomembno 
imeti blizu osebe, ki so čutile z nama 
in naju podpirale. Mnogi so bili naji
nega pričakovanja iskreno veseli in 
so nama to tudi izkazali. Tudi to  ti 
pomaga, da močneje verjameš v 
svoje odločitve, v to, kar živiš. N i
sva se čutila sama.

Andrej: Meni se je zdelo, da gre 
za “pravljico". Kako lepo je imeti kar 
pet otrok, sem si mislil. Dejansko gre 
za "pustolovščino".

K d o r ne poskusi, verjetno
dobro ne razum e, k a j 

p o m en i b it i m am a a li tata . 
Čudovito je , toda zahteva  

veliko energij. K ako  
p ren aša ta  fiz ič n e  

napore in zaspanost?
Andrej: Ni lahko. Osebno sku

šam stvari, kolikor se da, programi
rati. Na začetku sem mislil, da bo 
slabše, saj je zame neprespana noč 
veliko breme. Zdaj pa mislim, da 
sem se temu kar malo privadil. Če 
sem utrujen, sem zlahka živčen, kar 
negativno vpliva na odnos z otroki. 
Tedaj pomislim, da se dejansko nič 
ne spremeni, če sem živčen ali ne.
V takih trenutkih nam prihaja v po
moč narava, saj se v njej sprostimo. 
Zato je za številno družino pomem
bno, da ima dvorišče ob hiši.

Ana: V naporu ne vidim  velikih 
žrtev ali kakega gorja, saj delam za 
svoje otroke. Ko so majhni, živiš za
nje, saj te potrebujejo v vsakem tre
nutku. Če ti to  kaj pomeni, delaš to 
zjasnim smislom in te to  bogati. Nič 
mi ni odvzeto, če sem z njimi tudi 
veliko ur. Tudi če ne hodimo pohajat, 
nam nič ne manjka. Če se za druge 
daruješ s smislom, tega ne občutiš 
kot žrtev. Že med nosečnostjo sem 
vedno molila, da bi mi Gospod dal 
moči, da bi šla naprej. Zdi se mi, da 
me je uslišal...

Ana, t i si č lanica tu d i 
go riškeg a  C entra z a  

pom oč živ ljen ju ...
Pri centru sodelujem dve leti. O r

ganizacija pomaga predvsem mate
ram v težavah. Skušamo jih sprem
ljati in preprečevati, da bi se odloča

le za splav. Z druge strani pomaga
mo družinam, ki imajo finančne te
žave in bi bile zaradi teh pripravlje
ne ne sprejeti drugih otrok. Poleg te
ga organizira središče za šolnike tu
di letne tečaje, ki jih  odobri šolsko 
skrbništvo.

K akšne vzgojne  
p rije m e  im ata  z  otroki?
Ana: Mislim, da se danes od otrok 

preveč zahteva. Otroci potrebujejo 
veliko igre, sprostitve, pustolovščin, 
pravljic, razvijanja domišljije. M is
lim, da ne moremo biti preveč stro
gi z njim i. Za nas je pomembno, da 
smo z njimi sproščeni, se pogovar
jamo, jih  poslušamo. Ko so bili maj
hni, smo jim  brali dosti pravljic. Zdaj 
je zanje pomembno, da jim  prisluh
nemo. Stalno nam o čem pripove
dujejo.

Andrej: To velja predvsem za 
Ano. M islim , da mora imeti mama 
prav tako vlogo. Oče se mora po 
mojem res tudi igrati z otroki, mora 
pa biti bolj strog, predvsem kar se 
tiče osebnih opravil. Zelo mi je pri 
srcu, da bi otroke vzgojal v samo
stojne osebe. Mene so starši tako na
učili in sem tega vesel. V idim, da 
imajo drugi ljudje, ki niso imeli sreče 
postati samostojne osebnosti, velike 
težave v življenju, sami si jih prav
zaprav delajo. Ko sedaj spremljam 
prve tri otroke pri učenju, jim  sku
šam dopovedati, da se učijo zase in 
ne za druge, da je treba začeto stvar 
privesti do konca itd. Toda vzgoja 
ni samo tehnična zadeva. Ani in 
meni je pri srcu predvsem vzgoja 
za vrednote, kot so ljubezen do b li
žnjega, dobrota, usmiljenje, potrpe
žljivost, spoštljivost itd. To pa so 
sporočila, ki morajo prihajati iz srca 
in šele potem iz ust. Pomembno je 
tudi, da se otroci igrajo, plezajo, te
kajo, da kakšno "ušpičijo". Mora pa 
biti eno in drugo. Nočem, da bi bili 
površni. Glede vzgoje seželim  učiti 
iz izkušenj drugih, veliko pa tudi im 
proviziram.

Vidva sta tu d i člana  
skupine d ru ž in  na 

G oriškem . M is lila , da  vam a  
to pom aga v življenju?  
Ana: Sva v zakonski skupini, ki 

jo  sestavlja šest parov. Srečujemo 
se enkrat mesečno, vsako srečanje 
začenjamo z molitvijo, nato se po
govarjamo o zakonskih in družin
skih težavah. To nama je v oporo. 
Vidiva, da se z določenimi težavami 
ne spopadava samo midva. Priza
devamo si tudi, da bi prebudili in 
povečali občutljivost širše skupno
sti, tako posameznih staršev kot 
naših ustanov, da bi pokazali večjo 
pozornost do vprašanj, ki zadevajo 
družino in vzgojo.

Zam e je  presenetljivo  
to, da ste vedno um irjeni, 
vedri, nasm ejani. Je to del 
vašega zn ač a ja  a li j e  vaša

skrivnost k a k a  druga?
Ana: Če si zadovoljen s sabo, z 

zakoncem in otroki, je naravno, da 
si vesel.

Andrej: O ptim ist sem za vsako 
ceno, kakšenkrat celo preveč. Sku
šam biti veder in vesel, ker mislim, 
da je to najboljši recept za življenje. 
To, da nismo statični, nas drži po
konci. Vedno se kaj dogaja in to je le
po. Vsak trenutek skušamo olepšati. 
Z otroki se sproščeno veselimo, ig
ramo, pojemo. V vsako okolje je bo
lje prinesti lepo besedo in nasmeh 
kot pa vleči za sabo dolge obraze.

0

Govoriti o glasbi je težko, skupno 
razmišljati o vlogi glasbene vzgoje za 
mlade pa je zelo koristno. S to mislijo 
je v petek, 25. septembra, uvedla ok
roglo mizo o viziji glasbenega šolstva 
na Goriškem na prelomnici tisočletja 
moderatorka Tatjana Gregorič, pod
kovana spremljevalka glasbenega 
življenja ob meji.

V dvoranici novogoriške glasbene 
šole se je zbralo lepo število glasbe
nih pedagogov in kulturnih delavcev, 
ki se vedno bolj zavedajo naravne po
vezanosti dveh Goric in nuje njunega 
organskega kulturnega povezovanja 
v pespektivi evropskih združevalnih 
procesov. Ta naš prostor je obdarjen 
s talenti, ki jih je treba usmerjati in 
razvijati. "Ne smemo zanemarjati du
še!" je pozvala Tatjana Gregorič. Glas
ba notranje pomirja, vzgaja k strpno
sti in sodelovanju. Pomembno nalogo 
imajo glasbeni učitelji, ki kot terapev
ti smotrno usmerjajo energije, zdravi
jo razočaranja, depresije in praznino.

V drugem desetletju tega stoletja 
je bila Goriška s svojim glasbenim po
tencialom konkurenčno središče Ljub
ljani. Rast našega šolstva so pretrgali 
pretresi leta 1947. Od tedaj smo priče 
odstopanju in odhajanju umetnikov. 
Na Goriškem je trenutno osem glas
benih šol, in vendar ne zadoščajo po
trebam. Imamo tudi ruske pedagoge, 
ki prepoznavajo talente mladih, hkrati 
pa ugotavljajo, kako je naš prostor 
utesnjen in nepredihan. "Ustvariti 
moramo svoj Olimp," je rekla Tatjana 
Gregorič. Kako o tem prepričati od
govorne in katere poti ubrati?

O  teh izzivih je nato spregovorila 
Vlasta Vižintin, ravnateljica Glasbe
ne šole Nova Gorica, ki praznuje 50- 
letnico obstoja in delovanja. Ga. Vižin- 
tinova se dobro zaveda, da je ustano
va, ki jo predstavlja, žarišče glasbe
nega življenja v občini. GS Nova Go
rica šteje danes nad 750 gojencev, so
deluje s šolami in društvi, skrbi tudi 
za vzgojo kadrov in poslušalcev. V za
dnjih letih poučujejo na njej vrhunski 
pedagogi; sadovi tega dela so nagra
de tudi  ̂na mednarodnih tekmova
njih. GS Nova Gorica močno občuti 
problem odhoda obetavnih mladih 
glasbenikov od doma. Naj še pove
mo, da šola žal še zdaleč ne razpola
ga s primernimi prostori. Za okroglo 
mizo je sedel tudi predsednik glas
benega društva Nova Stojan Ristov- 
ski. Predstavil je tri leta staro društvo, 
ki združuje orkestre, vokale in ansam
ble od Tolmina do Ajdovščine in Seža
ne. O  vlogi Kulturnega doma Nova 
Gorica je predstavila svoje stališče 
komaj upokojena direktorica in usta
noviteljica doma Alenka Saksida. 
"Kdor ima opravka z glasbo," je rek
la, "je do drugih bolj odprt, prijazen, 
blag." Glasbena šola je šola za življe
nje. Neobhodno je treba zapolniti vr
zel, ki jo predstavlja pomanjkanje viš
je glasbene šole na Goriškem.

Kot zastopnik dela civilne družbe 
v zamejstvu in vsestranski kulturni de
lavec je posegel kot gost pri okrogli

mizi tudi podpredsednik Sveta sloven
skih organizacij Janez Povše. "Sous
tvarjamo novo Evropo, ki ni le v Brus
lju, ampak je tu," je povedal Povše. To 
veliko priložnost moramo ob tej meji 
na poseben način izrabiti za iskanje 
izvirnih poti. Zamisliti si moramo mo
žnosti odpiranja na vseh nivojih, pred
vsem pa v kulturnem življenju, ki je 
za nas zamejce življenjske važnosti.

Zanimiv in podroben načrt izobra- 
ževalno-kulturne narave je predsta
vil predsednik društva Paideia Primož 
Hvala, ko je govoril o zamisli zaseb
ne gimnazije, ki naj bi nosila ime po 
briškem pesniku Alojzu Gradniku. 
Glavni cilj te umetniške gimnazije z 
nadstandardno programsko ponudbo 
v treh oddelkih (glasbenem, likovnem, 
splošnem) je kulturna oživitev poeno
tenega severnoprimorskega in zamej
skega prostora. Svoje stališče je naka
zal tudi predstavnik sveta staršev Ju
lijan Fortunat. O stanju na Vipavskem 
je spregovorila ravnateljica Martina 
Černe Vodopivec, zanimiv podatek 
pa je iznesla ravnateljica GS Tolmin 
Slavica Mlakar: v Sloveniji je dvajset 
tisoč gojencev na nižji glasbeni šoli, 
750 na srednji, na akademiji pa samo 
tristo. Dosti talentov ostaja zakopa
nih, ker starši neradi pošiljajo pet
najstletnega otroka nadaljevat študij 
npr. v Ljubljano.

Ravnatelj Slovenskega centra za 
glasbeno vzgojo Emil Komel iz Gori
ce Silvan Kerševan je orisal pot tega 
kulturnega središča. Glasbena šola je 
v zamejstvu še bolj pomembna, saj 
"moramo skrbeti ne samo za izobraz
bo, ampak tudi za to, da se ohrani
mo," je rekel prof. Kerševan. Vloga 
šole je zato v prvi vrsti oblikovanje 
sposobnih, dobrih in pametnih oseb. 
Za zamejce je pomembna vez z mati
čnim življem. "Kot zamejec sem bil 
vedno alergičen na to mejo, ki prinaša 
ignoranco." Prav glasba lahko imenit
no odpravlja to mejo. Do besede je 
prišel tudi predstavnik učiteljskega 
zbora GS Nova Gorica Črtomir Na
nut, za njim pa nalašč zadnji po vrst
nem redu, a ne po važnosti, Štefan 
Krapše, načelnik za družbene dejav
nosti mestne občine Nova Gorica. 
Podčrtal je, da politična volja za pre
raščanje glasbenega šolstva v višjo 
kvaliteto obstaja. Išče se način in od
govorni so že na delu.

Po posegih gostov okrogle mize se 
je razvil širši, mestoma tudi malo na
pet razgovor, ko se je marsikdo raz- 
kašljal. Če smo razumeli, da je višja 
stopnja glasbenega šolstva na Goriš
kem res potrebna, je bilo jasno tudi 
to, da se zanjo poteguje več kandida
tov. Na politikih in kulturnikih je, da 
se odločijo za najboljšo obliko, ki bo 
preživela družbeno-politične pretre
se naslednjih let zaradi evropskih in
tegracijskih procesov. Predvsem pa 
naj se modro odločijo v duhu povezo
vanja vseh Slovencev, in to ne v prid 
interesom ene ali druge strani, ampak 
v iskreno korist otrokom-gojencern. 
-------------------DD
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